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БРОЈ 1 БЕОГРАД, Март 1943 го Аинв ГОД.

Народно-ослободалачка борба, прелаз власти у руке на-

рода, укадање енсШоатацаје а стварање државног соцаја-

ластачког сектора у правреда, омШућила су зежља прелаз

на аланску правреду.

Haia ПетоГодашњи алан електрафикације и. индустрија-
лизације омогућаће да нашу техначки заосталу земљу пре-

образи у једну од најнапреднајих земаља. Петогодашњи'■
план у пољопривреда постаеља пред нас крупне задатке.

Пољопривреда шора да обезбедч сировине нашој индусгрија
и осагура асхрану становнаштва.

Стара капаталистачка Југославија оставила нам је у

наслеђе заосталу, екстензивну пољоправреду. Слаби прпно-

са, примитивна обрада земљишта, двопољни плодоред, за-

пуштени воћњаци, занемарено сточарство, то је биља слака

нашег села у старој Југославији. Бездушној експљоатацаја
од стране капаталистичке и велепоседничке клакв није било

граница. Опште осиромашење наших трудбенша иа селу

то је био резултат такве противнародне полатике. Фаиш-

стичка окупација а огромна разарања која је она собом

донела само су још погорашла и онако теокак положај на-

шеГ села а заосталост наше пољопривреде.

36ог свега тога су задаци које је пред нас поставио

НетоГодашњи план jout крупнаји а тежи. Од ослобођења

па до данас наиш су народи дали безброј доказа неисцрпне

животне снаге и са успехом савлађују све препреке на путу

изГрађивања бољег и срећнијег жпвота.



Да би са успехом могли испунити и премашита план
.

треба усмерати све снапе на извршење постављених зада-

така на повећање и побољшање производње увођењем

механизације, агротехничкил мерама, правилном обрадом и

негом усева, ђубрењем, одабирањем семена, правилним пло-

доредом итд.

Све су то задаци који могу бити успешно решени само

мобилизацијом свих стручних снага. Рвзултати наших на-

учно-истраживачких установа морају што пре доћи до по-

љ опривредника произвођача. На тај начин наука ће до-

бити свој цаљ и садржај да служи народу. Пољопри-

вредни стручњаци морају водити свакодневну упорну

борбу за увођење у праксу најновијих тековина напредне

агрономске науке, што значи истовремено и борба за из-

вршење задатака постављених Петогодишњим плалом.

У борби за извршење плана штампа, као моћно оружје

у рукама народа, игра знанајну улогу. Она није само обичан

регистратор дотђаја, већ указује како на успехе, којч су

постпгнути у тој борби, так'Ј исто и на грешке, пропусте,
недостатке и истовремено указује на правилан пут за њи-

хово отклањање.

„Пољопривргда” треба да буде орган за пзмоћ свима

онима која посредно или непосредно учествују на изврше-

њу задатака које поставља пред пољопривреду Петогодишњи

пиан, како би све cnale биле правилно искоришћене и усме-

рене ка једном циљу испуњењу и плана.
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DRŽAVNA POLJOPRIVREDNA DOBRA I NJIHOVI

ZADACI U 1948 GODINI

ing. Blažo Đuričić,

pomočnik Ministra poljoprivrede FNRJ

Poznato je da je naša zemlja po poljoprivrednoj proizvodnji

spadala među najzaostalije u Evropi. Rat je još više unazadio na-

šu i onako zaostalu poljoprivredu. Teško breme primidvnosti, ora-

nje drvenim plugom, upotreba degenerisanih sorti sjemena, nepo-

znavanje upotrebe veštačkih đubriva, gajenje raznih i primitivnih

pasmina stoke sve to, naša nova, narodna vlast u tako kratkom

vremenskom periodu od oslobođenja do danas nije mogla u pot-
punosti da izmjeni, Napori koje ona čini riješavajući pojedine

probleme poljoprivrede, ukazuju pravilan put i perspektivu razvoja
naše poljoprivrede a to je put razvoja od ekstenzivne, zaostale

ka intenzivnoj, naprednoj'poljoprivrednoj proizvodnji. Takav zada-

tak i takav put razvitka, koje je pred našu poljoprivredu postavip
naš Petogodišnji plan, rezultat su korenitog društveno-ekonomskog
preobražaja u našoj zemlji. Kod nas je obezbeđen skladan razvitak

svih privrednih grana što nije slučaj u zemljama kapitalističke pri-
vrede i gdje .to uopšte nije mogućno ostvariti.- Praksa pokazuje
kako i u najnaprednijim kapitalističkim zemljama postoji nesklad

u razvoju pojedinih privrednih grana, a naročito u razvoju poljo-

privrede. Tu nije teško utvrditi, koliko poljoprivreda stalno za-

ostaje u svom razvoju u odnosu prema ostalim granama privrede.

Jedan od važnih problema naše poljoprivrede, koje naša па-

rodna vlast sve uspješnije riješava, jeste organizacija i razvitak

državnih poljoprivrednih dobara. Baš опа su jedna od glavnih po-

luga pomoću kojih treba đa se naša poljoprivredna proizvodnja

preobrazi iz zaostale u naprednu i racionalnu. Stara Jugoslavija
imala je svega osam poljoprivrednih dobara, šest ergela i oko

120 rasadnika čija je površina, izražena u procentima, davala u

odnosu na cjelokupnu poljoprivrednu površinu sasvim neznatnu

cifru, Ona nijesu mogla da učine ništa pozitivno u našoj poljopri-



vredi, како zbog činjenice što su bila malobrojna i obuhvatala

male površine, tako i zbog toga što ni politika same države nije
skoro uopšte vodila računa o unapređenju naše poljoprivrede,

Kapitalistički odnosi i karakter slare vlasti kojoj nije bilo stala

do unapređenja našeg sela, udarili su, kao i svuda, svoj pečat i

radu državnih poljoprivrednih dobara. Ona su bila daleko od toga
da daju seljaku sjemensku robu, priplodni materijal, sadnice i

drugo. Ona nijesu vodila kurs pomaganja seljaka. Proizvodi dr-

žavnih poljoprivrednih dobara bili su plijen veleposjednika i bo-

gatih Ijudi.

Narodna vlast je znatno povećala broj poljoprivrednih doba-

ra, koja su raspoređena po čitavoj zemlji. Danas imamp 141 dr-

žavno poljoprivredno dobro saveznog, republikanskog i polcrajin-
skog karaktera. Kada se tome doda veliki broj sreskih i mjesnih'

poljoprivrednih stanica, onda ukupna površina državnog socija-
lističkog sektora u poljoprivredi pretstavlja 2 o/0 od ukupne obra-

dive površine u našoj zemlji. lako ova cifra nije u odnosu па či-

tavu obradivu površinu velika, ona ipak znači krupnu promjenu u

strukturi naše poljoprivrede. Prije svega, nije suštinski ni bitan

taj odnos u površini bitan je karakter tih površina u. odnosu

па zadatke i perspektivu razvoja naše poljoprivrede. Pravilan rad

koji treba obezbijediti u državnim poljoprivrednim dobrima daje

mogućnost ostvarivanja čvrste spone između državnog i zadružnog
sektora u poljoprivrednoj proizvodnji, a time i pružanje pomoći
radnom seljaku koji tu pomoć očekuje od državnih dobara kako

u pogledu dobijanja kvalitetnog sjemena, priplodnog materijala

itd., tako i u pogledu primjene raznih agrotehničkih mjera, savr-

šenijih načina obrade zemlje i drugih tekovina savremene agro-

nomske nauke.

Baš zbog toga što odnos veličine državnog sektora premž

zadružnom i privatnom nije i ne smije da bude mjerilo uticaja

državnog sektora na čitavu poljoprivrednu proizvodnju, zadaci

državnih poljoprivrednih dobara su izvanredno važni i složeni.

Poljoprivredna dobra, zato što se nalaze u rukama narodne vla-

sti i služe narodu, treba svojim radom đa postanu uzorna рге-

duzeća za rukovođenje i organizaciju poljoprivredne proizvodnje.
Ona su po svom karakteru u velikoj prednosti pred sitnim doma-

ćinstvima, jer pretstavljaju krupna preduzeća na kojima je mo-

gućna primjena tekovina savremene poljoprivredne nauke, što se

uvijek u potpunosti ne može sprovesti na malim i razdrobljenim

poljoprivrednim posjedima.

Pored svih teškoća, kao što su: nepostojanje glavne mreže

državnih dobara, velike štete koje je rat nanio poljoprivredi, po-

trebe dužeg perioda vremena za njihovu organizaciju, itd., kojc
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su stajale na putu što bržeg osposobljavanja državnih poljopri-
vrednih dobara za izvršenje njihovih osnovnih zadataka, danas se

mogu jasno sagledati i sve slabosti državnih poljoprivrednih doba-

ra koje su, prije svega, bile uslovljene nedovoljnim shvatanjem

značaja tih dobara za čitavu našu poljoprivredu. U toku dvije go-

dine posle oslobođenja vrlo je malo, a negđe skoro ništa, ura-

đeno па arondaciji dobai;a, što je trebalo da pretstavlja polaznu
tačku na putu njihove organizacije. Bez sprovođenja osnovne

arondacije poljoprivrednih površina nije moguće ni zamisliti pra-
vilno rukovođenje imanjima, a da'i ne govorimo o tome koliko je
to važno za mogućnost primjene savremenih metoda rada u poljo-

privredi. Bez provedene arondacije nema ni mehanizacije držav-

nog sektora, pa prema tome ni ispunjenja osnovnih zadataka koji

koji se postavljaju pred državna poljoprivredna dobra.

Organizovanje imanja teklo je neravnomjerno i vrlo sporo.
U tom poslu nije bilo dovoljno shvatanja važnosti brzine orga-

nizovanja ni potrebne operativnosti, što je dovelo do toga da se i

danas neka dobra nalaze u početnom stadijumu organizovanja,
mada su dosada već mogla da budu organizovana. Ovdje nije
riječ o onim dobrima koja su nedavno osnovana i kojima je po-
trebno određeno vrijeme da se organizuju. Mnogo je primjera koji

govore da se u organizacionom pogledu moglo više učiniti i ura-

diti, nego što je dosad urađeno.

Posebno je pitanje što u radu na organizaciji dobara nije svu-

da bilo plana, nego se on odvijao neravnomjerno, s vremena na

vrijeme. Umjesto toga, da se jednom državnom poljoprivrednom
dobru utoliko više pomogne ukoliko je kasnije i sa manje osnov-

nih sredstava počelo sa svojom organizacijom i radom, često

se išlo baš obrnutim putem. To naročito važi za опа državna dobra

koja su oformljena poslije rata skoro na goloj ledini, bez gospo-
darskih zgrada i bez dovoljno živog i mrtvog inventara za razliku

od onih preduzeća koja su imala izvjesna početna sredstva s ko-

jima su mogla ući u proizvodnju. Otuda se često potkradala

omaška, koja se i danas potkrada, da se ne uzimaju u obzir svi

ti momenti i da se sva državna dobra guraju pod jedan kalup dr-

žavnih poljoprivrednih dobara, bez obzira na njihov momentalni

položaj, njihova sredstva i mogućnosti.

Kako se državna poljoprivredna dobra, bar jedan dio i to

po svim narodnim republikama, nalaze u stadijumu organizovanja
potrebno je njihovu organizaciju što prije privesti kraju. Pri tom

treba sprovesti neke mjere od kojih su najvažnije slijedeće:

1. Provesti do kraja arondaciju državnih imanja. Tu se prije
svega misli na osnovnu arondaciju tamo, gdje iz objektivnih raz-
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loga nije mogućno sprovesti arondaciju i najudaljenijih i naj-
manjih površina. Jasno je da tu treba raditi uzimajući u obzir

perspektivu razvoja imanja i prema tome završiti arondaciju u

što kraćem roku.

2. Riješiti što prije pitanje pravca razvoja gazdinstva, jer bez

toga ne može biti planskog rada. Tu prije svega dolazi riješavanje;
pitanja koje su grane poljoprivredne proizvodnje za izvjesno poljo-

privredno dobro glavne, a koje sporedne. Pri tome treba imati u

vidu da bi bila pogreška i štetna orijentacija da se imanja razvi-

jaju po uskim, specijalizovanim linijama proizvodnje. Karakter rada

i proizvodnja u poljoprivredi, možda više nego i u jednoj drugoj
privrednoj grani, zahtijevaju skladnu cjelinu svih grana proizvod-

nje, vodeći računa o glavnim granama koje moraju preovlad.ivati
u proizvodnji pojedinih imanja, što je određeno ekološkim i

drugim momentima.

3. Prilikom sprovođenja organizacije treba voditi računa o

razvojnim mogućnostima pojedinog poljoprivrednog dobra. Po-

lazna tačka organizacije je sadašnje stanje dobra, veličina obra-

divih površina, mrtvi i živi inventar itd. To je baza od koje po-

lazi postavljanje ne samo neposrednog plana rada nego i p'er-

spektivnog plana za svako poljoprivredno dobro. Bez toga je ne-

mogućan skjadan razvitak svih grana proizvodnje.
4. U organizacionom pogledu treba hitno sprovesti i orga-

nizaciju u teritorijalno-površinskom smislu. Ovo pitanje je usko

povezano sa arondacijom dobara. Međutim ima pitanja koja ne

mogu čekati do okončanja arondacije. Još pre nego što se za-

vrši arondacija treba da se podvrgne reviziji dosadašnja organiza-

cija površina, utvrdi broj i veličina uprava (distrikata), odrede

njihova mjesta i razgraniče površine, imajući u vidu karakter

pravca proizvodnje pojedinih uprava unutar poljoprivrednog dobra

i mogućnosti što boljeg upravljanja. U ovo pitanje uklapa se i

problem određivanja sjedišta direkcije, njene s upra-

vama, izgrađivanja mreže puteva i dr.

Kad se postavlja pitanje organizacije državnih poljoprivrednrh
dobara u cjelini, onđa se prije svega misli na to đa se što prije
i pravilnije riješe i isprave pitanja i nedostaci koji izviru iz sa-

dašnjeg položaja poljoprivrednih dobara. No u isto vreijeme treba

misliti na to, da se pravilno riješe i ona organizaciona pitanja koja
se nužno nameču iz perspektive daljeg razvoja svakog dobra po-

sebno. To, naravno, ne znači da je mogućno odraah riješiti sva

organizaciona pitanja, ali je nužno da se riješe ona pitanja koja

proističu iz dosadašnjih zadataka organizacije. Treba imati na umu

da u organizacionom pogledu kod poljoprivrednih dobara postoji
jedna specifičnost koja je uslovljena karakterom poljoprivredne pro-
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izvodnje uopšte. Radi se, naime, o tome da Je po osnovnim linija-

ша nemoguće brzo mijenjati forme organizacije, jer je to vezano

za prirodne faktore koji uslovljavaju stepen organizacije, a takođe

i za. materijalne izdatke. 1

Kao što je rečeno, već sad ne postoji nikakva smetnja da se

riješe mnoga organizaciona pitanja koja su postala kočnica pravil-

nog razvoja državnih poljoprivrednih dobara. Od 1946 g. do

danas broj većih imanja porastao je od 123 na 141. To znači

da se za godinu dana povećao za 18. Osnivanje poljoprivrednihl
dobara često se nije odvijalo po nekom unapred utvrđenom planu,

nego u riekim slučajevima po privremenoj potrebi, a nekada i po
nuždi. Zato još i danas ima slučajeva da državna imanja skoro

ulaze jedna u druga i da su jedna pokrajinskog a druga republi-

kanskog značaja. To nije pravilno i u takvim slučajevima dobra

bi trebalo ujediniti. Podela na uprave takođe nije uvijek pravilno
izvrsena: neke uprave obuhvataju suviše male, a neke suviše ve-

like poljoprivredne površine. Ima slučajeva, da se ergeila, koja je
u stvari sastavni dio poljoprivrednog dobra tretira kao saraostah

no privredno preduzeće itd. Sve ove organizacione anomalije su

obično plod uskih shvatanja, posljedica činjenice da organizacioni

problemi pojedinih dobara nisu dovoljno analizirani i produblje-
ni, da se nije vodilo računa o zadacirna poljoprivrednih dobara i

njihovom razvoju. Od naročite je važnosti da se pravilno postavi
obim i karakter proizvodnje u svakoj poljoprivrednoj upravi. Upra-

va, kao dio poljoprivrednog dobra treba da nađe svoj individualni

smjer proizvodnje prema zemljištu, saobraćajnim uslovima, plodo-
redu i drugim faktorima, na takav način, da smjer proizvodrije

pojedinih uprava rezultira u opštem smjeru proizvodnje čitavog dr-

žavnog poljoprivrednog dobra kao cjeline.

Od toga kako su organizovane pojedine uprave kao osnovne

proizvodne jedinice unutar direkcije poljoprivrednog dobra, zavisi

pravilan rad i razvoj svakog poljoprivrednog dobra. Organizacija

uprava ne može se postaviti po jednom šablonu, jer je njihovai
organizacija prije svega uslovljena veličinom dobra, karakterom

proizvodnje, komunikacijama i sjedištem direkcije. Uprava se mo-

že orijentisati na raznovrsnu proizvodnju, ali se može specijalizo-
vati za jednu ili dvije grane poljoprivredne proizvodnje. U najviše

slučajeva će biti postavljena u pravcu ratarsko-stočarske proiz-
vodnje.

Postavlja se pitanje koliki je napredak u proizvodnji učinjen

za posljednje dvije godine. Tu prije svega treba imati u vidu ra-

tarsko-stočarsku proizvodnju kao najvažnije grane naše poljoprU
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vrede, ne zanemarujući, nara\mo ni voćarsko-vinogradarsku granu

na onim državnim dobrima koja se nalaze u voćarsko-vinogradar-
ekim reonima.

Proizvodnja u 1947 godini pokazuje nesklad u odnosu veli-

čine proizvodnje po pojedinim kulturama. U ratarskoj proizvodnji,

uzimajući celokupni državni sektor u 1947 godini odnos izraeđu

glavnih grupa kultura izgledao je ovako: žitarice 550/o, stočno

krmno bilje 21 o/0 , industrijsko bilje 15<Уо, povrtarske kulture

70/o (to je procentualni udio ukupne proizvodnje u kojoj je plan
ostvaren sa 95%).

Ove cifre nam pokazuju, da obzirom na osnovne zadatke dr-

žavnih poljoprivrednih dobara, u 1947 godini nije ostvaren рга-

vilan odnos među glavnim grupama ratarskih kultura. U prvom

redu suviše je veliki procenat proizvodnje industrijskog' bilja koji

govori da forsiranje proizvodnje industrijskog bilja na državnim

poljoprivrednim dobrima koči pravilan razvitak proizvodnje ostalih

kultura. Relativno velike površine koje su na državnim poljoprU
vrednim dobrima bile u 1945, 1946 i 1947 godini određene za

proizvodnju industrijskih kultura imale su svoje opravdanje, kad je
u državnom obimu trebalo forsirati te kulture. Međutim, danas, ka-

da kod seljaka postoji interes za ove kulture, dovoljan da zado-

volji planske potrebe zemlje, nema više osnova da industrijske kul-

ture па državnim poljoprivrednim dobrima zapremaju suviše ve-

like površine. Državna dobra ne bi smjela da idu linijom ~rentab-

iinih kultura", јег je to često protivno ostvarenju osnovnih za-

dataka koje državna poljoprivredna dobra treba da izvrše za opšti

razvoj naše poljoprivrede. Oajenje industrijskih kultura treba na

državnim dobrima da služi za proizvodnju boljeg sjemenskog ma-

terijala, za stvaranje boljih sorti, izučavanje plodoreda i ostale

naučne svrhe.

Površine pod stočnim krmnim biljem i povrtnim kulturama

pokazuju da će i u tom pogledu državna poljoprivredna dobra

morati da izmene svoju orijentaciju. Dvadeset i jedan po sto ze-

mljišta pod stočno-krmnim biljem na našim državnim poljopri-
vrednim dobrima je suviše mali procenat. U zemljama intenzivne

poljoprivrede ovaj procenat je mnogo viši. U Danskoj, na pri-

mjer, pod stočno-krmnim biljem nalazi se 40% celokupne poljo-

privredne površine, računajući tu i sitne privatne posjede. U Pngle,-

skoj ovaj procenat iznosi 36 0/0, u Francuskoj 27,7% itd. Ove

cifre nam pokazuju da mi i na državnom sektoru poljoprivrede
stojimo u pogledu udjela stočno-krmnih površina u cjelokupnoj

obradivoj površini slabije od proseka razvijenih zemalja.

Površine koje zauzimaju povrtarske kulture nisu velike i one

se u 1948 godini moraju znatno povećati. Ovo povećanje ići će i
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do 200/o udjela u ukupnoj površini poljoprivređnih dobara, radi

toga što u 1948 godini državna poljoprivredna dobra treba da po-

etanu jak proizvođač povrća i snabdevač gradskog stanovništva.

Uslijeđ toga u idućoj godini znatno će se izmjeniti i plodored. Po-

većanje povrtarskih kultura ne smije da ide na štetu povećanja

proizvodnje stočne hrane. Orijentacija na povećanje povrtnih kul-

tura treba jednovremeno da bude početak proučavanja i selek-

cije najboljih sorti povrća. U tom pogledu kod г.аз stvari stoje
takb da se još ne može pouzdano reći koja sorta određene kul-

ture povrća najbolje odgovara našim uslovima i obezbeđuje naj-

bolji prinos.

Prinos po jedinici površine po pojedinim kulturama u poljopri-

vrednoj proizvodnji pokazuje izvjestan napredak. N0 to nikako ne

znači da nas povećani prinosi mogu zadovoljiti, jer ne samo da se

nije postiglo sve što u budućnosti treba da postignemo, nego ni

ono što se još tokom prošle godine moglo postići. Najbolje re-

zultate u prinosu postigla su savezna državna dobra kod kojih

je prosečni prinos pšenice po hektaru za 1,76 mtc. veći od pro-

seka kod ostalih državnih dobara koja se nalaze u istom reonu,

tj. pod približno jednakim uslovima. Ali ni taj prinos nije mnogo
veći od našeg desetogodišnjeg predratnog proseka u proizvodnji

pšenice. Ako se uzme da je predratni desetogodišnji prosek pri-
nosa bio 11,4 mtc. po hektaru, onda je ovogodišnji prosek na sa-

veznim poljoprivrednim dobrima bio veći za 2,71 mtc., što od-

govara proseku koji treba da postignemo na kraju Petogodišnjeg

plana u proizvodnji pšenice u čitavoj zemlji.

Prinosi pšenice postignuti na pokrajinskim državnim dobrima

Vojvodine, veći su za 24 0/0 od prinosa na privatnom sektoru.

Međutim, sve to još ne znači mnogo, jer bi se pravilnom pri-
menom ahrotehničkih i drugih mjera već sada moglo postići da-

leko više. To se naročito jasno može vidjeti prilikom upoređivanja

prinosa između pojedinih dobara, pa čak i upoređivanjem prinosa
između pojedinih uprava u sastavu izvjesnog dobra. Prosječni

prinosi pšenice na državnim dobrima u NR. Crnoj Gori, Make-

doniji, a donekle i u Bosni i Hercegovini ne razlikuju se mnogo
od prinosa u privatnom sektoru, što ukazuje na činjenicu da pi-

tanje povećanja prinosa na državnim imanjima još nije u dovolj-

noj mjeri riješeno. To što važi za prinos pšenice jednako važi i za

prinos kukuruza i ovsa. U nekim narodnim republikama taj pri-
nos nije mnogo viši od prinosa na privatnom sektoru, a ima poje-
dinačnih slučajeva da je i niži.

Sve te činjenice govore 0 neujednačenosti proizvodnje na dr-

žavnim poljoprivrednim dobrima i o tome da bi smo uprkos ob-
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jektivnih teškoća koje proističu iz karaktera poljoprivredne pro-

izvodnje, morali da u proizvodnju na državnim imanjima unesemp

mnogo više plana i primene savremene agrotehničke nauke. Da

se takvom primenom mogu postići odlični rezultati pokazuje pri-

mjer nekih uprava državnog dobra „Сока", gdje je sa jedne povr-

šine od 26 hektara postignut prinos od 29,63 mtc. po hektaru, a

na drugoj površini od 21 hektara 28,49 mtc. po hektaru.

Stanje stočarstva na državnim poljoprivrednim dobrima je

mnogo teže nego što je slučaj sa ratarstvom. To važi za sve

grane stočarstva, počev od gajenja najkrupnije pa do sitne

stoke. To nam pokazuje slijedeća tabela uporednog pregleda od-

nosa broja stoke prema jedinici poljoprivredne površine u 1947

godini.

Iz ovog uporednog pregleda vidi se koliko malo stoke otpada

na jedinicu poljoprivredne površine u državnim poljoprivrednim
dobrima. Ovdje se, naravno, ne može praviti poređenje sa nekom

visoko razvijenom poljoprivrednom zemljom Evrope zbog toga što

karakter proizvodnje stoke na državnom sektoru u našim uslovima

ima druge zadatke i što je provedena i dalje se provodi mehani-

zacija osnovnih poljoprivrednih radova, ali u isto vrijeme upore-

đenje nam pokazuje koliko je to veliki nedostatak u razvoju naših
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1 ha poljopriv.
površine 0,06 0,08 0,07 0,02 0,04 0,05 — 0,09

Broj geveda na

1 ha po'jopriv.
površine 0,14 0,11 0,09 0,08 0,08 0,07 — 0,15
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1 ha poljopriv.
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Broj svinja na

1 ha poljopriv

površine 0,048 0,07 0,5 0,07 0,09 0,09 — 0,029



poljoprivrednih dobara. Tu ima đosta i ob'jektivnih teškoća koje

su prije svega, uslovljene ratom, a osim toga potrebno je nekolikd

godina da se odnjeguje jedno dobro grlo stoke. Međutim, to ni-

ukoliko ne umanjuje propuste koji su izraziti kod rukovodećeg ka-

dra državnih dobara u ovoj grani proizvodnje.

Tabela uporednog pregleda pokazuje velike neravnomjerno-
sti između pojedinih narodnih republika u broju stoke na držav-

nom sektoru. Odnos broja stoke prema poljoprivrednoj površini
trebalo bi da bude mnogo povoljniji kod narodnih republika, u

kojima prema prirodnim uslovima, veći broj dobara ima izrazito

stočarski smjer, kao što je slučaj sa Bosnom i Hercegovinom, Slo-

venijom’ i jstočarskim rejonima pojedinih narodnih republika. Zasa-

da se pokazuje velika sporost u razvoju ovakvih državnih dobara.

Vrlo je važno pitanje kvaliteta naše stoke na državnim do-

brima kome treba pridati veću važnost nego broju stoke. Ovo pi-

tanje je najuže povezano sa karakterom poljoprivrednih dobara i

osnovnim zadacima koji pred njima stoje na unapređenju našeg
stočarstva. Baš zbog toga s'e i ne može praviti uporedba sa koli-

činom stoke u razvijenim stočarskim zemljama, jer je osnovni za-

datak državnih dobara odgajivanje dobrog priplodnog materijala

koji, pravilnom selekcijom, treba da unaprijedi naše stočarstvo.

Baš zbog faze u kojoj se zasada nalaze državna poljoprivredna do-

bra treba izvršiti snažan preokret u odabiranju najboljeg materi-

jala za priplod.

Cinjenica da na državnim poljoprivrednim dobrima nije bilo

ш dovoljnog broja priplodne stoke niti je stoka bila dobrog kvali-

teta nije uticala na rukovodeći kadar da obrati naročitu pažnju i

onom materijalu koji je postojao. Nije se na svim dobrima vodilo

dovoljno računa o njezi stoke, o ležaju, izdvajanju bolesnih grla
od zdravih niti o osnovnim higijenskim mjerama koje je potrebnđ
sprovesti u svim štalama na državnim dobrima. Produktivnost

stoke je vrlo slaba. To nam najbolje pokazuje slijedeća tabela рге-

gleda produktivnosti stoke na državnim poljoprivrednim dobrima.

(vidi stranu 13)

Ove cifre, iako nisu sasvim precizne, najbolje govore kako je
niska produktivnost stoke na državnim dobrima. Po prinosu vune

i nosivosti kokoši na državnim dobrima nema velike razlike prema

privatnom sektoru. Nešto je bolji odnos u pogledu prinosa mlijeka

po jednoj kravi. Isto tako između državnog i privatnog sektora ne

postoji razlika u kvalitetu vune. Optimalna količina mlijeka po jed-

noj kravi trebalo bi da na saveznim dobrima, na dobrima na-

rodnih republika Srbije, Hrvatske i Vojvodine iznosi 2000—2500

mlijeka godišnje, tj. da se poveća za 500—1000 litara po jednoj
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kravi. Sve ovo pokazuje da materijal stoke na državnim dobrima

nije dobar i đa je ishrana relativno slaba. Na državnom poljopri-
vrednom dobru ~Belje" krave, istočno-friziske pasmine, davale su

prošle godine prosečno s—B5 —8 litara mlijeka dnevno, dok u svojoj
postojbini daju 20 —25 litara mlijeka dnevno. Usvojivši pretpo-
stavku da istočno-frizisko goveče ne odgovara našim uslovima,
ipak je karakteristična raziika u njegovoj produktivnosti koja je kod

nas gotovo četiri puta manja. To najbolje potvrđuje našu zaosta-

lost u stočarskoj grani proizvodnje na državnom sektoru poljo-
privrede. Raznolikost prinosa vune po pojedinim dobrima rezultat

je velikog šarenila raznih sojeva ovaca kod kojih većinom preovla-

đuju križanci naših primitivnih ovaca s izuzetkom jednog djela ova-

ca na saveznim i pokrajinskim vojvođanskim dobrima.

Zdravstveno stanje stoke nije zadovoljavajuće. Stoka dobijena

1945/1946 godine od Unre, kao i stoka dobijena na račun repa-

racija bila je u znatnom postotku zaražena raznim bolestima od ko-

jih neke kod nas ranije nisu ni postojale. Kako je jedan dio ove

stoke smješten na državna poljoprivredna dobra, to su ona u ne-

kim slučajevima postala leglo zaraznih stočnih bolesti na tim

dobrima. Najraširenije bolesti su bang (zarazni pobačaj krava) i

tuberkuloza. Ustanovljeno je da na državnim poljoprivrednim do-

brima ~Sonja Marinković", ~Mačva" i „Partizanske vode" od u-

kupnog broja obolelih krava na bang otpada 5—7%, a na tu-
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Prinos mleka

u litrima

po кга\п

Prinos vune

u kg.
po ovci

Nosivost j
kokoši |

u komadima ž

Savezna uprava 1.507 2,5 7б

NR Srbija 1.200 ! ,83 70

NR Hrvatska 1.300 1,60 70

NR Slovonija 1.800 1,60 90

NR Bosna i Herceg. 1.400 1 75

NR Makedonija 1.000 1,20 60

NR Crna Gora 1.200 1 70



berkulozu (što važi za većinu državnih imanja) i do 560/0 . Naj-
teži primjer zaraženosti tuberkulozom je dobro ~Pančevački rit'%

koji je 1Q46 godine imao 32 o/о ukupnog broja krava zaraženih

tuberkulozom i kod kog se ovaj procenat u 1947 godini popeo

na 70<Уо.

Sve ove cifre govore da je Još tokom ove godine potrebnp
snažno zahvatiti pitanje zdravstvenog stanja stoke na državninv

poljoprivrednim dobrima. Praksa je pokazala da su se zaražena

grla zadržavala na imanjima zbog toga što su često na oko iz-

gledala sasvim zdrava. Umjesto da se poduzmu hitne i energične

mjere za uklanjanje takvih grla i za detaijan pregled sumnjivih,
išlo se linijom zadržavanja takvih grla. Ima dosta primjera i na

onim državnim dobrima koja su raspolagala sa dovoljno štalskog

prostora da se nisu uopšte izdvajala ili se vrlo kasno izdvajala

sumnjiva i zaražena grla od zdravih, tako da se zaraza nesmetano

širila po čitavoj štali. Takav nehat doveo je do toliko velikog bro-

ja zaraženib grla. Kad se tome doda slaba njega,
k
građenje šta-

la sa betonskim podovima i tome slično, onda je jasno zašto broj
bbolelih grla nije smanjen, nego se naprotiv, osjetno povećao.

Iz svega proizilazi da je pitanje stočarstva na državnim po-

Ijoprivrednim dobrima jedan od najozbiljnijih i najtežih zadataka

sa čijim se izvršenjem više ne smije odlagati, jer se dovo.de u pi-

tanje osnovni zadaci u toj grani proizvodnje. Najvažnije mjerc

koje treba sprovjesti u idućoj godini radi poboljšanja zdravstvenog

stanjastoke su:

1) izdvajanje oboljelih i sumnjivih grla tako da se otkloni

opasnost zaražavanja ostalih zdravih grla,

2) redovan pregled zdravih i sumnjivih grla i izdvajanje no-

voobolelih,

3) u toku iduće godine sva oboljela grla staviti u tor i uklo-

niti ih sa državnih dobara,

’4) posvetiti mnogo veću pažnju njezi i ishrani priplodnog ma-

terijala,

б) posvetiti odmah mnogo veću pažnju otkupu boljeg pri-

plodnog materijala i pregledu i čuvanju stoke koja se dobavlja iz

inostranstva.

Od toga, koliko ćemo uspjeti da u toku ove godine sprovede-
mo sve mjere za unapređenje stočarstva na državnim dobrima, za-

visi i uspjeh u toj grani proizvodnje za više godina unaprijed.

Ulazeći u drugu fazu razvoja državnih poljoprivrednih dobara,
treba razviti mnogo više shvatanja i pravilne orijentacije na ukla-

njanju dosadašnjih slabosti i dobijanja priplodnog materijala bo-
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ijeg kvaliteta. Pritom treba voditi računa da se prvenstveno ide za

boljim kvalitetom, a tek onda za količinom priplodnih grla. To je

omogućeno i time što se prema zadacima proizvodnje stoke na dr-

žavnim dobrima u 1948 godini, gajenje stoke djeli na proizvodnju

stoke za tov koju treba nakon tovljenja prodati i na podizanje pri-

plodnog materijala.

Pitanje mehanizacije glavnih radova u poljoprivrednoj pro-

izvodnjc tjesno je povezano sa opštim pitanjem unapređenja dr-

žavnih poljoprvirednih dobara u 1948 godini i dalje. Bez sve veće

mehanizacije nije moguće ni zamisliti pravilan i brz razvitak pro-

izvodnji na državnom sektoru. Dosadašnji stepen mehanizacije

ukazuje na neravnomjernosti koje u tom pogledu postoje i, što je

još gore, па najniži stepen mehanizacije baš na državnim dobrima

AP Vojvodine koja je naše najvažnije žitorodno područje i gdje

je u najvećoj mjeri moguće da se sprovede mehanizacija poljo-

privredne proizvodnje. Cinjenica da državna poljoprivredna dobra,
naročito ona u Vojvodini, nisu raspolagala sa dovoljnim brojem
mašina svakako je posljedica neshvatanja njihove važnosti. U ne-

kim narodnim republikama uglavnom je postojala orijentacija da

mašinsko-traktorske stanice prave ugovore sa državnim dobrima i

obrađuju im zemlju. Slijedeća tabela pokazuje odnos broja trak-

tora prema obradivoj površini uopšte i oraničnoj površini napose.
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Na 1 traktor Na 1 traktor

broj ha polj. oranične

površine površine

Savezna dobra 249 155

NR Srbija 303 206

AP Vojvodina 345 283

NR Hrvatska 259 143

NR Slovenija 530 201

NR Bosna i Herceg. 317 171

NR Makedonija 670 227

NR Crna Gora —
—



Tabela uporednog pregleda pokazuje nam neravnomjernost u

stepenu mehanizacije na svim državnim dobrima, proračunatu na

osnovno sredstvo mehanizacije traktor. Jasno je da je na

osnovu ove tabele nemoguće praviti zaključak da na jedan trak-

tor treba da dođe ista površina u Sloveniji i Vojvodini. Ali tabela'

nam jasno pokazuje da najveća površina otpađa na jedan traktor

u Vojvodini, a najmanja па jedan traktor kod saveznih dobara.

Pitanje koje treba što prije riješiti je pitanje snabdijejvanja držav-

nih dobara dovoljnim brojem traktora i ostalih mašina. Osim to-

ga, postavlja-se pitanje većeg stepena mehanizacije koju treba

sprovesti na osnovu prirodnih uslova i ekonomskih momenata

u proizvodnji u pojedinim republikama, odnosno pokrajinama. Za

pravilno iskorišćavanje traktora treba imati plan svih traktorskih

radova proračunatih na uslovno oranje i broj uslovnih traktora.

Treba težiti da na jedan uslovni traTtor dođe 300 hektara uslovnog

oranja, jer na državnim poljoprivrednim dobrima postoje mnogo

bolji uslovi iskorišćavanja traktora nego što je to slučaj u

privredno-mašinskim stanicama. To znači da treba težiti da na

jedan traktor srednje jačine dođe 100 hektara obradive površinq.
Iz gornje tabele se vidi da je veličina obradive površine na jedan

traktor još uvijek vrlo velika. To još ne znači đa je moguće svuda

i u svim uslovima postići pomenuto opterećenje traktora, ali se

mora mnogo više uraditi da se traktorski park pravilno iskorišćava.

Sa pitanjem mehanizadje državnih dobara treba vezati i

pitanje veće brige za čuvanje i održavanje mašina. Kod rukovo-

dećeg kadra na državnim dobrima postoji jedna vrlo štetna linija

težnja za novim traktorima. Od otga u čijim se rukama nalazi

traktor zavisi I njegova upotreba i dugotrajnost. Nesumnjivo

je da na državnim dobrima postoji izvestan broj starih pred-
ratnih traktora, da na njima nije izvršena tipizacija traktora.

Potrebno je da se što prije izvrši ta tipizacija i da se rashoi-

dovani traktori upotrebe za kompletiranjje boijih traktora iste

marke. No pored svega najvažnije je da se čuvanju traktora i

održavanju svih mašina pokloni mnogo veča pažnja. To znači

da pitanju organizacije mašinske službe, stanju radionica, vaspi-

fanju i osposobljavanju traktorista-mehaničara treba u toku ove

godine posvetiti više brige nego što je to dosada bio slučaj.

Sto se tiče primjene agrotehničkih mjera, treba podvući da

rukovodeći kadar ovom pitanju još nije pridao punu važnost. lako
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је u pogledu pravilne i planske primjene agrotehničkih mjera u

1947 godini na državnim poijoprivrednim dobrima učinjen znatan

napredak u poređenju sa 1946 godinom, ne bi se moglo reći

da su agrotehničke mjere provedene potpuno planski. U toku

prošle godine bilo je više slučajeva da je zaoravanje strništa

provedeno nekoliko dana poslije žetve, bez obzira što je poznata

činjenica da takva zaoravanja mogu primjeniti samo oni agronomi

koji ~sa slamom gase vatru". Pomanjkanje dovoljno razrađenog

plana radova i dobre operativne evidencije dovelo je .do toga
da se sjetva nije obavljala u najoptimalnije vrijeme, da zimsko

oranje i razne druge agrotehničke mjere nisu svuđa provedene.
Na državnom sektoru ne postavlja se pitanje samo šablonske pri-

mjenesvih agrotehničkih mjera, nego se postavlja zadatak stalnc

i svakodnevne borbe za provođenje tih mjera za svaku kultu’.m

posebno, imajući u vidu odlike svake kulture i specifičnosti re-

jona u kome se pojedino dobro nalazi. Oprobane agrotehničke

mjere treba da postanu zakon u planu svakog dobra. To su:

Ijuštenje strništa, strništa, uništavanje korova, jesenje i zimsko

duboko oranje, zimsko zadržavanje snijega i druge savremene

metode u agrotehnici.

Da bi se to ostvarilo i da bi se još višc probudio metod

pravilne primjene agrotehnike, razni stručni zavodi i naši stručno

kvalifikovani kadrovi sa škola i fakulteta treba da pruže punu

pomoć državnim poljoprivređnim dobrima. Po pravilu ne bi

smelo da bude nijednog poijoprivrednog dobra koje u isto

vrijeme ne bi biio predmet stalnog proučavanja i predmet pri-

mjenc rezultata savremene agronomske nauke. Dosada se u tom

pravcu već počelo da radi ali je to još daleko od onog što

bi se mogio i trebalo da učini.

Državna poljoprivredna dobra trebalo bi da odigraju značajnu

ulogu u proizvodnji kvalitetnog sjemena radi povećanja prinosa

svih vrsta žitarica. U toku prošle godine proizvedeno je 1600

vagona sjeraenske pšenice. Od ove količine poijoprivredna dobra

su izliferovala našoj poljoprivredi 1226 vagona, a ostatak je

upotrebljen za proizvodnju sjemena u ovoj godini. lako su državna'

poljoprivredna dobra proizvela dovoljnu količinu sjemena, to

još ne znači da je sjeme bilo najboljeg kvaiiteta i je za-

datak proizvodnje sjemena na svim dobrima shvaćen podjednako

pravilno. . i

Proizvodni zadaci, postavljeni za 1948 godinu tjesno su

povezani sa svim osnovnim problemima koji stoje pred poljo-

privrednim dobrima i oni iziskuju pravilan odnos rukovodstva

prema tim zadacima i maksimum upornosti i odlučnoSti da se

oni sprovedu u djelo. To je utoliko značajnije što se izvršavanjem
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tih zadataka čini prelom i radu državnih poljoprivrednih dobara

sa linije starog stihiskog razvoja na liniju bržeg planskog rada

u povećanju intenziteta proizvodnje. Realnost zadataka u punoj

mjeri obezbeđuje mogućnost njihovog izvršenja. Shvatanje, koje
se još potkrada, da su zadaci previsoki je štetno, koči njihovo

pravilno izvršenje na svakom clobru .posebno, naročito zbog toga
što se ne smije gubiti u vremenu.

Prema novim proizvodnim zadacima, državna poljoprivređna
dobra treba da u 1948 godini povećaju proizvodnju povrća za

200 o/o, broj goveda za priplod i tov za 1000/o, svinja za

2150/o, ovaca za ЗООо/0 i živine za 4000/0 .
To nam pokazuje

kako je malen bio stočni fond na državnim dobrima, a da se

i ne govori o njegovom kvalitetu. Zadaci koji su postavljeni u

proizvodnji za 1948 godinu iziskuju mnogo više planskog i

organizovanog rada kod svakog ministarstva potjoprivrede i svake

direkcije poljoprivrednih dobara. Da bi se ti zadaci u potpunosti

izvršili, potrebno je odmah izvršiti niz pripremnih radova, ili

bolje reći, od toga koliko i kako će se izvršiti priprernni radovi

u januaru, februaru i martu zavisi izvršenje čitavog zadatka.

Najvažniji zadaci koji treba hitno izvršenje su:

1) izrada proizvodnog plana za svako dobro posebno i

izrada operativnog plana po rokovima,

2) obezbjeđenje nabavke priplodne stoke i otkupa mršave

stoke u sporazumu sa organima trgovine,

3) obezbjeđenje izvršenja investicionog plana u toku prva
tri mjeseca i orijentacija na što jeftinije građevine sa malim

opterećenjem u fondiranom materijalu.
4) riješenje pitanja radne snage, kako stalne tako i ser-

zonske,

5) stalno. praćenje izvršenja zadataka i otklanjanje nedo-

stataka na faazi operativne evidencije.
Povećani zadaci u tovu stoke i povećanje proizvodnje po-

vrča u toku 1948 godine treba da odigraju značajnu ulogu u

boljem snabdevanju gradova i radničkih naselja. To je u isto

vrijeme put povezivanja našeg socijalističkog sektora u poljopri-
vredi sa gradskim stanovništvom. Dosadašnje veze u snabdjevanju

gradova između državnih poijoprivrednih dobara i organa grad-
ske trgovine bile su vrlo slabe. To je jednaka slabost državnih

poljoprivrednih dobara kao što je slabost i činjenica da poljo-

privredna dobra nisu još postala vaspitni centri za širenje poljo-

privredne kulture i primenjene nauke u poljoprivredi za naše

selo. Govoreći 0 državnim poljoprivrednim dobrima, drug Kardelj
kaže: ~Državna poljoprivredna imanja treba da pokazuju prednosti

maksimalnog iskorišćavanja tehnike i svih savremenih sredstava
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га poboljsanje produktivnosti rada u poljoprivređi, za povećanje
poljoprivredne produkcije. Ona treba, dalje, da budu primjer
primenjivanja naučnih ispitivanja i naučnih metoda u poljopn-
vredi. Ona treba da pokažu prednosti planske poljoprivrede u

poređenju sa anarhičnom kapitaiističkom ili razdrobljenom sitno-

sopstvemčkom poljoprivredom. Опа isto tako treba da budv

primjer stalne borbe za poboljšanje kvaliteta poljoprivredne pro-
dukcije selekcijom, semenogojstvom, naučnom analizom itd. Опа

treba, dalje. da budu primjer povezivanja sa gradom i radničkim

naseljima putera snabdjevanja istih poljoprivrednim artiklima u

skladu sa planom potreba gradova i naselja. Istovremeno treb.

da bude upravo državni sektor u poljoprivredi primer brige
za kulturno pođizanje i vaspitavanje svojih kadrova i radnikv

uopšte".

Kroz sve zadatke koji se postavljaju pred državni sekto;

u poljoprivredi jasno su određeni linija i pravac njihovoga razvojk
• da pored zemljoradničkog zadrugarstva i kroz zadrugarstvo
državna poljoprivredna dobra postanu moćna poluga za unapre-

ienje naše poljoprivrede uopšte. Zadaci koji pred dobrima stojo
u toku 1948 godine sastavni su dio opštih zadataka njihovog
pianskog razvoja, sa jasno određenim mjestom koje опа treba da

zauzme u našoj poljoprivredi.
Pored svih ostalih neriješenih pitanja u organizaciji, u smjen

rada itd., u dosadašnjim slabostima ističe se jedno krupno neri-

ješeno pitanje od koga zavisi uspjeh u radu dobara, a prema
tome i izvršenje zadataka u toku 1948 gođine. To je pitanje
radnika па državnim poljoprivrednim dobrima kome nadležm

organi državne uprave a ponajmanje odgovorna rukovodstv

državnih poijoprivrednih dobara dosada nisu poklanjala dovoljnc

pažnje. Tu se zapravo postavlja pitanje stalnih poljoprivredni;.
radnika i pitanje sezonskih radnika.

Nesrazmjer koji postoji u broju radnih dana koje daju stalni

i sezonski radnici prevelik je i obelježje je ostataka starih кар;-
talističkih odnosa u na.-r oj poljoprivredi. Tako, na primjer, ns

saveznim đobrima, samo u ratarskoj grani, stalni radnici su u

toku prošle godine dali 1 0.360 radnih dana, a sezonski 845.404.

Na državnim poljoprivred im dobrima NR Hrvatske stalni radniLi

dali su 83.820 radnih ćana, a sezonski 435.081 radnih dana

Takav, ili približno sličan, je odnos u voćarstvu i vinogradarstvu.
dok je u stočarstvu mnogo povoljniji. Naravno da pitanje pc-

boljšanja odnosa u upotrebi stalne i sezonske radne snage niie.

iako lako i da se ne može brzo riješiti. Međutim, državna poljo-

privredna dobra moraju se orijentisati na to da se ovaj odnoS

poboljša u korist stalnih rađnika. U tom smislu je potrebno
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stvarati kađar kvalifikovanih poljoprivrednih radnika. Ovaj zadatak

je pred čitavu našu poljoprivredu postavi i naš Zakon o Peto-

godišnjem planu.
Posebno je pitanje što rukovodioci državnih poijoprivrednih

imanja nisu sa dovoijno brige i odgovornosti pristupili obezbje-

đenju đobrih uslova rada za svoje radnike. To se odnosi na

obezbjeđenje pristojnih stanova, dobre ishrane i političkog i

kulturnog razvoja poljoprivrednih radnika. Sadašnji uslovi pod

kojima žive i rade poljoprivredni radnici na udaljenim i zaba-

čenim poljoprivrednim državnim imanjima ne bi smjeli da budu

prepreka da se mnogo više pažnje i truda uloži na svestran

razvoj štalnih radnika. Orgahizacijom kurseva za vrijeme zime i

ograničenih dužih kurseva za vrijeme proizvodnje treba mnogo

viš; uraditi па stručnom i kuiturnom vaspitanju stalnih radnika

na državnim poljoprivrednim dobrima. Pored toga, stalni i sva-

kodnevni vaspitni rad u najrazličitijim formama treba da postane
sastavni dio plana rada sindikata i rukovodstva u brizi za razvi-

јапје novog načina rada, razvijanje poleta i socijalističkog takmi-

čenja u radu.

Baš zato Što državna dobra treba da odigraju krupnu ulogu
u unapređenju naše poljoprivrede i što su stvoreni svi uslovi

za njihov razvoj, u ovoj godini treba pristupiti sa mnogo više

ođgovornosti, plana i organizacije izvršenju svih tih zadataka

kako bi državna poijoprivredna dobra i po formi i po sadržini

svoga rada zauzela svoje pravo mjesto u izgradnji i unapređenju
naše poljoprivrede u cjelini.

NARODNA OMLADINA JUGOSLAVIJE U IZVRŠAVANJU

PETOGODIŠNJEG PLANA U POLJOPRIVREDI

Stofars Bjelajac

član Centralnog Viječa

Narođne Omladine Jugoslavije

I

Prvi zadatak koji je VIII Plenum Centralnog veća Narodne

omladine postavio pred rukovodstva Narodne omladine u vezi

sa rekonstrukcijora poljoprivrede je, da objasne omladini ulogu
zemljoradničkog zadrugarstva u rekonstrukciji poljoprivrede i
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ispunjavanju Petogodišnjeg plana na području poljoprivrede. Za-

datak se sastoji u tome da u prvom redu rukovodstva Narodnc

omladine, a preko njih i čitava naša omladina, shvate da indu-

strijalizacija zemlje koja če poljoprivredi dati materijalne osnove

za rekonstrukciju, snabdjeti našu poljoprivredu modernim masi-

nama za obrađivanje, nije sama po sebi dovoljna da bi se

izvršila i rekonstrukcija, već da je nužno, uporedo sa indu-

strijalizacijom, razvijati, putem zadružnog udruživanja; takve forme

ekonomskog života na selu u kojima bi se mogla prirajeniti
moderna tehnika i povećati produktivnost poljoprivrede. Odmah

treba naglasiti da omladinska rukovodsNa moraju biti budna

i da još u početku ne dozvole da polet koji će. obuhvatiti seosku

omladinu u vezi sa rekonstrukciiom ide u pravcu raznih skretanja
i istrčavanja, već da se pravilno koristi u radu na preuređenju

poljoprivrede, vodeći pritom računa o stepenu svesti postignutom
vlastitim iskustvom seljačkih masa.

Do pojave članka druga Kardelja „Zemljoradničko zadru-

garstvo u planskoj privredi" dobar dio omladinskih rukovodi-

laca ne samo da nije obraćao pažnju na probleme naše poljo-

privrede, nego ni teoretski nije sasvim jasno shvatao kakvi

treba da su odnosi između industrije i poljoprivrede u našoj

zemlji, koja ide putem socijalističkog razvitka. Oni nisu shvatali

da se industrijalizacija zemlje пе može uspješno razvijati ako

je poljoprivreda zaostala. Ova teoretska neshvatanja dolazila su

do izražaja u pomanjkanju perspektive u praktičnom radu nekih

naših organizacija. Na primjer, u sreskoj organizaciji Narodne

omladine osječkoga sreza ima primjera da se na traktorske

i druge stručne kurseve upućuju politički zaostahji omladinci,

dok se istaknutiji ostavljaju u organizaciji da ona ne bi ~oslab-

ila". Razumje se da su odmah morale da uslijede i negativne

posljedice. Na zadružnim i državnim imanjima gdje je kontrola

rada traktorista bila slabija, prinos po hektaru bio je daleko manji

nego na individualnim gazdinstvima koja su obrađivana trakto-

rima. Nije potrebno isticati političke posljedice takvog rada koji
koči brzo ekonomsko udruživanje našeg seljaštva.

Druga tendencija koja se ponegdje ispoljava, uslijed po-

vršnog shvatanja zadataka omladinske organizacije па polju re-

konstrukcije poljoprivrede, sastoji se u težnji da se ti zadaci

riješe na brzinu, kampanjski, u shvatanju da je problem uglavnora

riješen ako se jednom akcijom kampanjskog karaktera učlani u

zemljoradničke zadruge sva ili veći dio omladine, ne misleći

pritom па uporan rad na razvijanju zadružne svijesti kod nje.

Razumje se da je učlanjivanje omladine u zemljoradničke zadruge
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od ogromnog značaja, pored ostalog i u tome što će se učešćem

omladine još više demokratizovati naše zemljoradničke zadruge
i njihove uprave, što će time ojačati socijalističke tendencije u

zemljoradničkom zadrugarstvu. Ali ovakav rad, sračunat na to

da omladinska organizacija svrši svoje poslove u vezi sa rekon-

strukcijom poljoprivrede kroz jednu kampanjsku akciju, već una-

prijed je osuđen na neuspjeh, jer se pitanje uključenja seljaštva
u zemljoradničke zadruge i rekonstrukcija poljoprivrede ne rije-
šava u toku jedne karapanjske sedmice. On bi

t
onemogućio

omladinskoj organizaciji da odmah, u početku, postavi plan

uporne, stalno sve veće i konkretne borbe na polju rekon-

strukcije poljoprivrede. U konačnom rezultatu rekonstrukciji

peljoprivrede omladinska organizacija ne bi zauzela ono mjesto

koje treba, može i mora da ima.

Da bi omladinski rukovodioci shvatili značaj rekon-

strukcije poljoprivrede za socijalistički razvitak naše zemlje i

mjesto zemljoradničkih zadruga u rekonstrukdji, te da bi omladin-

ska organizacijapraviinoprišlazadacimakoji stoje pred njom na o-

vom poiju rada, Centralno veće Narodneomladine Jugoslavije, na

osnovu zaključaka Plenuma, poduzelo je konkretne mjere u ovome

pravcu. Ono je odlučilo da se, pri sreskim odboriiha Narodne

omladine, organizuju seminari kroz koje bi prošli svi pretsjednici
osnovnih organizacija. Program ovih seminara razrađen je na

osnovu članka druga Kardelja ~Zemljoradničko zadrugarstvo u

planskoj privredi". Ovi seminari biće od velikog značaja, jer će

se na njima osposobiti rukovodioci osnovnih organizacija kao

propagatori koji treba da unesu i razviju zadružnu svijest u

redovima naše omladine. Oni treba da otvore omladini per-

spektivu socijalističkog razvitka našeg sela.

11.

Nema sumnje da će naša omladina prihvatiti i izvršiti sa

velikim oduševljenjem zadatke na polju rekonstrukcije poljopri-

vrede, ako joj se oni pravilno objasne. Možemo slobodno tvrditi

da je ona za te zadatke već danas u velikoj mjeri pripremljena.
Ona ,se za njih spremala ne samo kroz narodno-oslobodilačku

borbu, kada je pred njom stajao zadatak da s oružjem u ruci

ostvari uslove za jedan sretniji život, već i u posljeratnom perio-
du izgraclnje naše zemlje. Poznato je da je do danas kroz veće

ili manje dobrovoljne radne akcije prošao ogroman dio naše

omladine. Samo u toku 1947 godine na izgrad.nji Omladinske

pruge Samac —Sarajevo i nekim drugim većim akcijama učestvo-

valo je preko 280.000 omladinaca i omladihki. Taj primjer

pokazuje na kom stepenu stoji socijalistička svijest naše omladine.
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која dobrovoljnim radom učestvuje u socijalističkoj izgradnji

svoje zemlje. АИ ove velike akcije imaju i poseban značaj za

našu seljačku omladinu u periodu kada pred njom stoje zadaci

učestvovanja u rekonstrukciji poljoprivrede. Ona se na ovim

akcijama naučila kolektivnom životu i radu i na vlastitom isku-

stvu uvjerila u korisnost takvog rada. Ona se uvjerila da sc

može drugačije živjeti nego što je dosada na selu živjela. Prema

tome, ta omladina, pored ostalog. može danas da posluži kao

jako uporište za uklanjanje sitnosopstveničkih navika i mentali-

teta kod našeg seljaštva. Na rukovodstvima Narodne omladinc

je zadatak, da iskustva koja je do danas stekla naša seoska

omladina iskoriste u radu na selu, đa naša omladinska organi-

zacija, kako kaže drug Kardelj, prenese ~duh Omladinske pruge

u naše selo, među našu omladinu u poljoprivredi".-

VIII plenum Centralnog veća Narodne omladine sa oduševlje-

njem je prihvatio akciju izgradnje zadružnih domova, koju jc

pokrenuo Izvršni odbor Narodnog fronta Jugoslavije. Ta akcija

je i najvažnija radna obaveza Narodne omladine Jugoslavije u

toku 1948 godine. U zaključcima VIII plenuma se kaže; ~U

svim našim. aktivima treba odmah održati predavanja i sastanke

na kojima bi se omladini objasnio ekonomsko-politički značaj
u prvom redu izgradnje zadružnih domova, kako bi se omladina

mobilisala za te akcije i, već sađa, pokrenula za pripremne radove".

Ovu akciju je naša omladina radosno primila, jer je ona u

materijalnom pogledu krupna mjera koja če doprinijeti

procvatu našeg sel'a. Ona znači ne samo uslov za poboljšanje

ekonomskog blagostanja, nego i uslov za jači zamah kulturnog
rada i života na selu, izvlačenje našeg sela iz učmalosti, iz ~seos-

kog idiotizma".

Za popularizaciju akcije izgradnje zadružnih domova među

našom omladinom veliki značaj imaju plenumi sreskih odbora

Narodne omladine su se nedavno održali. Na ovim plenu-
mima sreske organizacije uzele su konkretne obaveze u ve-

zi sa izgradnjom zadružnih domova. Ali će ove obaveze dobiti

pun značaj i moći biti realizovane tek onda kada budu prihva-
ćene i razrađene na sastancima aktiva Narodne omladine. U

ovom pogledu omladinske organizacije moraju koristiti dosa-

dašnje iskustvo, vodeći računa o tome da se omladini ne па-

meću obaveze bez njenoga znanja, čemu su sklona neka om!a-

dinska rukovodstva, već da se brinu da u što većoj mjeri dođe
do izražaja stvaralačka inicijativa omladine prilikom uzimanja
obaveza.
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U vezi sa izgrađivanjem zadružnih domova, pred Narodnim

frontom i omladinskom organizacijora stoji danas niz zadataka,
od kojih su najvažniji sledeći:

1) Učvrsćivanje sreskih i seoskih uprava za izgrađnju za-

družnih domova i poboljšavanje njihovog rada.

2) Pripremanje materijala iz vanplanskih izvora (drvene građc,
kreča, cigle i dr.).

3) Angažovanje dobrovoljne radne snage. U vezi sa

pred ornladinskim organizacijama stoji zadatak da stvore sreske

omladinske radne brigade sa četama u ostalim manjim jedinicama

po selima.

4) Obezbeđenje finansiskih sredstava putem dobrovoljnih

priloga skupljenih od naroda.

5) Evidencija i raspored stručnjaka koji se nalaze po našim

selima i stručno osposobljenih omladinaca na Omladinskoj pruzi,

Željezniku i drugim većim akcijama.
6) Izrada planova i evidencija izvršavanja radova.

7) Pripreme za_ idejno-politički rad međn omiadinom za

vreme izvođenja ra'dova.
Sve ove zadatke potrebno je obaviti pre početka izvođenja

radova da bi se obezbedilo uspešno izgrađivanje zadružnih do-

mova. Ovde će od neobične koristi biti iskustvo omladinske

organizacije stečeno u dosadašnjim radnim akcijama.
Treba podvući da će izgradnja zadružnih domova za Na-

rodnu ornladinu, pored ostalog, biti značajna i zbog toga što

će se, preko nje, okupiti u omladinsku organizaciju i aktivizirati

još šire mase omladine, jer je zbog neposredne koristi koju če od

nje imati naše seljaštvo pristupača i najzaostalijim masama.

Ш.

Jedan od najvažnijih problema naše poljoprivrede je podi-

zanje stručnih kadrova. Da bi zadovoljili najosnovnije potrebe

poljoprivrede u toku Petogodišnjeg plana potrebno nam je 5.000

novih, srednjih i viših poljoprivrednih kadrova i oko 15.000

masovno-poljoprivrednih kadrova: traktorista, brigadira, rukovo-

dilaca radnih zadruga i drugih. Razumje se da je zadatak omla-

dinske organizacije da ogromnu većinu ovih kadrova dade iz

redova najboljih omladinaca i omladinki. U vezi sa ovim, Plenum

je postavio cla omladinska organizacija mora povesti upornu

propagandu za upis omladine na stručne kurseve, niže i srednje

poljoprivredne škole i agronomske Jakultete, objašnjavajući joj

perspektive razvitka poljoprivrede.
Da bi se što šire omladinske mase stručno vaspitale, Sa-

vezno ministarstvo poljoprivrede odlučilo je da se organizuje

23



niz kurseva za omladinu, na kojima bi se, s jedne strane, ospo-
sobio kadar omladinskih agitatora koji će u narodu širiti nove

metode rada u poljoprivredi, a, s druge strane, koji će ruko-

voditi raznim akcijama u poljoprivredi (zimsko suzbijanje biljnih
štetočina, prskanje voća, borba protiv skakavaca, krompirove
zlatice i dr.).

Kao primer za rad u ovome pravcu treba navesti zajedničku
ođluku Ministarstva poljoprivrede NR Bosne i Hercegovine i

Zemaljskog veća N0 da se organizuje za omladinu nekoliko

stručnih kurseva, i to: kurs u Butmiru, poljoprivredni kurs u Der-

venti, voćarski kurs u Banja Luci, kurs za južno-industrijske kul-

ture u Capljini. Predavanja na ovim kursevima Ministarstvo poljo-
privrede će štampati u vidu brošura koje će služiti kao priručnici
ovim omladincima. Pored stručnih, na ovim kursevima održaće se

izvestan broj političkih predavanja. Kad završe kurseve. omla-

dinci će se vratiti u svoja sela, sa zadatkom da organizuju kružoke

za stručno uzdizanje seosle omladine.

Za stručno poljoprivredno obrazovanje najširih seljačkih masa,

a posebno omiadine, organizovane u sreske radne brigade, bilo

bi korisno stvaranje po srezovima aktiva stručnih agitatora.
Ovakvi aktivi bi trebalo da švoj rad vezuju za konkretne zadatke

u našoj poljoprivredi.

Ovako masovno stručno vaspitanje seljaštva i seoske omla-

dine već danas bi moglo da đaje direktne rezultate u povećanju
produkcije koji bi bili seljaštvu očigledni. Na taj bi se način,
već u uslovima sitnosopstveničke poljoprivrede, u izvesnoj mjeri

mogla povećati produktivnost rada u poljoprivredi koja je nužna

za razvitak industrije i ishrane radnog stanovništva, a, s druge
strane, obezbedilo bi se da stručno uzdizanje poljoprivrednog
kadra i širokih seljačkih masa ide uporedo sa mehanizacijom

poljoprivrede.
ф

U cilju najšire aktivizacije seljačke omladine na rekonstrukciji
poljoprivrede i njenog ideološko-političkog, kulturnog i stručnog
uzdizanja, Centralno veće je odlučilo da pokrene, u najskorije
vreme, list za seosku omladinu. Osim toga, za stručno podizanje
omladine korisno bi bilo da republikanska ministarstva poljo-
privrede, u saglasnosti sa Zemaljskim većima NO, izrade plan
izdavačke delatnosti stručne literature za s'tručno obrazovanje
seoske omladine. To bi bio jedan od uslova da danas najšire

mase seljaka, a naročito seljačke omladine, koriste u svom prak-
tičnom poljoprivrednom radu rezultate nauke па tom polju, za

razliku od stare Jugoslavije kada su to činili retki pojedinci, t

to u prvom redu bogatiji seljaci.
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Као dalja mjera za što brže poboljšanje rada organizacija
Narodne omladine na državnira poljoprivrednim imanjima, ma-

šinsko-traktorskim stanicama i u radnim zadrugama, u vezi sa

povećavanjem proizvodnje u poljoprivredi i uvođenjem novih me-

toda u obrađivanju zemljišta, održavaju se savetovanja prizemalj-
skim većima Narodne omladine sa pretsjednicima osnovnih organi-

zacija na državnim poljoprivrednim dobrima, mašinsko-traktor-

skim stanicama. Na ovim savjetovanjima, pored ostalog, razmotriće

se pitanja kao: uvođenje agi'otehničkih mjera u poljoprivredi,
zimska akcija uništavanja biljnih štetočina, stvaranje i razvi-

janje radnih brigada, uvođenje normi u radu i niz drugih prak-
tičnih mjera. Zbog toga je na ovim savjetovanjima potrebna i

stručna pomoć naših poljoprivrednih rukovodilaca.

Uspješno izvršavanje zadataka koje je VIII plenarni sasta-

nak Centralnog veća postavio pred Narodnu omladinu, u vezi

sa izvršavanjera Petogodišnjeg plana u poljoprivredi, od , dvo-

strukog je značaja. Ono će se direktno osjetiti u razvitku naše

poljoprivrede i preko njih će se naša omladina uključiti u re-

konstrukciju poljoprivrede, a, s druge strane, omladinska orga-

nizacija će se još više omasoviti sa novjm članovima iz redova

seljačke omladine.

Ispunjavajući ove zadatke, seljačka omladina će još jednom
manifestovati svoju spremnost za izgradnju socijalističke domovine

i dalje ostati dostojna povjerenja svog voljenog druga Tita.

РЕЗУЛТАТИ И ЗНАЧАЈ ДОСАД ПРОВЕДЕНИХ МАСОВНИХ АКЦИЈА У ЗАШТИТИ БИЉА

Инж. Гвидо Нонвеје

директор Савезног завода

за заштиту биља

1. Задаци заштите биља у Петогодишњем плану

Пољопривреду наше земље карактерише, поред осталог,

врло велики број култура које се raje код нас. Ова jq
околност највећим делом условљена разноврсношћу климат-

ских реона у Југославији, што се одражава и на тај начпн

што болести и штеточине које у великом броју нападају
наше пољопривредне културе припадају врло различитнм

географским и климатским подручјима. То необично отежава
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рад на сузбијању паразита културног биља, тим више што

се у нашу пољопривреду, због њене разноврспостн, не

могу директно пренети искуства стечена у иностранству,
већ је потребно претходно извршити детаљна истраживања

у различнтим крајевима наше земље и разрадити методе

сузбијања које би одговарале специфичним условима разних

пољопривредних реона.

Поред ових објективних потешкоћа, које произлазе из

самих природних фактора, успешна одбрана пољопривред-
них култура од болести и штеточина наилазила је у старој
Југославији, због целокупности тадањих економских и по-

литичких прилика, на препреке много озбиљније природе.

Од пресудног значаја били су услови под којима се

развијала пољопривреда. Они нису били погодни за пре-
ношење у широку праксу ни оних релатнвно оскудних ре-

зултата рада ко’је су постигли стручњаци у земљи, нити

оних који су, на основу успеха у иностранству, могли да

буду препоручени за наше прилике. Ниски ниво пољопрн-

вредне технике и економски услови живота и рада широких

слојева пољопривредника кочили су широку прнмену савре-
мених метода обраде и неге култура. Организација нстра-

живачког рада као и тадања опрема научних установа v

кадровима и инвентару, са своје стране, није могла да

одговара успешном нвршавању многобројних и сложених

задатака из области заштнте бнља. Осим тога, ненароднн

режими, са својим бирократским адмниистративним апара-

том, нису пружали никакву стварну помоћ пољопривред-

ницима који, препуштени самн себи, већином нису умели да

потребне мере за одбрану својих култура. Код

неких слојева земљорадника владало је схватање, које h?s

данас није у потпуности искорењено, да је човек скоро
иемоћан према тајанственим силама које услозљавају масовну

појаву штеточина, тако да су, у циљу одбране од њих{,

нагнњали врачању, прнмени разних симболнчних мера и

томе сл. Тако смо, још 1946 године, наишли у једном селу

прилепског среза на попа који је, на тражење пољопри-

вредника, читао молитву н шкропио светом водом њиве на-

паднуте скакавцима.

Наведене околности, поред других особнна, дале су

нашој пољопривредн пре рата печат опште заосталосги.

Разумљиво је да је све ово имало пресудан утицај на нашу

привреду и да се то морало одразитн у велнким губнцима

које је пољопривреда трпела из године у годину нападом
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штеточина и болести. Овн губици не могу ни приолижно

да се процене, али се о њиховој висини може судити према

неким подацима који се, примера ради, овде наводе.

Шљивина штитаста ваш је, од 1928—1932 год., нанела

штету у износу од 7,5 милијарди динара, јер се осушило

15 милиона шљивових стабала (просечна вредност стабла

процењена је на 500 дин.). Скакавци сваке године причи-

њавају штету од најмање 10 милиона д., а у годинама њи-

хове навале штете су десетоструко веће. Тако су само у

Банату 1931 и 1932 r. оштетиле пољопривредне културе у

вредности од 37,5 милиона динара. Црљивост јабука исто

тако наноси огромне штете, јер редовно смањује принос

за просечно 50о/ 0 . Гусенице лептира метлице нанеле су,

1930 године у Банату, на разним културама штету од 3,5

милиона динара.

Прелаз из заостале на напредну, интензивну пољопри-

вреду, који поставља Петогодишњи план захтевао је да

народне власти, истовремено са другим мерама за унапре-

ђење пољопривреде, планирају и спроведу и све оне мере

помоћу којнх би се, кроз ефикасну заштиту култура од

болести и штеточина, допринело обезбеђењу већих и ре-

довних приноса. Заштита биља требало је да буде не-

раздвојни део оних мера које карактеришу код нас процес

интензификације пољопривреде и саму планску привреду.

Не предузимајући борбу против штеточина и болести, ве-

лики део оног напора који наш народ, уз помоћ масовпих

организација и народних власти, улаже у остварење сетве-

ког плана, увођење нових агротехничких мера и др. неми-

иовно би остао без очекиваног резултата. Важност задатака

који се постављају пред нашу пољопривреду не допуштају
да количина и каквоћа приноса који се очекују од разних

култура буду у зависности од утицаја необузданих при-

родних чинилаца, у које треба уврстити штеточине и боле-

сти, јер ове могу, као и суша и друге елементарне непо-

годе, да се појављују понекад са поражавајућим последн-

цама а редовно нам наносе огромне губитке.

Сам карактер планске привреде, у нашнм конкретним

условима, захтева, с једне страие, да удвостручимо бригу

око обезбеђења жетве и, с друге стране, претвара питање

одбране усева од напада паразита на њивама сваког поје-
диног пољопривредника у ствар општеиародног значаја. То

може да илуструје следећа карактеристична појава. Још

од самог почетка вегетационе периоде у протеклој години

заводи и управе за заштиту биља у скоро свим народним
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републикама били су у толикој мери пренатрпанн извешта-

јима о појави разних болести и штеточина, те је изгледало

да је 1947 година нарочито повољна за њихову масовну
појаву. Показало се међутим, у већини случајева, да су се

и ранијих година штеточине појављивале у сличном обиму,
али се о томе није водило рачуна. Ове године, напротив,
после успешно завршене сетвене кампање, повећавала се

брига о здравственом стању усева, те су не само земљо-

радници, власници нападнутнх њива, већ и месни и срески

народни одбори, пољопривредни референти и др., схвата-

јући значај обезбеђења жетве за привреду уопште, хтели

благовремено предузетн све потребне мере за заштиту угро-
жених култура. Тако је на пр. у месецу јуну јављено о

масовној појави скакаваца у срезу барском, где се, на

изглед, ранијих година нико није жално на њих. Кад су
међутим стручњаци пошли тамо, утврдили су, да су се

последњих годнна скакавци у том срезу редовно појављи-
вали у толикој мери да су неки земљорадници, у немо-

гућности да своје културе заштите од њих, помишљали и

на напуштање земљорадње.

Општи задатак заштите биља у извршењу Петогоди-

шњег плана требало је, захваљујући измењеним економским

и друштвено-полнтичким условнма, оствариватн кроз сле-

деће конкретне - задатке: указивати пољопривредницима

стручну помоћ v питању сузбијања штеточина и болести

и, предузимајуш! одговарајуће организационе мере, пока-

зати им како треба воднти ту борбу. На тај начин би на-

родне власти пружале конкретну помоћ и допринеле ома-

совљавању напреднијих метода заштите култура.

Треба међутим подвући, да успешна заштита пољопри-

вредннх култура претпоставља један виши ниво технике

рада у пољопривреди, а често и корениту преоријентацију

појединих њених грана. Не могу се одбраком култура од

штеточина н болести постнћи виши приноси ако пољопри-

вреда није снабдевена потребним техничким средствима (пр-

скалицама свих врста и др.), ако није уведена и омасовљена

шнрока употреба разних хемиских средстава за сузбијање,
ако саме културе не претстављају високо квалитетне сорте

које ће дати редован и богат принос и ако се, најзад, сами

пољопрнвредиици не подигну на вишн степен стручног и

општег образовања. Спровођење мера заштнте биља, у вези

са остварењем задатака које поставља Петогодишњи план

и које настаје из потребе дт се осигурају резултати рада
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уложеног у пољопрнвреди, сл своје стране претставља по-

лугу за даљње повећање продуктивностн рада.

Као очит пример за горе постављено може послужити

воћарство које, по питању реонизације, избора сората, на-

чина гајења и приноса, претставља у нашој пољопривреди,

уопште узевши, једну од најзаосталијих грана. Нарочити

проблем претстављају црвљивост јабука, шљивина и ка-

лифорнијска штитаста ваш, пламењача шљиве и многе друге

болести и штеточине, које су, у разлнчитим нашим краје-

вима, у толикој мери распрострањене да се то осетно одра-

жава на приносима. Сузбијање свих тих штеточина и бо-

лести претставља неодложан и важаи задатак од општег

значаја. Остваривању овог задатка, међутим, стоји на путу
екстензивни начин воћарења код нас, које се тешко може

спојити са употребом машина, хемијских средстава п др.
Из тога произлази да мере одбране, чиЈем се провођењу
мора прнступити због тешког здравственог стања воћака,
не могу да обезбеде квалитативно добре резултате, ако

истовремено не би и само воћарство преориЈентисали у

правцу његове интензификациЈе.
Сличан Је случаЈ и у ратарству, где спровођење агро-

технике засноване на напредноЈ пољопрнвредноЈ науци захте-

ва, поред осталог, обезбеђење потребне крмне базе. Тако

на пр., спровођење једне од најважнијих мера савремене

обраде земље, истовремено од великог значаЈа за борбу про-

тив штеточика и корова, заоравање стрништа, наилази иа

озбиљне тешкоће услед екстензивног сточарења коЈе је код

нас, наЈвише заступљено.
Стога је врло важно увидети улогу коЈу игра данас код

нас спровођење мера за заштиту биља, као фактор коЈи
пољопривреди има да доприноси нове квалитативне одлике.

Предуслов за извршење горе наведених задатака било

;Је, с Једне стране, успостављање посебие службе за заштиту
биља, која би могла организовати и руководити сузбиЈа-
њем болести и штеточина пољопривредних култура и оспо-

собљавање наЈнужниЈег кадра стручњака а, с друге стране,
изналажење такве форме рада коЈа би омогућила њихово

наЈефикасниЈе остваривање.

Током 1946 и 1947 г. постепено се изграђивала служба
заштите биља у виду Управе за заштиту биља у Миннстар-
ству пољопривреде ФНРЈ и народних република. У ие-

достатку потребног стручног кадра уопште, као и због ие-

могућности да се већ у овом периоду издвоје посебно за-

дужени стручњаци за заштиту биља у нижим органима иа-
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родне власти, управе за заштиту бнља ослањале су се, код

остваривања својих задатака, на целокупни стручни и по-

моћни кадар у пољопривреди.

Основна форма рада у заштити биља у овој фази са-

стојала се у спровођењу организованих колективних акдија
масовног карактера. Ове су акције биле вођене против оних

болести и штеточина које данас претстављају за нашу прп-

вреду највећу опасност (калнфорнијска н шљивина штн-

таста ваш, кромпирова златица, скакавци и др.).

Организоваље масовних акција било је потребно н због

тога што се против наведених штеточнна не би могао по-

стићи успех са појединачким и изолованим мерама.

Исто тако важан моменат, који је тражио да се орга-

низују колектнвне акције, био је велика оскудица инвента-

ра која је владала код нас, а без којег се не могу спро-
вести прскања воћака и друге сличне мере. Тако је, на

пр., у бнвшем Мариборском округу, који је један од на-

ших најтипичнијих реона јабука, било 1946 г. укупно 46

моторких, 258 превозних и 53 леђних прскалнца на 2,178.000
воћака. Исто је стање било те годнне у бившем Чачанском

округу, такође важном воћарском реону са 3,977.500 воћа-

ка, а који је располагао са 244 превозних и 584 леђних
прскалица. Из ових података види се да је незпатан број
пољопривредника располагао са прскалицама; па и са оним

прскалицама које су биле власништво (воћарских) задруга
uorao се опрскати релативно мали број воћака, да су воћке

одвојено прскали власници. Организујућн воћаре једног рео-

на у бригаде, кроз њихов колективни рад могао се макси-

мално користити расположивн број прскалица, услед боље

организације рада н повећања ефекта рада прскалица.

2. Кратак преглед досад спроведених масовпих акција

Знми 1945/46 године организована је прва масовна акци-

»Ја прскања воћака. У бившим окрузима Марибору (у НР.

СловенпЈи) н Чачку (НР. СрбиЈа), као н у другим мањим

реонима, опрскано Је током зиме протнв калифорнијске шти-

тасте ваши око 1,332.000 стабала, првенствено јабука. Одонда

се број и обим масовних акциЈа стално повећавао и по-

бољшавао у погледу органнзације и постнгнутих резултата.

Организација н извођење масовннх акцпја постављене

су биле на планској основн. Управе за заштиту биља изра-

ђивале су детаљан план који је обухватпо обим акције
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ПРЕГЛЕД КОЛЕКТИВНИХ АКЦИЈА ИЗВОЂЕНИХ

ОД 1945 ДО 1947 ГОДИНЕ
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Утцошено
П омоћ

хемифких

I S средстава
државв, ј

1 у тонама
У ДИН. !

11945 1.

2,

Зимско ирскање зоћа-

ка против калифор-

нкјске штитасте ваши;

опрскаао у Србији и

и словекијн i,332.000

воћака

Механичко чишћење

воћака; очишћеиа

4,994.331 воћка

449,6 карболи-

неума 1,545,810

.

1946 3. Сузбијаље скакаваца

У Црној Гори, Хер-

1.9 ареен. преп.

26.9 петрол. н

нафте
1,3 карболин.

200.000
-

цеговини и Македон.

4. Сузбијање кромпнрове

златице у Брезицама

(Словенија)

20,С арсен.

препарата .4,171,000

B

1

6.

6.

7.

Сузбијање пољсккх

мишева у Хрватској

(9 срезова) и Војво-

дини (1 срез)

Сузбнјање гусеница

совице у Вршцу

Прскање бресака про-

тив коврчавости ли-

iniaa у Врачарском

срезу; опрскано

138.907 стабала

0,75 разних

стредстава

0,375 арсен,

препар.

15,0 бартшкола

145.000

|

1947 8. Зимско прскање во-

ћака у Словенији,

Хрватској и Восни;

опрскано 3,779.418

воћака

530,0 карболи-

неума 9,887.501
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државе,
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9. Механичко чишћење

воћака; у евим народ-

ним републпкама очи-

шћено 27,950.500 стаб. 514.619

10. Масовни демонстрати-

вни оглед прскања 7,3 плавог ка-

1
шљнва против пламе- мена

њаче утамнавском сре- 10,0 негашеног 249.223
I

зу; опрскано 163.000 креча
стабала

11. Счзбијање скакаваца у
о0,04арс. преп.

1 пет народних репу-
768,0 мекиња

p блика на око 25.000 ха.
iuo,o iifc'i|j. и

j нафте
i
j

12. Масовни преглед кром-
42,9 карболин. 5,763.671

i ппришта ради прона-

• лажења кромппрове
|
i

златпце; у свим народ-

ним републикама из-
•

ведено 15 прегледа

13. Сузбијаље кромпирове

златице у Словенпји 3,45 арс. преп.

п Хрватској 2,35 ДДТ. 2,395.523

14. Сузбијање гусенпца

купусара у Лпци
.

2,5 ДДТ
j 15. Сузбијање текуница у

Илоку п Царпброду 110 л. сумпор

на око 150 ха површ. угљенпка 4.577 1
i 16. Зимеко прскање воћа-

1 ка против калифорни- [
ске и шљивине штп-

тасте ваши до 20 XII;

у свим народним ре- '■

публикама опрскано 187,5 карболи-

укупно 1,249.738 воћака иеума

17. Зимска нега воћака; у

свим парод. републ.
очишћено 3,749.408



(териториЈа на којој се има изводити акција, број стабала

који ће се обухватити и сл.), потребне количине хемијских
и финансијских средстава, број људи који треба да уче-

ствују итд. Акцијама су руководиле управе преко среских

руководилаца, постављених из редова пољопривредних

стручњака. Главни ослонац за извођење појединих мера

претстављали су бригадири, именовани од месних народних

одбора и припремљени за овај задатак на краћим курсе-

вима. Пољопривредници који су учествовали у акцијама били

су организовани у бригаде и десетине.

Преглед акција спровођених у годинама 1945—1947 дат

Је у приложеној табели (Стр. 3] 32)

Народне власти су, према непотпуним подацима, за

извођење ових акциЈа за протекле три године дале, у виду
помоћи и кредита, укупно 25,676.925 дин. Овом свотом нису

обухваћене све суме коЈе су министарства пољопривреде

имала за тај период у својим буџетима за потребе заштите

биља. За 20 година старе ЈугославиЈе држава је, поред

трошкова за кеке акциЈе мањег, опсега, за сузбијање разних

штеточина издала следеће своте:

1. За сузбијаље шљивиие штитасте ваши

1928—32 године 2,500.000 дин.

2. За сузбијање скукаваца у Банату 1933

године 783.500
„

3. За сузбијање скакаваца у ЦрноЈ Гори

1934 године 240.000
~

4. За сузби Јање губара у СрбиЈи 1934

године 309.753
„

5. За сузбијање калифорниЈске штитастс

ваши 35/36 године 180.000
„

Укупно; 4,013.200 дин.

Неке од наведених акција треба посебно истаћи, Јер
Ц' биле нарочито масовне и дале видне НаЈзна-
чајнија међу њима Је акција зимског прскања воћака про-
тив калифорнијске и шљивине штитасте ваши, коЈа се изво-

ди већ трећи пут и у коЈоЈ се, из године у годину,повећава
броЈ обухваћених стабала, а сама организациЈа стално по-

бољшава. Док Је Још, у Јесен 1946 године, број опрсканих
стабала износио свега 131.300, опрскан Је, у Јесен 1947

године, десетоструки броЈ воћака. То се најбоље види из

«ледеће табеле:
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Акција зимског прскања воћака

Навешће.мо детаљније податке о акцијама знмског пр-
скања и зимске неге воћака по народннм републикама за

период јесен—пролеће 1946/47 год.

Ради бољег разумевања изнесених бројки треба подвућп
да несразмер у утрош.у карболннеума према броју опрска-

них стабала у 'Словенијн (у односу према истим бројкам

j Србији) долази отуд;; што су у Словенији прскане Јабу-
ке већином јако развиуне круне, док су у Србији у то.ј

акциЈи већином биле о ухваћене шљиве, које имају знатно

иању круну.

О масовности акција може да се суди према пода-

дима из акције прскања воћака у НР СрбиЈи где је зими

1945/46 учествовало 117 екипа са 22.65 Зчовека који су

дали 119.357 добровољних радних часова; зими 1946/47 уче-
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Опрскано
воћака

утрошено

карболин

у тонама

Финансијска помоћ

државе

пролеће 1946

јесен 1946

ттролеће 1947

1 јееен 1947

1

1,332.225

131.300

3,643.118

1,249,738

449.6

536.6

186,5

1,545 810 динара

9,887.501

1
1

Народпа

Република
Опрскапо

Утроше-
но карб.

у тонама

Новчанп

издацн

ОчишХ |
воћака ј

Србија 1,998.393 152,1 3,747,30',5 13,'92.000

Хрватска 410.000 34,5 1,776.200 1,670.000

Оловенија 980.000 290,0 2,614.000 4,174.5001
Бос. и Херц. 321.525 50,0 1,450.000 8,800.000 f
Македонија 69,500 10,0 300.000 1 14.000 ј

Укупно: 3,779.418
ff

536,6 9,887.501 27,950.500 ј



ствовало 28.712 људи који су дали 313.388 добровољних

радних часова; с јесени 1947 учествовало 415 екипа са

8624 човека

Акција сузбијања кромпировг златице у Ерезицама, срез

Крско, је исто тако била необично масовна. Од почетка

маја до краја августа 1947 у масовним прегледима, који су

се редовно понављали, као и у акцијама механичког са-

купљања и уништавања златице, које су биле организовали

народни одбори, синдикати, народна омладина и стручно ру-

ководство акцкје, учествовало је укупно 174.293 човека.

У овом броју обухваћене су три омладинске радне бри-

гаде са 400—500 омладинаца који су, током 2 месеца, нај-

активније учествовале у масовним прегледима кромпиришта

најзараженијих предела кршког среза и дале техничке екипе

за прскање и запрашивање нападнутих парцела. У овом

броју су исто тако укључени учесници акција претражи-

вања кромпнришта и сакупљања златице у неколико других

места СловениЈе. Укупно Је сакупљено и уништено 179.000

ЈаЈа, 117,839 ларви и 8.071 одрасла златица.

Подацн о акцијама сузби Јања скакаваца које су се 1947

г. водиле у свим народним републикама (осим СловениЈе)
показују замашност и масовност ове борбе, од чиЈег Је

исхода добрим делом зависила судбина усева нападнутнх

реона.

Основна карактеристика изведених акција састојн се у

томе што су оне бнле необнчно масовне. У акциЈн сузби-
јања скакаваца учествовало Је, у свима народним републи-
кама, 220.000 пољопривредника. У акцији прскања воћака
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у НР Србији, зими 1945/46 год., у Чачанском округу уче-
ствовало је 22.650 лица. Ови подаци као и други најбољ®
говоре о бројном одзиву нашег пољопривредника. Он је
схватио значај који организоване мере имају код нас за

њега самог као и за нашу пољопривреду уопште. Потпуно

fje разумљиво и природно да то није ишло увек лако и без

понекад оштре борбе против извесних елемената на селу.

У грешке су упадали организатори акција тамо где, на-

ишавши на „потешкоће”, нису могли или нису умели да по-

стигну масовност акције. Тиме су показали да нису до-

вољно схватили значај и смисао овог битног услова. Убу-

дуће се поставља као важан задатак да се, без обзира на

конкретне организационе форме, свакој акдији обезбеди ма-

совни карактер.

Даљња карактеристика већине изведених акција састоји
се у томе што су оне биле засноване на добровољном раду

учесника. Пример велнких добровољних радова Народне

омладине, Народног фронта и др., извођених широм целе

земље, био је од битног утицаја и на масовне акције у
заштитн биља. Многе опсежне акцнје, као на пр. зимско

прскање воћака, не би се могле извести без пожртвовности

и радног елана наших народа у перноду обнове н изград-
ње земље. Тако су, за финансирање изведеннх акција, утро-
шене само најнеопходније своте, и то за набавку препарата,
њнхов превоз и покривање организационнх и другнх тро-
шкова. Током зиме 1946/47 г. опрскано је, у пет округа НР

Србије, 1,998.000 воћака. Ефективни трошкови износе за

набавку карболннеума 1,000.462,— а подвоз, награде брига-

дира и стручњака 2,314.871 а за амортизацију прскалица

431.978 тј. укупно 3,747.301 — динар, што значи да је
по опрсканој воћки утрошено нешто мање од 2 динара.

8. Значај масовних акција у заштнтн биља за преображај

наше пољопривреде

Изведене акције имају многоструки значај.

На првом месту треба подвући да су, захваљујући до-

сад спроведеним акцнјама против калифорнијске и шљнвнне

штитасте ваши, скакаваца, кромпнрове златице, текуница,

пољскнх мишева, пламењаче шљиве, механнчког чншћења

воћака и др., нашој пољопривреди отклоњени губици којн

би се одразили у општем смањењу прнноса пољопривредних

култура, као н у смањењу њиховог квалитета.
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Није нимало претерано тврдити да би, у срезовима

|ако нападнутим скакавцима у НР Црној Гори, Херцеговини
и Македонији, на већини пољопривредних површина усеви

били потпуно уништени. Сваки окај који је, у пролеће 1947

године, пре почетка акције сузбијања, посматрао непрегледна

дата скакаваца, од којих су нека била до 6 км. дуга и

500 м. широка, са зебњом се питао: шта ће бити од усева.

организованим масовним акцијама у тим кра-

гјевима скакавци су уништени пре него су могли да нанесу
било какву штету.

О висини штете која би настала да није вођена орга-

низована борба не може се дати ни приближан проценат,

али се о њој може судити из ова два примера, узета из|

акције сузбијања скакаваца.

У НР Црној Гори, према процени стручњака, сачуване

су пољопривредне културе у вредносЈИ од 150,000.000.—

динара.

У НР Македонији, само на подручју реонске дуванске
станице Прилеп, рачуна се да су скакавци могли нанети

штету од 170 милиока динара.

Овим се, као што је већ речено, не исцрпљује значај

изведених акција. Познато је да наш пољопривредник, опште

узевши, не само слабо познаје мере за сузбијање штето-

чина и болести, већ се и односи нехатно према томе пи-

тању, те помишља на потребу њиховог уништавања обично

онда када Је већ прекасно. Уколико пак и примењуЈе пеке

мере борбе, оне су често примитивне, неефикасне и прет-

стављају нерационално трошење енергије. У такву кате-

горију мера борбе спада код нас врло омиљено „ћерање

скакаваца у чаршаве”. Осим тога се, Још прошле године,

могло наићи у Македонији на поједине гајаче дувана који

су са члановима породице из дана у дан грањем и капу-

тима одбиЈали навалу скакаваца од својих њива (и терали

их на суседну њиву). Овакве врсте и начини борбе са бо-

лестима и штеточииама, условљени економско-друштвеннм

приликама наше недавне прошлости под којима Је живело

наше сељаштво, нису могли да створе код њега веру у

могућности стварно ефикасне заштите његових усева од

болести и штеточииа. То и обЈашњава пословично „непове-

рење сељака према свему новом и њему непознатом.” (У
овом се чланку, с обзиром на његов предмет, примерима
из заштите биља илуструје низ општих поЈава).
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Колико су „заосталост”, „конзервативност” и сличне

појаве условљене датим друштвеним уређењем најбоље може

да послужи искуство стечено у Новој Југославнји, поред
осталог и по питању заштите биља.

Поново ћемо, за илустрацију тога, навести акдију сузби-
Јања скакаваца у НР Црној Гори. Најжизља борба вођепа
је од 25 априла до 15 мајт и завршила се потпуним успе-
хом. Захваљујући организовакости акције, ефикаској помоћн

коју су пружиле народне власти почевши од Претседништва
владе до месних Н.О,-а, залагању ангажованог стручног
кадра на челу са стручним руководством, а првенствено

самој масовности спроведене акцнје, овај релативно кратки

пернод од свега 20 дана био је довољан да све учеснике

акцнје (око 80.000 људн) увери у ефнкасност савремене

методе сузбијања помоћу затрованих мамаца, да прикаже
ништавност свих „аргумената”, против њнхове употребе и

да, на тај начнн, да одлучан ударац „чаршавима”, spa-
чањима н сличним појавама.

Овде треба истаћи огромни пропагандни значај што

су га имали резултати ове акције не само на широке сло-

јјеве пољопривредника, већ и на саме стручњаке-агрономе.

СузбиЈање скакаваца у НР Црној Горн може да по-

служп као пример како се кроз једну масовну акциЈу
могу да провере резултати научног рада. Без те провере

у широкој праксн, макар колико изгледали научно засно-

вани, резултати нстраживачког рада не могу битн сигурна
основа за рад. Ово Је нарочито важно због тога што,

при решавању било ког актуелног проблема, врло често

постоЈе различнта па чак и супротна мншљења о коЈима
тек шнрока пракса може дати дефинитнван суд и одба-

цити погрешне методе коЈе често некн стручњаци препо-

ручују нз перспективе своЈе лабораторије нлн

се на своје огледе и лично „искуство”.
Што се тиче самог пропагандиог значаја појединих акци-

ја треба подвући да се одјек постигнутих резултата пспо-

љавао често у току самог нзвођења појединих мера борбе.
И овде се као пример може навестн акција сузбијања ска-

каваца, кад је успешна борба у Црној Гори показала и

другим републикама да се огромна скакавчева Јата могу у

потпуностн уннштитн, што у тнм краЈевима дотада ннје
успевало. Изведене успеле акције сузбијања разних штето-

чина показале су пољопривредницн.ма, и у онпм крајезима

који нису билн обухваћени, да и протнв наЈопасннјих и

најмасовннЈих паразита постоје ефикасна средства п да ре-
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зултат постигнут на другом месту да'је и њима перспективе

успешне одбране култура.

Ове акције увериле су најшире слојеве пољопривред-

ника у могућност ефикасне борбе; оке су им показале да

постоје успешне методе сузбијања и да су данас, уз по-

моћ народних властн и стручњака, те методе и њима при-

ступачне.

Штампа код нас, нажалост, није још у дозољној мери

допринела популаризацији резултата акције. Служба за за-

штиту биља, са своје стране, ннје у довољној мерн иско-

рнстила у ту сврху богат материјал (подаци, фотографије и

др.) којим располаже.

Необично важан значај проведепих масовних акција са-

стоји се још и у том што се, под нашим условима, на тај

начин најбрже може остварити преношење тековина науке

у широку праксу. Неоспорно је да би се појединачним

убеђивањем „напреднијих” пољопривредника или примером

„угледних имања” необично споро остварио прогрес у по-

љопривреди, док наш Петогодишњи план тражи брз темпо

развоја, поготово што пољопривреда претставља код нас

најзаосталију грану привреде.

Примера ради навешћемо једну масовну колективну

акцију која најбоље илуструје могућности брзог омасовље-

ња савремених метода рада. Пламењача на шљиви наноси

велике губитке у скоро свим шљиварским реонима и прет-

ставља озбиљан привредни проблем. Захваљујући досад

спроведеним нстраживањима успело се утврдити повољан

моменат за прскање шљива, који је временски јако огра-

ничен, тако да прскање треба брзо извести. У циљу ома-

совљења пронађене методе организован је, априла 1947 го-

дине, масовни демонстративни оглед прскања шљива у срезу

тамнавском. После детаљних припрема изведена је акција

прскања у којој је учествовало 1920 пољопривредника, те

је, уз пуну помоћ народних одбора- и масовних организа-

ција под стручним руководством агронома, опрскаио за све-

га 2 дана 163.000 воћака. Воћари тога среза, који се на-

лази у једном од најважнијих реона нашег шљиварства,
могли су на личном искуству да се увере у ефикасност.

примењене методе, јер су опрскани шљивици били здрави,

док је на оближњим неопрсканим воћкама лишће било на-

паднуто безбројним пегама пламењаче, услед чега је пре

времена опало. Воћари суседних срезова сазнали су за ову
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акциЈу и са интересовањем пратнли њене резултате, тако

да је изведена акција имала необично јак одјек у читавом

крају.

Из доле наведеног прегледа види се колико је, у току

последње две године, спроведено масовних акција из за-

штите биља. У њи.ма је учествовало десетине хиљаде земљо-

радника који су, под стручним руководством агронома и

брнгадира оспособљених нарочито за то, имали прилике

да лнчно учествују у разним мерама сузбијања и да се

увере у неопходност провођења мера које су им дотада

биле непознате, или према којима су се односили с не-

поверењем.

Нарочито треба истаћи акцију механичког чишћења во-

ћака. Ову је меру досад практиковао само мали број „на-

предних” воћара, док су воћке већином биле запуштене,

са неуређепом круном и заражене разним болестима и ште-

точинама. Кроз организовану акцију омасовила се зи.мска

нега воћака. Најшнри слојеви пољрпривредника у свим на-

родним републикама упознали су се са значајем и потре-

бом провбђења те мере, упознали су се са техником чи-

шћења воћака од гусеничних гнезда, мумифицнраних пло-

дова, проређивања круне и сл., а у току прппреме и изво-

ђења акције извршено је снабдевање многих нашнх кра-

'јева најпотребнијим воћарским алатом и на тај начин дат

је потстрек за његову масовну производњу код нас. Кроз

ову масовну акцију допринело се стварању услова за боље

здравствено стање воћака и повећање прииоса ове важне

гране пољопривреде. Упознавши се са потребом и кори-

стима зимске неге воћака, већина пољопривредника који

су у протеклим двема годинама на орагнизозан начин били

обухваћени акцијом убудуће he и сами да примене ту

меру у својим воћњацима.

Овде желимо да подвучемо да је масовност онај битки

услов којему треба да одговара једна организована акција

како би могла да одигра улогу повезивања науке и праксе

и брзог преношења савремених метода рада у пољопрнвре-

ди, што је за нас данас од пресудног значаја.

Овде се нећемо детаљније упушпгати у пнтање задатака

Управе за заштнту биља у погледу руковођења, опера-

тивке есиденције, бтаговремеиог обезбеђења хе\:и скнх сред-

става и апарата, превозних средстава и др. и од чнјег пра-

внлног постаљања и нзвођења зависи у великој мери успех

акција.
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На краЈу се може подвући, како колективне масовие

организације, у склопу других мера које предузимају на-

родне власти, и у овој фази развитка наше привреде могу

да послуже као пример како се у пољопривреди, упркос

постојећих објективних и субјективних тешкоћа, могу да

решавају крупни проблеми, чије остварење Петогодишњи

план ставља пред пољопривреду.

У тим акцијама међутим не треба видети нешто друго

до једну од форми рада којом треба и може да се допри-

несе бржој преоријентацији наше пољопривреде; затим што

већем омасовљењу савремених метода рада у њој, -шме

акције постају нарочита школа за широке слојеве пољо-

привредника; као и друго о чему је већ говорено. Ове

форме рада, као што се видело, могу да играју данас

важну улогу у пољопривреди, јер одговарају иашим кон-

кретним условима и могућностима рада из којих оне и про-

излазе, а које ће се у будућности, под новим условима,
и саме мењати.

На крају се може подвући да планске и организоване
масовне акције претстављају данас код нас једну од оних

мера којима се, на почетку остварења Петогодишњег пла-

на, доприноси повезивању пољопривредне производње на

распарчаном ситном поседу са планском привредом.

4. Основни недостаци у досадашњегд раду на заштити биља,

Већ је раније споменуто како се онај опсежни програм

поједнних акција заштите биља могао да планира и оствари

захваљујући искључиво широком одзиву пољопривредника

као и помоћи коју су пружале како масовне организације
тако и одбори народне власти. Стога се овде нећемо за-

државати на случајевима несхватања значаја акције, иа слу-

чајевима њихове недовољне организованости и припремље-

ности и томе слично, а који су били локалног карактера.
О овим појавама писала је дневна штампа која је пра-

тила развој акција, и оне су у већини случајева благовре-
мено отклањане.

Овде нећемо говорити ни о недостацима који нису спе-

цифични за заштиту биља, као што на пр. питање сви-

дендије претставља општу слабост у читавој пољопривреди
и које ни заштита биља није могла да реши са више успеха,

чак ни у односима између Министарства пољопривреде ФНРЈ’

и министарстава народних република.
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Овде ће се истаћи недостаци који су општи за читаву

службу заштите биља, као и неправилна схватања која су

се испољила у току протеклог рада.

Управо за заштиту биља у министарствима пољопривре-

де имала су, као главни оперативни задатак, да организују
и руководе масовним колективним акцијама. Концентришу-
ћи сву своју пажњу на та питања запоставиле су низ дру-
гих важнијих проблема.

Требало је, на пр., да оне указују систематск_у помоћ

пољопривредницима код сузбијања оних болестн и штето-

чина које претстављају код нас више нли мање редозну

појавЈЦ али које нису биле обухваћене организованим акцп-

јама. Ту помоћ је требало указивати давањем стручних

упутстава за сузбијање, као и старањем око обезбеђења

потребних хемијских средстава. Управе међутим нису у

потпуности оствариле тај задатак, с једне стране зато што

ннсу у довољној мери успоставиле организовану са

тереном (преко обавештајне службе), а с друге стране што

иису увек и благовремено подузимале потребне мере кад

им је јављено о појави ове или оне штеточнне.

Управе нису уопште посветиле потребну пажњу се-

љачким радним задругама, које треба да одиграју значај-

ннју улогу при преображају наше пољопрнвреде. Не схва-

тајући важност те улоге, управе се нису повезале са се-

љачкнм радним задругама и нису радиле на томе да их

укључе з’ организоване акције, у којима чланство задруге

може да претставља значајан фактор при проширивању

и побољшавању самих акција. Услед непоклањања дово.љне

пажње задругама, на задружне масе ннје на организрван

пачин пренето богато пскуство које је кроз досадашњи рад

на заштити биља стечено код иас.

Ни са државним пољолриврешим имањима ннсу упра-

ве остварнле организовану сарадњу. Имања нису зкала да

треба и да могу да се обрате управама или заводима за

заштиту биља, тако да, остајући без стручие помоћп, имања

по правил}' нису показизала никаказ папредак по питању

заштите култра, што по свом данашњем карактеру којс
имања имају код нас у пољопрнвреди претставља пропуст

и једких и других.
Као даљни п крупан недостатак упраза за заштиту

биља, а којн пронзлази делом из недовољиог схватања

карактера рада на заштнти бнља од стране неких мнни-

старстава пољопривреде, треба пстаћи тенденцију која се

била развила у правцу формирања службе за заштиту биља
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као потпуко самосталног сектора и која се, у досадашњем

раду, нспољавала у различитим формама.

Управе за заштиту биља при извршавању својих план-

ских задатака, истина, могу и треба да се ослоне на све

органе пољопривредне службе на терену, али никакве ши-

роке акције не могу се провести ако се, с једне стране,

остварење тих задатака не укључи у једну целину са оста-

лим планским мерама у пољопривреди, и ако се, с друге

стране, одговарајућим организационим мерама не постави

спровађање крупних задатака као важан привредни задатак

народних одбора и масовних организација. Укратко, ма-

совне акције и у заштити биља не могу бити зшпешнб
остварене ако се њихово постављање и извођење ограни-

чава и ослања на стручне снаге, на ~органе” службе за

заштиту биља (стручњаке управа, руководиоце акција у

срезовима, бригадире и др.).

Наведено неправилно схватање начина рада и самог ка-

рактера заштите биља у овој фази одразило се још и на

тај начин, што су неке управе настојале да задатке који

су стајали пред њима обављају ~по линији заштите биља”.

Тако су масовне акције планирале управе већином без везе

са другим секторима пољопризреде. Ово је нарочито дошло

до изражаја код планирања акција за заштиту воћарства.

Сектор у министарствима који је радио на унапређењу
воћарства није сарађивао на тим питањима и имао je обично

своје посебне планове. Осим тога, управе су планирале

акције у својим канцеларијама, а среским народним одборима

достављале планове за извршење.

Ова је околност, поред других момената, била од на-

рочитог утицаја на однос неких народиих одбора према

извођењу разних акција. Такви су одбори сматрали да је

усцостављањем организација акције (имеповање руководио-

ца и бриагдира, издавање наредби и сл.) завршема њихова

улога. Не увидевши сву далекосежност резултата које Је
требало постићи и не схватајући у довољиој мери значај

организовања масовних акција уопште, они су тиме врло

често показивали да и своје друге задатке у питању по-

љопривреде и привреде уопште не схватају правилно. У

току остварења задатака који су били постављени поЈеди-
ним акцијама развила се борба око питања односа према

тим задацима и уколико се та борба заоштравала дошло

|е већином до промена тог неправилног става код народних

одбора и поЈединих функционера, чиме се допринело са-

мом учвршћивању народних одбора., Борба против скака-
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ваца, а нарочито акција сузбијања златице у НР Словенији,
даје низ примера за горе речено.

У настојању >да преброде тешкоће које су произлазиле
из келовољног заузимања појединих народких одбора, неки

су стручњаци (чиновници министарстава, пољопривредни ре-
ференти и др.) задужени у акцији, са своје стране упа-

дали у разне грубе грешке тиме што су показивали тенден-

цију да уопште заобиђу народну власт или према њој
заузимали кеправилан став.

Тенденција рада ~по линији заштите биља” испољила

се и на тај начин што су министарства упућивала на терен
само стручњаке из управа, чак и кад се радило о нео-

бично важним проблемнма, на пример сузбијање скакава-

ца, проналажење и уништавање кромпирове златице и др.

Са огре наведеним желимо да укажемо на један општи

недостатак који се, као што је већ речено, испољавао у

различитим формама, од којнх су само неке као најти-

пичније изнесене. Насупрот томе, треба истаћи правилно
схватање рада н успешно извршавање задатака од стране

Министарстава пољопривреде народних република, као и

већине среских и месннх народних одбора, о чему најре-
читије говоре резултати који су дати у табеларном пре-

гледу.

Неправилно схватање карактера рада на заштити бнља

испољило се и у својој другој крајностн у неким народним

републикама, у којима је тај рад дуго времена бно сведен

на дужност једног или неколнцнне референата у једпом

оделењу мииистарства пољопрн реле, а у којнма понегде

ijoiu и данас, су ;ећи бар по ре улта има упра е за зашти.у
бнља постоје само формално. Требало је, уосталом, доста

времена док се у ми ,и:тарстси а пољо.;рнзре_;е појединих

народних република приступило оргапизовању управа за

заштију биља, премда је тај задатак биз посгазљел још у
1946 годипи. Аргумент који се обично наводио, да нема

стручног кадра, са.мо је показао да није била схваћена

суштина задатака које заштита биља данас има, а који су

пр еиствено ио;.е и васпитне прироле. Ов е тсела

навести и такве појаве које су уосталом делом већ укло-
њепе као што је тежња да се у Управи за заштиту биља

окупи већи број стручних снага од којих, с обзиром на

задатке које су упразе биле у стању копкретно да сврша-

вају, већипа није радила друго до чисто адмили:тра, ивне

или техничке послове, док су, с друге стране, обласни од-
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бори у Космету и Далмацији били без лица задуженог по

заштити биља.

Из свега изложеног произлази да је у нозој Југосла-

вији на пољу заштите биља учињен крупан корак напред.

Служба за заштиту биља, упркос недостатака и грешака,

обележила је пут ка решавању важног проблема ефикасне за-

штите пољопривредних култура од болести и штеточина и

постигнутим резултатима допринела решавању задатака који

стоје данас пред пољопривредом.

Организовање масовних акција претстављало је, у нсто

време, једну форму мобилизације снага широких слојева

пољопривредника за активно и колективно решавање про-

блема обезбеђења сировинске и прехранбепе базе, неопход-

ке за остварење петогодишњег плана. Активизирање ратног

сељаштва за организован, масовни и свесни наступ против

заосталости у пољопривреди, против кеповољних пркродних

фактора итд., најзад као и против оних елемената на селу,

који, у разним видовима, покушавају да се супротстављају
решавању основног проблема народних маса подизању

животног стандарда, јесте у крајњој линији основна и бнтна

карактеристика досад спроведених акција у заштитн биља.

На тај начин оне су, уколико су носиле карактер организо-

ваности и масовности, биле школа не само уско-стручне

природе, већ и од опште политичког значаја.
Наш народ је, на крају, у склопу са осталим мерама

које су предузеле народне власти, спроводећи на масозној
базн организовано сузбијање болести и штеточнна, које је

раније у толикој мери било занемарено код нас, повео

одлучну борбу против заосталости и стихије која је пре-

овладала у нашој пол*опривреди. У 1948 г., захваљујући

све већем јачању државног и задружног сектора и све

ширем ангажовању народне омладине на сектору пољо-

привреде, наш народ ће, и на том пољу, обележити нове

победе у социјалистичкој изградњи земље.

5. О основним задацима у зези са организовањем масовних

акција у заштити биља

Из досада изложеног јасно произилазе основии задаци

ко'је треба остварити да бн се отклонили недостаци и да
би се, на тај начин, могли постићи бољи резултати.

а) Народни одбори, својим ауторитетом и личним анга-

жовањем одговорних функционера, треба да помогну изво-

ђењу масовних акција и да их унесу у програм својих план-

ских задатака;
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б) управе треба у првом реду да развију свој рад у

смислу оперативног руковођења акцијама и да тиме за-

мене административне мере пружањем стварке организа-

ционе и стручне помоћи терену. Јасно је да ће управ*
моћи да испуне предњи задатак само у зависности од ре-

шења проблема евиденције;
в) организоване масовне акције планирати и изводитн

као део општег плана мера коЈе се изводе у пољопривреди;

г) разрада оперативних планова акциЈа не сме да се

ограничи на управе, већ се она мора извршити у среским

народним одборима, који треба такође да обезбеде финан-

снЈска средства, потребна за остварење плана;

д) стручно особље које ће бити ангажовано у разним

акцијама треба да буде стручно припремљено и да неумор-

но ради на подизању акциЈа на већоЈ стручној висини;

ђ) масовне органнзације треба да се укључе у акције,

популаришући њихове цнљеве и значаЈ међу наЈшире сло-

|еве пољопривредника, стављаЈући своЈе кадрове на распо-

ложење за обављање одговорних функциЈа. Без пуне по-

моћи масовних организациЈа не се постићн масовни

карактер неке акције. Нарочит значаЈ припада народноЈ

омладиии, коЈа своЈнм учешћем треба да допринесе Јачању

радног елана и прогреса на селу. Помоћ од масовних орга-

низациЈа треба тражитн плански и на време;

е) задружне организације (срески, савезни ндр.), коЈе

су заннтересоване у томе како ће успети пољопривредна

производња, треба да се заложе за наЈвеће мере за успешну

заштиту пољопривредних култура од болести и штеточина.

ZADACI SEMENSKE SLUŽBE

Ing. Mauricije Magašić

pomoćnik Ministra poljoprivrede FNRJ

Uloga semenarstva u odnosu na stanje pre rata iz osnova se

izmenilo. Obezbeđenje poljoprivrednika dobrim i kvalitetnim se-

jnenom postalo je stalna briga naše narodne vlasti.

U staroj Jugoslaviji proizvodnja semena prepuštena je privat-

nim veleposednicima, malom broju zadruga i drž. dobara, a ot-

kup i prodaja raznim trgovačkim firmama, kojima je _bio jedini

cilj zarada. Međusobna konkurencija tih trgovačkih firmi dovodila
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је do nesolidnosti, a ponekad i do falsifikata na štetu pro-

izvođača.

Izvesni rezultati postignuti u proizvodnji novih sorata žitarica

i industrijskih kultura na veleposedima nisu doživeli široku pfak-
tičnu primenu i vrlo retko su izlazili van okvira poseda. Sve veća

tendencija, neposredno pred rat, da se bave proizvodnjom najren-

tabiinijih kultura dovela je do zastoja u radu na selekciji i pro-

izvodnji semena.

Mali broj selekcionih stanica i državnih dobara, usled ne-

mogućnosti planskog rada, birokratskog rukovođenja i slabe

koordinacije, bez ikakve veze sa seljačkim gazdinstvom, nisu mogli

primenjivati u širokoj praksi ni one uspehe koje su postigli. Jasno

je, da, pod takvim uvetima, velika većina seljaštva, prepuštena sa-

ma sebi, nije mogla koristiti dobro seme, što je, osim već pozna-

tih drugih faktora, znatno uticalo na smanjenje proizvodnje.

Posledica ovakvog stanja u proizvodnji i snabdevanju seme-

nom bila je, da predratna Jugbslavija svake godine uvozi velike

količine naročito povrtlarskog i drugog semena iz inostranstva.

Samo 1939 godine izdato je oko 44,000.000 dinara za uvoz raznog
semena.

U takvim prilikama pravilna proizvodnja, otkup i raspodela

semena bili su nemogućij a o reoniranju sorata nije se moglo ni

pomisliti.

Tokom rata uništene su postojeće selekcije industrijskih kul-

tura, sorte žitarica još su se više izmešale, a proizvodnja semena

povrtlarskog i krmnog bilja skoro je potpuno zastala.

Posle oslobođenja stvorene su ogromne mogućnosti punog

razvoja semenarstva. Seme je prestalo biti izvor protita nesavesnih

trgovaca i špekulanata, te postalo jedno važno sredstvo proiz-

vodnje u rukama našeg seljaštva.

U prilikama neposredno posle oslobođenja, u periodu obnovc

zemlje, glavni zadatak semenske službe bio je obezbeđenje po-
trebnih količina semena za zasejavanje svih planom predviđenih

površina, koristeći se većim delom zalihama merkantilne robe. U

tom periodu, kojt je više protekao u organizacionim pripremama,
obavljali su se uglavnom trgovački poslovi oko snabdevanja, đok

se o kvalitetu semena, organizaciji proizvodnje i ostalim struč-

nim zadacima manje vodilo računa.

Tokom godine 1946 pojedine narodne repubiike, a naročito

NR Hrvatska, pokazuju punu inicijativu u osnivanju semenskih

preduzeča semenskih centrala - koje se odmah povezuju sa

državnim dobrima i zadrugama, te stiču prva iskustva u proiz-
vodnji, otknpu i raspodeli semena. U NR Sloveniji organizovana
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је Državna semenara, a u NR Srbiji trgovačko preduzeće „NOVA
BRAZDA", koje ne služi samo nabavci semena.

Godine 1946 učinjen je prvi korak ka podmirivanju kvaiitet-

nim semenom. Pravilno je shvaćeno da će se, upotrebom dobrog
kvalitetnom semena, postići najbrži rezultati u povećanju prinosa.
Po prvi put izvršeno je u većim razmerama, odabiranje useva u

vegetaciji aprobacija. U svim narodnim republikama formira-

пе su stručne komisije aprobatora, koje su radile po uputstvima
dobivenim na' konferenciji agronoma selekcionara i semenara, o-

držanoj početkom juna 1946 godine u Novom Sadu. Na osnovu

dobivenih uputstava i praktičnih vežbi, održanih pod rukovod-

stvom naših najboljih stručnjaka, formirano je oko 70 komisija za

izdvajanje useva, koje su još u doba vegetacije izdvojile oko 1.600

vagona najboljih useva žitarica i drugih kultura. Za otkup semen-

ske robe sa tih useva obezbeđeni su specijalni krediti u svrhu pre-

miranja proizvođača.
Znatni napori učinjeni su i na državnim dobrima, koja su u

to doba, uzela na sebe gotovo svu proizvodnju industrijskih kultu-

ra, veći deo proizvodnje povrtlarskog semena i proizvodnje se-

mena žitarica.

No usled neshvatanja važnosti semenske službe i kao po-

sledica slabe organizacije učinjeni su i znatni propusti.

Odabiranje i klasiranje useva za potrebe semena, gotovo u

svim narodnim republikama, nije izvršeno dovoljno, stručno, a

usled pomanjkanja otkupnih preduzeća semen. centrala blo-

kirano seme nije se u potpunosti moglo otkupiti. U NR Makedo-

niji stručne komisije blokirale su oko 170 vagona semena

a otkupljeno je svega 65 vagona. Veliki broj sreskih narodnih od-

bora nije vodio dovoljno računa o poništenju lokalnih izvora seme-

па i o pojavama špekulacija sa semenom. Posledica toga bi!a

jc da pojedini srezovi trebuju više semena nego što im je po-

trebno i da se dodeljeno seme koristi u konzumne svrhe. Kap

krupan nedosattak semenske službe u 1946 godini bio je i taj

što se na vreme nisu blokirale potrebne količine jarih žita, usled

čega nije mogao biti izvršen plan proletnje setve belih žita, a na-

ročito zobi, što je dovelo do ogromnog povećanja površine pod

kukuruzom.

U 1947 godini, prvoj godini naše Petoljetke, postavljeni su

pred semensku službu novi krupni zadaci. Te zadatke jasno je pod-

vukao u svom govoru pred Narodnom skupštinom drug Tito:

„Država se mora brinuti da seljaci imaju obezbeđeno svako-

vrsno sjemenje dobrog kvaliteta, a da bi to bilo moguće potreban

je plan, potrebno je znati koje kočilinc i kakvog je sjemena po-

rrebno seljacima."
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Iz tih reči jasno proizilazc zadaci postavljeni pred semensku

službu; povećati proizvodnju semena, popraviti mu kvalitet i omo-

gućiti mu masovnu priraenu. Da se to postigne pred rukovodstvo,
semenske službe u 1947 godini postavljen je zadatak: organizovati
semensku službu u svima narodnim republikama, proizvesti dovolj-
ne količine semena industrijskih kultura u svrhu obezbeđenja sirovi-

na našoj industriji, obezbediti kvalitetno seme žitarica i do-

voljno povrtarskog semena radi povećanja proizvodnje artikala ma-

sovne potrošnje i obezbeđenje semena krmnog bilja u cilju pro-

širivanja površina i stvranja krmne baze, neophodno potrebne
za daljni uspešni razvoj našeg stočarstva.

U postavijenom zadatku postignuti su izvesni uspesi i no-

ved krupnih nedostataka koji još uvek postoje u semenskoj službi.

U godini 1947 pokazan je naročiti uspeh u proizvodnji semena

industrijskih kuitura. Gotovo sve glavne kulture: suncokret, ko-

noplja, šećerna repa i druge, osim semena lana, obezbeđene su.

N'aročito treba podvući uspeh u proizvodnji semena konoplje, jer

po prvi put nećemo morati da ga uvozimo.

U proizvodnji semena ždarica takođe je učinjen znatak korak

napred. U celoj državi aprobirale su stručne komisije i otkupile:

3.219 vagona pšenice

244 vagona raži

596 vagona ječma

363 vagona zobi

1.700 vagona kukuruza.

Prema planu reoniranja sorata zasejano je sortnim žitima, do-

bivenim putem aprobacije i izdvajanja, oko 7<Vo površina, što će

uticati na povećanje prinosa i na dalje proširivanje tih kultura

u sledećim godinama.
Potrebno je istaći da se ovih godina izvršilo na državnim do-

brima umnožavanje izvesnih dragocenih sorata žitarica, kao što je
oplemenjeni prolifik, važan* za brdske predele, ječam, raž sorte

petkus i zobi ~zlatna kiša" i ~hatvan", kao i Korićeve pšenice
U 1, Ul 4 i U 16.

Naročito treba podvući ulogu državnih poljoprivrednih dobara

koja su, prošle godine, proizvela 1.600 vagona kvalitetne semenske

pšenice i velike koločine heterozis semena, te seme raznog povrt-
tlarskog i krmnog bilja,

Tokom 1947 godine proizvedeno je križanjem 12 kombina-

cija raznih sorata kukuruza „heterozis seme", od kojih je već

рге prof. Tavčar ispitao kombinaciju križanja „hrvatica", ~osmak",
Tokom ove godine zasijaće se površina od oko 240.000 ha proiz-
vedenim heterozis semenom,- a koncem godine moći će se ustano-
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viti stvarna vrednost ostalih kornbinacija ;
što će nam omogućiti

da, tokom 1949 godine, zasejemo mnogo veće površine i znatno

povećamo prinose kukuruza. Isto tako potrebno je naglasiti da je,
tokom 1947 godine, proizvedeno oko 1.000 vagona čistog sortnog
semena kukuruza, koje će poslužiti kao polazni materijal za dal -

nu selekciju i kao roditeljski parovi za proizvodnju heterozis se-

mena. Zahvaljujući aprobaciji izvedenoj u godini 1946 i 1947 iza-

bran je najbolji sortni materija! kukuruza, iz kojeg ćemo, stalnim

odabiranjem u masi i umnažanjem, moći dati proizvođaču dobro

sortno seme.

U proizvodnji povrtarskog serhena takođe su postignuti iz-

vesni rezultati. U prošloj godini proizvelo se povrtarskog semena

daieko više nego u 1946 godini. Samo savezna poljoprivredna do-

bra proizvela su 166 vagona raznog povrtarskog semena, dok su

1946 godine proizvela svega 4 vagona. Posebno treba istaći uspe';

proižvodnje povrtnog semena saveznog dobra Coka, kojejeuprkos
suše u potpunosti izvršilo p!an proizvodnje povrtarskog semena..

Zadovoljavajuće rezultate u proizvodnji povrtarskog semena po- |
stigla su državna dobra u Sioveniji, a u manjoj raeri i u Hr-

vatskoj.
U proizvodnji semena krrnnog bilja i trava, osim proizvodnje

sernena graška i graorice na saveznim i pokrajinskim dobrima

u Vojvodini, lupine, proletnjeg graška i graorice u Hrvatsko;

i lucerke u Srbiji, nisu poslignuti povoljni rezultati.

Proizvodnji travnog semena nije se posvetilo dovoljno pažnje.
Osim proizvodnje oko 2 vagona raznog travnog semena u reon

skim po’joprivrednirn stanicama Križevci, Božjakovina i dr. i ma-

nje proizvodnje u NR Sloveniji, gotovo ništa nije poduzeto.
Radi nedovoljnog razurnevanja i neshvatanja važnosti seme-

narstva došlo je do neravnomernog razvitka semenske službe

u pojedinim narodnim republikarna, a gotovo ni u jednoj nije se

obezbedio dovoljan broj kadrova potrebnih za pravilno izvršenje
zadataka.

Dok je u Hrvatskoj i Sloveniji, zahvaljući većem zalaganju, se

menska služba, povezuju i se sa sreskim narodnim odborima i za-

drugama, stekla izvesna i -kustva u radu, u NR Srbiji semenskoj

službi počelo se posvećiv d više pažnje tek polovinom 1947 go-

dine. U NR Bosni i Неп govini i NR Makedoniji poduzimane su

ozbiijnije rnere tek pred kraj prošle godine. U NR Crnoj Gorj

još ni danas semenska služba nije organizovana.

U sanrint zemljoradničkim zadrugama proizvodnja i otkup se-

rnena nisu postavljeni kao jedan od osnovnih zadataka, što je i

dovelo do pojave da narodne republike ne koriste dovoljno zadruge
u proizvodnji, otkupu i raspodeli semena.
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Posledica ovaknog organizacionog stanja, a naročito slabo

iskustvo i nedovoljna saradnja sa narodnim odborima i zadruga-

ma, jedan je od osnovnih razloga svih teškoća koje su se pojavlji-
vaie tokom godine u semenskoj službi.

Uprave semenske službe, stvarajući semenska preduzeća, kon-

centrisale su svu pažnju njihovom osposobljavanju, a da su pri-
tom zanemarivane masovne akcije koje treba da se sprovedu prekp
sreskih i mesnih narodnih odbora. Gotovo nijedna narodna re-

publika nije šire sprovodila akciju lokalnog podmirivanja semena

putem zamena : pozajmica, nije rukovodila širokom akcijom zapra-

šivanja semena pred setvu, već se ograničila samo na tretiranje
опе semenske robe kojo je prošla kroz semenska preduzeća.

Komisije za aprobaciju nisu dovoljno ozbiljno shvatile svo|
zadatak. Aprobacija je izvršena u doba pred žetvu, a dešavalo se

da su komisije aprobirale već pokošene useve žitarica 1. U NR Bosni

i Hercegovini, u jeku izvršenja aprobacije, stručnjaci su povučeni
na rad u Ministarstvo, a u NR Makedoniji aprobirane
sve postojeće scrte žitarica i time, u stvari, i dalje se održalo po-

stojeće šarenilo sorata na terenu. Gotovo nijedna narodna re-

publika nije vodila stalan registar aprobiranog materijala, otkupa i

raspodele, usled čega ni sami agronomi u srezu ne znaju koja je

pšenica zasejana, kakvi su joj kvaliteti i u čemu se raz'likuje od

domaće. Greška je gotovo svih narodnih republika što aprobaciju

smatraju prolaznom merom, umesto kao stalnu potrebu kojom se

najbrže dovodi do povećanja prinosa.

Državna dobra, zadužena za proizvodnju povrtarskog semena,

nisu sva podjednako shvatila važnost tog zadatka. Zemaljska po-

Ijoprivredna dobra NR Srbije podbacila su u planu proizvodnje

povrtarskog semena. Savezna dobra Belje i Kosančić nisu ostva-

rila plan setve za proizvodnju povrtarskog semena, a dobar deo

plodova namenjenih proizvodnji semena iskorišten je u konzumne

svrhe.

Proizvodnji zdravog semenskog krompira nije se posvetilo do-

sta pažnje, iako su postojale dovoljne mogućnosti. Osim aproba-
cije oko 700 vagona krompira i kontrahiranja uvezenog holand-

skog krompira, vrlo malo ili gotovo ništa nije učinjeno pof
organizadji stanica za selekciju krompira i određivanje reona za

semensku proizvodnju.
Seme krmnog i travnog bilja, od naročite važnosti za proŠ-

irenje krmne baze, trebalo je uglavnom obezbediti blokiranjem po-

vršina preko mesnih narodnih odbora, a uz pomoć masovnih an-

fašističkih organizacija. Međutim, čitava akcija nije bila dovoljno
razrađena niti pripremana, a mesni narodni odbori i

ske organizacije uopšte nisu bili upoznati sa važnošćn te akcijc.
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U otkupu semenske robc takođe je izvršen čitav niz ргсн

pusta. Da bi lakše došla do semena, semenska preduzeća nisu se

dovoljno trudila da u većoj meri ugovaraju proizvodnju na pri-
vatnom sektoru, usled čega nisu u potpunosti koriščene sve po-
stojeće mogućnosti u proizvodnji semena. Usled nedovoljne sa-

radnje sa oikupnim organima, Ministarstvo trgovine došlo je do

čitavog niza nedostataka. Žitarice aprobirane od naših komisija;
delimično su otkupljene od organa trgovine i pomešane sa o-

stalom merkantilnom robom. U NR Hrvatskoj, usled nedovoijne
koordinacije rada sa Ministarstvom trgovine, podeljene su \ге-

će količine jarih žitarica preduzećima i ustanovama koje su mogle
biti snabdevene ozimnim žitaricama ili kukuruzom. U NR Crnoj
Gori i u godini 1947 izmešane su u magacinima trgovine jare i

ozime žitarice. Usled nedovoljne koordinacije rada aprobirani i

odličan holandski krompir delimično otkupljuju organi trgovine za

merkantilnu potrošnju, zbog čega se ne može izvršiti u potpu-

nosd plan otkupa semenskog krompira. Posledica ovakvog rada

biće da će se za seme morati koristiti loša merkantilna roba.

Jedan od najkrupnijih nedostataka koji se pojavio kao uzrok

administrativnog reša\anja, slabe operativnosti i nedovoljne pove-

zanosti sa otkupnim aparatom i narodnim vlastima, jeste način

trebovanja i raspodele semena.

Potrebe semena prikupljane su administrativnim naunom, a

čestoiputem oglasa, što je dovelo do togada pojedini srezovi traže

više semena nego što im je potrebno, pa da sa prvom revizijom
znatno smanje svoje trebovanje. Posledica ovakvog rada dovodi do

nestalnosti u trebovanju, što čini ogromne smetnje u pripremi za

plansku raspodelu semena, kao što je bio slučaj u proleće i jesen
1947 godinc.

I u samoj raspodeli semena bilo je večih nedostataka. Zbog

propusta u otkupu menjao se, pred samu setvu, plan raspodele
semena i na taj način stvorene su poteškoče u određivanju stvar-

nih potreba u semenu. Tok prečišćavanja i organizacija trans-

porta do proizvođača nije bila dovoljno pripremljena, što je do-

velo do zakašnjenja u raspodeli semena. Sreski narodni odbori,
umesto da izvrše sve prethodne pripreme u najtesnijoj saradnji
sa mesnim narodnim odborima, izdavali su seme direktno pro-

izvođačima, što je dovelo do špekulacija sa semenom i stihijnog

odvijanja raspodele.
Potrebno je naglasiti da još uvek nije posvećeno dovoljno

pažnje prodaji na malo povrtarskog semena ргеко državnih i

zadružnih prodavnica.

Nedovoijina saradnja i neprecizirana raspodela zadataka se-

iekcionim stanicarna i državnim dobriva uzrok je nerešavanja
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čitavog niza problema od značaja za dalje učvrščenje semenar-

stva u širem smislu, kao što je pitanje proizvodnje elita po-

vrtarskog semena, semena krmnog bilja, semena trava, njihovog

daljeg umnažanja i dr.

Radi uklanjanja svih đosadašnjih propusta i izvršavanja za-

dalaka postavljenih u drugoj godini Petoljetke potrebno je pre-

duzeti čitav niz mera. i

U prvom
redu obezbediti, s obzirom na ogroman značaj se-

menske službe, dovoljan broj najboljih kadrova koji će, svojim

organizatorskim sposobnost'ma, snalažljivošću i upornošću, ot-

kioniti sve sadanje nedostatke.

Pulem kurseva i predavanja potrebno je obezbediti do-

voljan broj srednjih i nižih kadrova, pomoću kojih ćemo osposo-

biti službu u srezu i upoznati našu seosku omladinu sa važ-

nošću i ulogom semenarstva.

Delokrug rada Uprave semenske službe mora bitj usmeren

na sva tri sektora: državni, zadružni i privatni. Svako odvajanje
i usko ograničavanje rada samo sa preduzećima pogrešno je. U-

prave službe treba osposobiti za obuhvatanje problcma u cehni,

oslanjajuci se u radu na narodne odbore i frontovske organii

zacije, bez kojih ne može biti uspeha ni u semenarstvu.

Jedan od glavnih organizacionih zadataka tokom 1948 go-

dine jeste osposob ! javanje sreskog narodnog odbora za izvršenje
svih zadataka iz područja semenarstva.

Sreski narodni odbori, naročito u reonima važnim za pro-

izvodnju semena, moraju primiti na sebe celokupno staranje oko

proizvođnje, otkupa i raspodele semena. U takvim srezovima

moraju se osnivati sreska semenska preduzeća, koja će biti spo-

sobna da preuzmu na sebe sve poslove oko čišćenja, sortiranja„

zaprašivanja i usklađivanja kvalitetne semenske robe. U tu svrhu

treba sreska semenska preduzeća obezbediti potrebnim selekto-

rima, trijerima, aparaturom za rasprašivanje semena i malim la-

boratorijem za kontrolu i ispitivanje semena.

U srezovima manje važnim za proizvodnju semena uloga sre-

skih semenskih preduzeća mogu preuzeti sreski zadružni savezi,

koji u tu svrhu treba da osposobe posebna semenska odeljenja ko-

ja će moći rešavati sva pitanja iz područja semenarstva. Niže od

sreza zadatke semenske službe treba da preuzme mesni narodni

odbor zajedno sa mesnom zemljoradničkom zadrugom, koja nara

na selu pruža punu mogućnost izvršavanja svih zadataka u

području semenarstva. Mesni narodni odbori, u najužoj saradnji
sa Povereništvom za poljoprivredu u srezu s jedne strane, ruko-

vodi sekcijom čišćenja, sortiranje i zaprašivanje onog semena.

koje se nalazi u rukama seljaka, do maksimuma koristeći posto-'
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jeći inventar, a s druge strane aktivno sudeluje, zajedno sa orga-
nima semenske službe, u izvršenju svih obaveza oko proizvodnje
semenske robe.

U zemljora'dničkoj zadruzi stalno treba razvijati smisao za taj

posao, a seosku omladinu treba pomoći stručnim savetima kako

bi sa uspehom izvršila obaveze primljene na VIII plenumu Cen-

Ctralnog veća narodne omlađine i odigraia poverenu ulogu u re-

konstrukciji poljoprivrede.

Uporedo sa osnivanjem sreskih semenskih preduzeća i pre-

nošenja težišta rada na povereništvo za poljoprivredu u sreskom

narodnom odboru smanjuje se postepeno uloga dosadašnjih re-

onskih semenskih preduzeća. Ona treba da ostanu samo u reoni-

ma, gde će obavljati zađatke koje ne mogu preuzeti sreska semen-

ska preduzeća, kao što je rukovođenje većim skladištima semena,

sa većim čistionicama' i strojevima, rukovođenje proizvodnjom se-

mena, gde je potrebna specijalna stručna sprema idr.

Zadaci proizvodnje u 1948 godini moraju biti razrađivani u

najužoj saradnji sa narodnim vlastima, državnim, zadružnim sek-

torom, kao i narodnofrontovskim organizacijama, jer će se jedino
tim putem moći u potpunosti izvršiti.

Plan proizvodnje semena, aprobacija, kontrahiranje i blo-

kiranje površina useva moramo smatrati jednim od osnovnih

planova u poljoprivređnoj proizvodnji, jer od njegovog izvr-

šenja zavisi perspektivni razvoj naše poljoprivredne proizvodnje.

Iz tih razloga jed,na od važnih mera u ovoj godini mora da

bude: odrediti reone za proizvodnju semena pojedinih kultura, a

u te reone uključiti državna dobra, radne seljačke zadruge i pri-
vatna gazdinstva kao proizvođače semena, s tim da ti posedi

prvenstveno služe proizvodnji semenske robe. Đa bi zadatak рго-

izvodnje semena bio izvršen s uspehom, treba obezbediti dr-

žavnim dobrima i drugim proizvođačima semena stručno ruko-

vodstvo koje će biti zaduženo samo za proizvodnju semena.

iOdabiranju useva u vegetaciji - aprobacija i izdvajanje -

nc sme se shvatiti kao privremena mera, јег izborom u m.asi mo-

žemo mnogo brže proizvesti kvalitetno seme žitarica. Aprobacija
će se nastavljati svake godine, kako bi proizvođačima, kao što je

i predviđeno, stavljali na raspoloženje sve veće količine kvali-

tetnog i čistog sortnog semena. Za izvršenje tog zadatka po-

trebno je stručno i organizaciono osposobiti sreske komisije za

izdvajanjc useva, kako bi u ovoj godini potpuno izvršile svoj za-

datak.

U proizvodnji semena industrijskih kultura naročitu pažnju
.treba posvetiti proizvodnji semena lana, šećerne repe i pivarskog
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ječm'ta s obzirom na velike manjkove tog semena, kako ne bi više

zavisili od uvoza.

Proizvodnja povrtnog semena na državnom, zadružnom i

privatnom sektoru obavezno mora biti kontrahirana i obezbe-

đen stručni nadzor.

U proizvodnji povrtarskih kuitura naročitu pažnju treba po-

svetiti proizvodnji semena krompira.
lako je izvršena reonizacija proizvodnje krompira i više pu-

ta istaknuta potreba osnivanja, u krompirskim područjima poje-
dinih narodnih republika, selekcionih stanica, ipak, osim izvesnih

priprema u NR Sloveniji, nije gotovo ništa učinjeno.
U ovoj godini treba odmah otpočeti sa radom na selekdji

naših domaćih i udomaćenih sorata krompira, sprovesti ma-

sovnu selekciju krompira kod proizvođača za vreme vegetacija, a

u svakoj narodnoj republici odrediti zdrave krompirske reone ч

i;ojima če semenska služba preuzeti isključivu brigu oko proiz-

odnje i otkupa semenskog krompira. U tu svrhu mogu se odi-

lično koristiti mesne zemljoradničke zadruge, koje mogu da po-

služe za potpuno izvršenje tog zadatka. Više pažnje treba posve-j

titi uvezenom semenskom krompiru iz Holandije, koji je dao svuda

'2 -4 pura vcće prinose od domaćih sorti.

Iskustva stečena pokusima letnjim rađanjem krompira po Li-

senkovoj metodi i akciji rezanja okaca krompira u svrhu obezbe-

đenja semena treba dalje razrađivati i koristiti.

Obezbeđenju semena krmnog i travnog bilja potrebno je

posvetiti najveću pažnju kako bi nadoknadiii neuspeh u prošnoj

godini i omogućili povećanje površina pod krmnim biljem. Time

če se omogučiti potrebna krmna baza za prehranu stoke, pobolj-
šati struktura naših zemljišta i omogućiti dalji razvoj sto-

■čarstva.

U svim narodnirn republikama treba organizovati široke ak-

dje sakupljanja travnog i detelinskog semena po prirodnim trav-

njacima pod rukovodstvom mesnog narodnog odbora, a po struč-

nim uputstvima agronoma. Svuda treba sprovesti u delo Naredbu

■o proizvodnji semenske robe i blokiranju dela detelišta, lu-

ilucerišta i graorišta u svrhu dobivanja semena i daljeg rada

na umnažanju i selekciji. Proizvodnja domaće crvene deteline, lu-

cerke i graorice od naročite je važnosti radi njihovih odličnih

svojstava.

Otkupni aparat semenske službe mora se osposobiti za brzo

i operativno poslovanje. Među prvim zadacima otkupa postavlja
se upornost u izvršenju plana otkupa, kao i u obezbeđenju po-

treebnog prioriteta semenske robe pred merkantilnom u sistemu

otkupa. Isto tako postavlja se као hitan zadatak donošenje pri-
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nosa o uvetima kontrahiranja i otkianjanja suviše velikih razlika

u uvetima kontrahiranja proizvodnje semena, naročito kod inldu-

strijskih kultura.

Planska raspodela kvalitetne semenske robe, koja je usko ve-

zana uz plan proizvodnje, od naročitog je značaja, -ne samo radi

podrnirivanja manjkova semena, već i radi reoniranja pojedinih
sorata. Uvođenjem boljih sorti semena, uklanjanje šarenila sorta,
unifikaciju i standarizaciju sorota ne možemo zamisliti bez tač-

nog i precizno izrađenog plana raspodele semena. Iz tih razlo-

ga za uspešno izvršenje tog zadatka potrebna je puna saradnja na-

rodnih vlasti, organa semenske službe i stručnjaka iz selekcionih

stanica.

Nemar prema evidenciji aprobiranog semena i novih sorata

koje se razmnažaju treba energično otkloniti i pripremiti regi-
star, stalno skupljajući podatke o kvalitetu i svojstvima poje-
dinih useva.

Pravilna i brza raspodela semena od naročitog je značaja*.
Tom akcijom treba da rukovode sreski narodni odbori u najteš-
njoj saradnji sa mesnim narodnim odborima. Mesni narodni od-

bori i zemljoradnička zadruga moraju od'grati rukovodeću ulo-

gu u tom zadatku. Pitanje semena treba u prvom redu rešavati iz-

među samih seljaka koristeći do pune mere lokalno podmirivanjš
semena putem zamene između samih seljaka, zamenom merkan-

tilne robc za semensku, pozajmicama i dr. Mesni narodni od-

bori, u najužoj saradnji sa mesnom frontovskom organizacijom
treba da utvrđuju manjkove na zboru birača, a mesne zadruge
treba da izvrše sav tehnički posao, kako bi se izbeglo da seljaci

lutaju tražcći seme u sre u. Os:m lokalnog podmirivanja semenom

pulem razmene ili pozajmice, od naročitog je značaja šira akcija
zamene raznog semena, npr. između brdskih i žitorodnih reona

koji putem posredovanja sreskog zadružnog saveza mogu izvršiti

zamenu krompira, zobi za kukuruz ili pšenicu i dr. Jasno je da

ovakvu širu akciju zamene semena treba prethodno dobro pripre-
miti i u dogovoru sa Ministarstvom trgovine.

Želimo li semenarstvo pod.'ći na viši stepen organizacije i iz-

vršiti sve zadatke koje pred nas postavlja Petogodišnji plan, po-

trebno je rešiti neka pitanja najuže vezana uz semensku službm

Od blokiranja semena, kako smo ga uglavnom vršili u godini

1946 i 1947, moramo preći na strožije odabiranje s obzirom

па čistoću sorata, što će nam omogućiti bolje iskorišćavanje
već postojećeg sortnog materijala. No isto tako u godini 1948

moramo učiniti krupan korak napred, ka većoj proizvodnji f
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priznavanju sortnog semena, a to znači da moramo intenzivnije
raditi na selekciji, ispidvanju i reoniranju sorata, kao i na

umnožavanju i kontroli sortnog seraena.

Selekdonim stanicama koje će proizvoditi sorte i obnavljatj
clite pripada najznačajnija uloga i one moraju imati razrađene

planove rada za ovu godinu.
Ali sorta, pre nego što stupi u najširu upotrebu, mora da se

ispita na određena svojstva i klimatske uvete, a taj posao ne mogu

obavljati same selekcione stanice. U tu svrhu potrebna je čitava

mreža pravilno raspoređenih pokusnih polja, gde će se vršiti

ta ispitivanja. Ova mreža pokusnih polja od ogromne je važno-

sti, jer ona treba da služi ispitivanju i reoniranju pojedinih bilj-
nih kultura.

Shvatajući važnost tog problema, naročito u pogledu reoni-

ranja biljne proizvodnje, treba u najkraćem roku osposobiti Ko-

misiju za priznavanje sorti pri Ministarstvu poljoprivrede FNRJ, u

kojoj će biti zastupani naši najbolji stručnjaci selekcioneri i

semenari.

Zah\-aljući mogućnostima potpune koordinacije rada selekcio-

nih stanica sa državnim, zadružnim i privatnim sektorom, sa

semenskim preduzećima i komisijom za sortna ispitivanja, moći

ćemo preći bržim tempom na proizvodnju i upotrebu sorata na

seljačkom gazdinstvu, izvršiti reonizaciju sorata i proširivati po-
vršine pod sortnim materijalom, kao što je to predviđeno u planu
biljne proizvodnje.

Koristeći sva dosađašnja iskustva u radu, stalnim i upor-
nim zalaganjem za organizaciono učvršćivanje semenske službc

i ispunjenjem plana proizvodnje semena, naša zemlja postaće nc-

zavisna od uvoza iz inostranstva, omogućiće se plansko reoniranjc

poljoprivrednih kultura, obezbediti pravilan odnos grana poljopri-
vredne proizvodnje i pridoneti znatan udeo na rekonstrukciji
naše zaostale poljoprivrede.

ПРОБЛЕМИ ЕРГЕЛА И СМЕРНИЦЕ У НАШЕМ

КОЊАРСТВУ

Мирко Немет, вет.

управник Управе за сточарство

Министарства пољопривреде ФНРЈ

Развитку коњарства, као грани сточарства, треба у на-

шој економској структури придати велики значај. Коњогој-
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ство има у нашој пољопривредк велику улогу, јер осигу-

рава највећи део спрежне снаге прн обради земље, у транс-

псрту свих врста, а посебно велики значај има за јахаће,
преносне и теглеће потрсбе Армије. За време бнвше Југосла-
вије коњарство у нашој земљи није било на оиој висини на

којој би требало бити с обзнром на јак пољоиривредни

карактер и тадашњу економску структуру земље. Неплански

развитак коњарства условљаван је бно капиталистичким на-

чином пољоприврсдне производње, а несистеМатска оргаки-

запија пронзводње приплодњака имала је за последицу слаб

квалитет наших коња.

У бившој Југославији било је 1,250.000 коња. Тај број
Је на кзглед велики, али је распоред био такав да је у не-

ким крајевнма било коња у сувишку, а у неким сељаци cv

оралн на воловима и кравама. Такав распоред коња не може

се оправдати потребама пољопривредне производње, нли

могућностима узгбја, него баш непланским узгојем коња н

иеправилном пасминском реонизацијом узгоја коња. Од v-

купног броја коња било Је у пас.минском погледу заступ-
љено наЈвише енглеских подукрвњака (нониуср фуриозо-

нортстар и лакших енглеских полукрвњака) ито 34о/ 0| затпм

босанско-брдскнх 32о/0
, хладнокрвних (белгијских и норнч-

ких) 14о/о, липицанскпх 13о/0 н арапских 7о/ 0 .
Таква релациЈа

није одговарала пољопрнвредноЈ структури наше земље, јер
показуЈе велики проценат слабо продуктнвних коња у по-

љопривредном смислу, на пр. босанско-брдских, а с друге

стране мали проценат коња најприкладннјих за иаше по-

требе - липицанаца.

У квалитативиом погледу је коњарство стојало уопште

слабо. Негде Је узгој био на висини, али он у целнки није
квалкталивно одговарао. Томе имамо доказа у малом броЈу

приплодних грла консолидованог порекла. Државке ергеле,

коЈих је било свега шест, нмале су мали број елитних прп-

плодних кобила, којн на укупнн броЈ кобила народном

ниЈе претстављао ни 1 о/0
.

Томе се Још може додати

иајвише толико кобила приватних ергела, али све то прет-

ставља невероватно мали броЈ селекционираннх кобила за

производњз’ добрих пастуха. Државних пастуха који су би-

лн консолидованог порекла било Је око 800. То Је претстав-

љало свега око Bр/0 пастуха који су били потребни за опа-

сивање кобнла. Јасно Је да тако мали број пастуха консолндо-

ваног порекла није Јаче могао упливнсати на квалптет узгоја,

који Је, због тога био упућен на пастухе несигурних наследних

своЈстава. Такво стање погоршало се Још и у току рата, Јер
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је г. та,; мали најквалитативнији део коњарства био готово

уништек И опљачкан, а целокупно коњарство смашено 3S

више од 40 о/о.

Ш и после ослооођења наше земље није коњарство ншло

капред у складу са својом сврхом и наменом, нити је обнова;

и унапређење те веома у рату пострадале гране пољопривре-

де решавана правилно и онако брзо како прилике и потребе

захтевају- Узрок томе је био у погрешном схватању улоге

и потребе коња у привреди уопште. Коњарству се није да-

вала она улога коју треба’ да има, да искључиво подмирује'

спрежнЈ радну снагу у пољопривреди и транспорту, те ја-

хаћу и преносну раднуснагуу Армији. Остављена су углав-

ном она схватања која су базирака на меркантилној основи

узгоја коња, а која су, у предратном начину пољопривредне

производње, играла највећу улогу.

Данас, меуђтим, има коњогојство своју одређену сврху:

осигурање спрежне снаге за пољопривреду, транспорт и

Армију. Али тим задацима може коњого.Јство удовољити са-

мо довољним бројним стањем и добрим квалитативним са-

ставом. Развитак коњогојства у нашоЈ држави одредио Је

наш Петогодишњи план и поставио конкретне задатке; по-

већатн бројно стање и побољшати квалитет коња.

Наше могућности у остварнвању тих задатака су велнке.

Премда смо каследили слабо стање квалнтативно и квантита-

тнвно, можемо у нашоЈ плански постазљеној пољопривре-

ди унапредити коњарстзо брзо, ако правилно схватимо уло-

ry и значај коњарства у нашој пољопрнвреди. Јасио Је да

ту мора државни сектор пољопривреде преузети главни за-

датак производње доброг приплодног материјала' за даљњу.

масовну репродукциЈу коња.

Извршењу тих основних задатака морамо прићи план-

ским н доорим системом рада у унапређењу коњарства и

уочити осковне методе у том раду. Смернице развитка на-

шег коњогоЈства морамо тако поставити Да оне буду одго-

варале у пуном смислу планском развитку наше пољопривре-

де иа државном, задружном и приватном сектору.

У првом' реду треба имати јасан циљ развитка коњар-

ства у квалитативиом погледу. За квалитативно побољшање

коња долази у обзир првенствено пасминска реонизациЈа

узгоЈа коња. Правилно постављена пасмииска реонизациЈа
нам знатно олакшава рад на квалитативном побољшању ко-

ња и у ствари решава, са' употребног и господарског гле-

дишта, питање узгоја коња одређених узгоЈних подручја«
УзгоЈити у појединим узгоЈним подручЈима онаквог коња[
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који he најбоље одговарати свим захтевима које на њега у
спрежној снази поставља пољопривреда, транспорт и по-

треба Армије, а да у исто време та пасмина и њезин тип има

најповољније услове за развитак на том терену, од основног

ge значаја за правилан развитак коњогојства у нашој земљи.

Ако промотримо развитак коњарства за последњих де-

сетак година у нашој земљи наћи Немо низ примера, како су
се поједине пасмине распрострањивале и шириле. а, с друге

стране, како су се форсирале и подржавале неке пасмине

коња које немају готово никаквог значаја за нашу привреду.
Хладнокрвнн коњ белгнјске пасмине ширио се врло нагло

у подручја где за њега нема потребе, а нн могућности за

исхрану с обзиром на пронзводњу сточне хране тих крајева
(Подравина, делови Славоније) и то из посве меркантилних

разлога, јер се тај коњ пред рат извозио у знатној мери, и

повољна тржна коњуктура углавном је условљавата његово

нагло ширење. Данас пак, ми морамо увидети да нам тај
коњ опретећује крмну базу тих крајева, а у крајњој пер-
спектнви у својој форми неће бити потребан ни пољопри-

вреди, а напосе Армији. С друге стране пак, било је по->

грешног форсирања неприкладног коња за привреду опште

енглеског пунокрвњака и његових крижанаца, док је у тим

крајевима сељак орао на волу или крави.

У исто пак време, на оне пасмнне које су за нашу пољо-

привреду, а напосе Армију, од највећег значаја и вредности,

тј. на брдску, липицанску, арапску и њезине крижанце са

домаћим коњем, те јаче типове енглеског полукрвног ко-

ља, на пр. нониус пасмину, није се полагала већа пажња, јер
су биле изван могућности меркантилног узгоја и држања.

У току рата имали смо могућностн да практички упозна-
мо и проучимо квалитете наших пасмина коња. Ту се јасно
видело да су наше домаће или одомаћене пасмине коња нај-
прикладније за сва наша подручја, и то углавном босанско-

брдска, липицанска, арапска и њени крижанци н јачи типовн

енглеског полукрвњака. По својствима тих пасмина коња, по

конфигурацнји и структури наше земље, те потребама поје-

кнних подручја, Савезно миннстарство пољопривреде одре-

*ило је пасминску реонизацију узгоја коња у нашој земљи,

узимајући у обзир све објектнвне потребе развитка наше по-

њопрнвреде и потребе на коњима наше Армије.

Међутим ми данас још увек наилазимо на другачија

тумачења и схватања у погледу пасминског развоја узгоја

коња, а тиме и квалитативног унапређења нашег коњарства.
Из основа је погрешно становиште, из којега се гледа на(
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развитак и на потребу развитка коњогојства, а које базира

на пређашњем стању ствари, или чак у данашњем, у овој

фази развитка. Ми данас наилазимо на отпор у спровођењу

правилно постављене пасминске реонизације углавном код

неких власника пастуха, чији пастуси не одговарају у свом

тип)г томе крају. Може се рећи да баш из става таквих вла-

сника пастуха, а који држе пастухе најчешће у сврху зараде,

произлази и погрешно мишљење о сврси, смеру и узгоју ко-

ња. Можемо често чути оправдање таквог стања, да на пр. то

неће народ, да хоће баш таквог коња, он им одговара итд.

Такав став, склоност да се томе новерује, па чак да се према

томе и просуђује линија развитка коњарства некога подручја,

уноси само дезоријентацију у коњарству, и такво гледањв

кије правилно.
Због тога има спровођење пасминске реонизације узгоја

коња у перспективи развитка коњарства основну улогу. Спро-

вођење пасминске реонизације морамо схватити као један

од примарних задатака, јер нам ова даје пуну могућност да

и остале задатке с тим у вези правилно поставимо и у том

правцу обезбедимо и средства за њезино спровођење и ре-

алнзацију. То је организација производње приплодњака, о-

способљење ергела, установа за пронзводњу најбољих при-

плодних пастуха.

Ергеле, као најважније јединице у систему производња

коња, имају данас у нашој земљи највеће значење, како за

повећавање бројног стања коња, тако и за квалитативно по-

бољшање коњарства. Готово све мере.које ми примењујемо

у унапређивању коњарства углавном зависе о производњи

добрих приплодњака. Побољшање пасминског тина у поје-
дином узгојном реону, претапање слабо продуктивне пасминз

у продуктивиију, повећање производних способности, ради-

мо првенствено у пракси преко приплодњака, чија су генет-

ска својства устаљена и позната. У ергелама се држе најбо-
ља грла појединих пасмина, а која су у свом типу најбоља.

Сигурна генетска својства и особине таквих грла преносе на

своје потомство, и тако побољшавају квалитет тога узгоја.

Али, узгојити таква приплодна грла није лако, и она се

не могу узгојити без нарочитог и сталног залагања стручња-

ка, без потребних зграда, боље исхране, одличне неге и

правилног искоришћавања у раду. Због тога се организују
ергеле са посебним задацима у узгоју коња.

Организација ергела решавама је у појединим народним

републикама разлнчито. У НР Хрватској су ергеле усганова

са својим буџетом при Управи за сточарство Министарств^
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пољопривреде, а у другим народним републикама ергеле се

налазе у склопу државних пољопривредних добара и чине

један њихов производни сектор, У првој организационој
форми ергеле су биле' под директним руководством Управе
за сточарство и.развнјале су се у стручном погледу врло до-

бро, алп је материјално пословање ергеле било скучено с

обзиром на финансијска средства и делокупни начин мате-

ријалног пословања. У другом пак случају ергеле, може се

рећи, носе само назив ергеле, јер су сви остали послови у

ергели били организовани у духу опште организације пољо-

прнвредне производње државних пољопривредких добара.
Јасно је да на тај начин ергеле нису могле брже нзвршавати

своје специјалне задатке, а поред тога у таквој организа-

ционој форми оне су значиле за односна државна пољопри-

вредна добра велико материјално оптерећење и смањивање

њихсврг рентабилнтета. Ради тога је о задацима ергела, о

њнховој сврси и улози у народном коњарству било разлњ

читих мишљења. Једно такво мишљење је, да свако државно

добро може производити елитна приплодна грла уз остал|у

сточну производњу, а друго, да ергела мора и може бити

рентабилна и покривати ценом својих производа (тј. пастуха)

своје финансијске потребе. Изнећемо основне задатке и ор-

ганизацију ергела, како бн тај проблем поставнли правплно

н обезбедили брзи развитак наших ергела. Задаци ергела

треба да буду;
1. Да држе најелитнија грла односно пасмине, која

треба путем правилног селекцијског рада даље усавршавати.

2. Да повећају своја матична стабла и да тако пове-

hajv производњу прнмењујући савремене методе зоотехнике

н зооветерннарства.

3. Да одгајају и одгоје приплодне пастухе консоли-

дованог порекла за пастувска станишта, државна пољопри-

вредна добра и сељачке радне задруге.

4. - Да испитују квалитет и вредност свога матичнога

стабла савремепим методама испитивања радне способности

коња.

Из овога се внди да је ергела специјална коњогојска

установа, са јасно постављеним задацима и сврхом и да Је

ергела основпн фактор у унанређењу коњарства.

Да ергела може тако постављени задатак извршнти у

целости, она мора битп снабдевена потребним земљнштем,

зградама, стручним кадром, и то:

1. Да нма толико обрадиве површиие земљишта ко-

лико је потребно да се пронзведе сва сточна храна, и то;
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сеио, детелнна, луцерна, зоб, јечам, сточна репа и мрква н

остале потребне легуминозе.
2. Да нма прикладне зграде за’ смештај приплодних

грла, з нарочито довољно широке испусте и пашњаке ađ

подмладак п приплодне кобиле.

3. Да има потребно стручно и технкчко особље.

4. Да се цела економија таквих ергела пбдвргне по-

требама ергела п да производња приплодног материјала бу-
де основни задатак ергеле.

Код таквог начина и организације ергела разумљиво је
да оне не могу увек бити' и рентабилне. Рентабилитет ергеле

се показује у склопу целокупног побољшања нашег коњар-

ства, и ергелама треба бити признат плански губитак. По-

ставити ергелу на меркантилну основу је неправилно И на

тај начин се спречава њезин било какав могући развитак.

Ако су ергеле изван државних пољопривредних добара
(на пр. у НР Хрватској), тада треба' управе за сточарство

тако да планирају финансијска средства тих установа, да

оне омогуће несметанн развој ергела. Реално постављени

буџет тих установа треба у целости осигуратн.

У административном погледу, ергеле треба да буду у

склопу државнпх пољопривредних добара, али ће упра'ве
за сточарство, преко групе својих инстрзжтора, бринути се

за правнлан развитак ергела и иастојати да се оне тако

оформе и оспособе за извршење својих задатака. Управе за

сточарство- треба да воде нарочито бригу о ергелама и да

код себе воде потребну евиденцију о њима, а нарочито ма-

тично књиговодство. Из евиденције, коју he управе за сто-

чарство водитп са матичним књиговодством треба да се ана-

лизом евиденције увек види стање' ергеле и да се на време

исправе недостаци у организациЈи и стручном раду ергеле.

Међутим, у наЈвећем броЈу наших ергела немамо ни

прнближну такву организациЈу. НаЈтеже стање у том по-

гледу Је у АП ВоЈводини, премда на том подрУчЈу коњогој*
ство Је најважниЈе и најброЈниЈе, а могућности за организа- 1
цнју и развитак ергела су најбоље. Проблем ергела у АП

ВоЈзодини је, због тога, иајарутниЈи и ту се мора што пре
прићи правилној организацији ергела и њнховом оспособље-

њу за рад. С обзиром на мали број ергелског приплодног

материЈала потребна Је концектрацпЈа приплодног матери Јала
и формирање три ергеле, и то на покраЈинском пољопри-

вредном добру Ср. Моравнца, Волошиново и Гладнош-Ма-

радик. На тим објектима има услова за развитак ергела, а и

довољно приплодног ергелског материЈала.
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Мишљење пак, да нам ергеле нису потребне, из теме- 1'
ља је погрешно. С обзиром на наведени задатак ергела, ви-

ди се да је брзо унапређивање и квалитатнвно побољшање

зависно о прнплодном материјалу произведеном у ергелама

н, према томе, оне за наше коњарство представљају основни

фактор.
Разумљиво је да је у ергелама сакупљен наl‘бољи део.

приплодног материјала, и то само најбољег, па ергеле неће

моћи подмирити све потребе на приплодњацима на чита-

вом коњогојству. Стога треба производњу приплодњака ор-
ганизовати и на државним пољопрннредним добрима, се-

љачким радним залругама и коњогојским организацијама.

Ту треба производити приплодњаке за масовну приплодњу.
коња са пастусима односне пасмине.

За правилан развитак нашег коњарства. којим руко-
воде управе за сточарство преко народних одбора и својих

органа, потребно је добро организовати оперативна тела

у коњарству паст}шска станишта. Пастувска станншта су

такође у склопу свих мера за унапређивање ком арства основ-

на карнка, без које би било тешко са успехом спроводити
потребне мере за квантитативну и квалитативну обнову ко-

њарства.

И ту нмамо разлнчитих организационих форми и гледа-

ња на сврху и задатак пастувских станишта у појединш4

народним републикама. Негде их имамо као посебна опе-

ративна тела,. под административним руководством управа

за сточарство, а негде их имамо у склопу ергела односно

Јфжавннх пољопрнврвдннх добара. Зоог тога је и разумљиво

ла су и задаци и рад таквих установа различнтн, што уве-/
дико кочи правилан рад у коњарству. Пастувска станншта!

треба да имају следећи задатак:

1. Прикупљање пастуха добпог квалитета и сигурних

наследних својстава, њихова нега, обучавање на врсте посло-

ва према пасмини.

2. Распоређивање тих паотуха на државна пољопри-

вредка добра, сељачке радне задруге и припусне станице,

према њиховим својствима у квалитету и потреба развоја ко-

њарства односних установа или узгојног реона.

3. Евиденција и контрола успеха тих пастуха а, на

тај начин н целе линије развитка коњарства на подручју
сеога деловања.

4. • Евиленција и вођење матнчног књиговодства за свв

нриплодне кобиле свог подручја деловања, те регнстрација

а,оброг подмлатка.

64



5. Масовна селекција коња, како са државним па-

стусима организирајући припусне станице, тако и са избо-

ром прнплодњака на терену, лиценцирањем пастуха.

У пастувским стаништима треба да буде

најзећи и најбољи део државних пастуха. Заадтак пасгув-

ских станишта је. уз наведено, и максимално искоришћавање

добрих приплодњака, а у будуће време да буду центри за'

вештачко осемењивање на свом реону. Пастувска сганишта

треба да буду снабдевена стручним персоналом, који мора

бити добро }шознат са тереном и квалитативним састазом

матернјала на терену. Они треба да са управом за сточар-

ство н народним одборима на свом терену распоређују па-

стухе тако да би сваки пастух био потпуно искоришћен и

правилно исхрањен и држан за време припуста.

На концу припусне сезоне пастувско станнште треба да

прккупи податке о пастусима, и то колико је опасао кобила,
колико их ,је остало жтребно, какав је квалптет ждребади, и

да тако сређене податке доставља управи за сточарство Ми-

нистарства пољопривреде. Пастувска станишта треба да ука-

зују помоћ сељачким радним задругама у свим питањима

узгоја коња, да у сагласности са управом за сточарство при-

ређују локалне смотре и изложбе најбољег приплодног мате-

ришћују у приплодне сврхе. Такав систем сам по себи не

лики рад на масовиом побољшавању коњогојстга.

Међутим досадашња оршнизација пастувских станишта

ни издалека није таква да може извршазати те задатке. У

највећем делу, пастувска станишта су депои за пастухе и

не воде никакве друге послове у коњогојству, чак и у адми-

нкстративно-оперативном погледу она стоје под дирекци-

јама државннх пољогрчвредних добара, што сгатако непо-

вољно утиче на развитак пастувских станишта. То су, по

својим задацима, типично оперативна тела, и према томе

спадају под укључиви делокруг управа за сточаоство, и њих

треба само тако схватити и према томе у том правцу и

организовати.

Пастувска стаиишта треба да буду органи управа за

сточарство, преко којих ће исте конкретно спроводити це-

локупну линију и смер развитка коњогојства. Пастувско ста-

ниште треба да обухвати један одређеии узгојни реон у ко-

ме ће народним одборима тога подручја, државним пољо->

прнвредним добрима и сељачкнм радним задругама бити нај-
нздашнија помоћ у подизању коњарства.

О пастувским стаништима има врло погрешних миш-

љења. која негирају њихове потребе уопште. На тај пачиц
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пастуси се из свога производног извора додељују срески:-

прилусним станицама, где те пастуве стално држе и иско-

ришћују т приплодне сврхе. Такав систем сам по себи ке

одговара развитку коњарства, јер један пастув служи у при-

плоду I—ls1 —15 година, па га је из зоотехнички.х разлога не-

згодно држати на једном месху за цело време његовог прк-

плодног деловања. Осим тога, пастуси нису сви једнаке
приплодне вредности, па се морају чешће пребацивати у-

сврху изједначнвања узгоја. На тај начин није могућа нн

добра евиденцнја о квалитету
7' појединог пастуха, и што је

најважније не спроводи се контрола успеха у том узгојном
реону п тиме губи и слика пасминског квалитативног побољ-

шања коња тога реона. Такав снстем искоришћавања пастуха

у приплоду поистоветује пастуха са осталим приплодњаци-

ма; што ни у ком случају није правилно с обзиром на спе-

цифнчност коњогојства уопште. Оснм тога, унапређење ко-

њогојства на државннм пољопрнвредним добрима и сељач-

кнм радннм задругама треба непосредно помагати најбољим

пастусима у припусној сезони, што код система давања па-

стуха у искључиво располагање среским припусним стани-

цама није никако могуће.

Тако звана приватна нега пастуха показала се досада

кеприкладна, јер су се многобројнн пастусн нерационално

искоришћавали у приплоду, н неправилном употребом у

раду врло често упропашћивали. На тај начин баш су нај-
бољи пастуси врло брзо искључивани из приплода, шго је
бпло узрок велнких квалитетних губитака у коњарству. Та

приватна нега се још увек практикује, јер нема довољно;

пастувских станншта нн могућности смештаја у њнма а исто

тако нн срескнх припусних станица. Та чињеница нам на-

меће хитно решење питања пастувскнх станншта н њихово

оспособљење за преузнмање свих пастуха из прнватне негс.

коју треба потпуно уклопити из праксе.

За успешније квалдтативно побољшање важно је добрс

организовано матично тњиговодство. Оно нам у првоме ре-

ду служи као помоћно средство у селекцнји, а у другсм

реду нам служн као добра евнденција о најбољем прп-

плодном матернјалу. Матично књиговодство треба да води

свака коњогојска установа за своја грла, а нарочито сређено
матпчно књиговодство треба да воде управе за сточарство

за сва елнтна и првокласна приплодна грла. Сваки рад на

приплођавању стоке уопште мора битн основан на тачшш

забелешкама у матичним књигама. Систематизација тих за-

66



бележака, анализа резултата по годинама у селекцијскои

раду да.је материјал за стварање плана у раду на целокуд-

Ном побољшању коњарства.

Организацији централног матичног књиговодства и књи-

говодства у установама треба прићи одмах, јер he нам то,

у развијенијој фази рада у коњарству бити много теже И

компликованије. Упоредо са квалитативним

коња поЈављиваће се и већа потреба регистрације свега при-

плодног материјала, па и оснивање среских матичних књига,

као и матичних књига на подручју деловања појединих па-

стувских станишта. Добро вођено матично књиговодство да-

Је нам најбољу слику о квалитативном саставу и стању на-'

шег коњарства.

Неоспорно Је да пропаганда игра велику улогу и у ко-

њарству. Изложбе и смотре коња треба да нам буду стална

пракса. На изложбама и смотрама се најЈасниЈе види ква-i

лнтет узгоја коња неког подручја, даЈе нам његову слику, а

нарочито нам могу добро послужнти у компаративне сврхе,

На изложбама треба оцењнвати свако грло и награђивати га-

јаче, што ће имати велнких предности у нашем народиом ко-

њарству. • ч

Изложбе и смотре треба приређивати локалне и среске,

а такође и такве изкожбе коЈе обухватаЈу неки већн узгојнп

реон Једне пасмине. Републиканске или савезне изложбе

обухватаЈу цели узгој коња, и то најбољег приплодног матер

ријала из узгоЈа свих пасмима.

Даља мера за квалитативно побољшање Је испитивањв

коња на вредност. Ми имамо у нашем народном узгоЈу коње

одличних својстава, али ми та своЈства немамо тачно израЈ

жеиа, по чему би могли дати правилну карактернстику

наше пасмине коња. Досада Је био обичај систематски нспи-

тивати само енглеске полукрвне и пунокрвне коње и

ричке касаче, али је и то испитивање имало много недоста
Ј

така. Испити коња на издржљивост, отпорност, снагу, здрав-

ље н употребиу вредност треба у нашем узгоју коња да до-<

бију оно место које испитивање у селекцијском раду захтева.

Без тачних података о правоЈ вредности сваког грла и радне

способности своЈствене тој пасмини не може се правилно во-

дити селекциЈа. Према томе Је испитивање радних способно-

сти, коЈе су код коња најважниЈе, такође Једиа од главних

мера у поОољшању нашег коњарства.

У ту сврху потребно Је основати државни хиподром за

испитивање коња. Тај хиподром треба да преузие испитн-
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вање коња од бившег „Дунавског кола јахача” И на темељу

савремених метода испитивати својства свих наших пасмина

коња.

Према томе, за правилан и брзи развитак нашег ко-

њарства потребно је:

1. Организована оперативна служба у управама за

сточарство. Та служба треба ићи до краја, тј. до потпунор
обухватања сваког па и најмањег проблема у коњогојству на

терену, а напосе на државним пољопривредним добрима'
и сељачким радним задругама.

2. Добра и потпуна евиденција развитка и квалита-

тивног побољшавања коњогојства, сређено и стручно вође-
ћо матично књиговодство, а напосе за сва грла на државном

и задружном сектору.

3. Добре и продуктивне коњогојске установе. ергеле

које he као основне јединице у коњарству производити нај-
бољн елитни приплодни материјал за масовну производњу

приплолњака на државним пољопривредним добрима и се-

љачкнм радним задругама.

4. Добре и до максимума оперативне установе пастув-

ска станишта, као непосредна оперативна тела управа за

сточарство, која треба да обухвате сву масовну пронзводњу

коња.

5. Јасно постављени плап развитка коњарства и пра-

вилно одређену пасминску реонизацију за свако узгојно

подручје, и њу стриктно спроводити.

6. Добро организована пропаганда, приређивањем

изложаба, и смотра прнплодних коња те награђивање најбо-
љнх гајача.

7. Систематско испитивање радних способности ко-

ња на тркалишту, илн према својствима поједине пасмине

на одговарајућем терену.

Неоспорно је да без свих тих елемената нећемо моћи

правилно решнти проблем обнове нашег коњарства. Нема

сумње да свака народна република има различите услове у

том погледу, али смо овде покушзли дати основне методб

за остваривање задатака развитка коњарства у Петогодиш-

њем плану, којн су у начелу могући да се свуд спровецу

у оном обнму какав је за поједину народну републику по-

требан.
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ИСКУСТВА ИЗ ПЛАНА СЕТВЕ

Инж, Милун Иваковић,

помоћник Министра

пољопривреде ФНРЈ

Искуства из прве године Петогодишњег плана говоре

нам да је радно сељаштво схватило значај планске при-

вреде за унапређење пољопривреде, за већу продуктивност

рада у пољопривреди и за уздизање културног и економског

нивоа нашег села. У економској 1946/47 години план сетве

био је реализован са 99,3%. Од тога реализовано је: сетва

житарица са 103%, индустријских култура са 82о/0
, повр-

тарских култура са 87%, сточног крмног биља 87о/0 .

у

поменутим групама било је знатних варирања. Тако је, у

групи житарица, сетва пшенице реализована са 99%, а

кукуруза са 110%; јечма са 90% и овса са 86%; у групи

индустријских култура премашен је план сетве код ше-

ћерне репе, сунцокрета и дувана, а код свих осталих инду-

стријских култура план је мање или више подбацио. У

групи повртарских култура најзначајније подбацивање је

код кромпира, чија je сетва реализована једва са 71 %. У

групи сточног крмног биља највише је подбацша сетва

црвене детелине, која је реализована свега са 64о/о.

Како се види, иако је план сетве реализован у целини,

планирана структура производње није реализована. Свакако

постоје објективни разлози зашто план сетве није реали-

зован онако како је постављен. Кратак сетвени период у

јесен 1946 године, измрзавање озимина у току зиме, поплаве

овог пролећа, недостатак семена и др., све су то објектиони

разлози који су до извесне мере, поред организационих и

других субјективних недостатака, утицали да план сетве

није реализован у пуној мери, онако како је постављен.

Субјективни разлози због којих сетвени план није реа-

лизован су, углавном, недостатак искуства задужених opra-

на за спровођење сетвених кампања. Недостатак органа за-

дужених за оперативно спровођење плана сетве у живот

•/је такоеђ утицао у већој мери да план сетве, нарочито у

структури култура, није извршен, а у вези са тим и слаба

помоћ народних одбора, за руковођење овако замашним

акцијама.
Али, предњи резултати пружају јасну слику, да је

најважиији део пољопривредиог производног плана извршен.

То значи да је радно сељаштво схватило значај и важност
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мера за унапређење пољопривреде подизаље пољопри-

вредне производње, које кародне власти подузимају, као

своју борбу за бољи живот, за подизање привреде и од-

бранбене снаге своје земље. Они исто тако очито говоре

да се у пољспривредн може планирати и планови спро-

водитн у живот, и поред тога што је она раздробљена у
милионском броју газдинстава, па према томе склона и

стихнјности. Несумњиво је да планирање н реализовање
планских задатака у пољопривреди захтева велико зала-

гање у организовању и извршењу задатака,

Сетвени план

На основу резултата постигнутих у 1946/47 производ-

ној голини и народних потреба постављен је план сетве за

1947/48 годину. Он се, по својој унутрашњој структури,
не разликује битно од претходног плана сетве. Али су у

територијалном распореду појединих култура учињене зна-

чајннје промеке, нарочито за поједине индустријске култу-

ре, као што су памук, дуван, пиварски јечам и неке дрзте.

Идући за правилном реонизацнјом култура план предвиђа,
ма и на минималним позршипама, сетву оних култура које

треба увести у одређена пронзводна подручја. Тако се у
сетвеном плану појављује на одређеним површинама па-

мук, арашид и сезам у Црној Гори, Херцеговини и Хрват-

ској, где се, на основу претходних огледа, и у току ове

године показало да има пуно услова за успешно гајење
овнх важпих култура по нашу привреду. Површине под

дуваком, иако нису у целини претрпеле неке битннје про-

мене, територнјално су прилагођене условима гајења н ра-

сположењу произвођача према овој култури.

Основне карактеристике сетвеног плана, у поређењу са

предратним сетвеннм површинама, састоје се углавном у
мањем смањењу под житарицама, због проширеног гајења

индустријских култура, сточног крмног н повртног биља.

Ако би се упоредило повећање површина под овим култу-

ра.ма са смањењем површина под житарицама, како у односу

на 1939 годину тако и у односу на сетвени план 1946/47

године, јасно би се видело да површине под житарицама

нису смањене у истом односу у ко.м су повећане површине

под наведеним групама култура. Та разлика настаје отуда

што, већ у 1948 годинн, долазе у мањој мерн до изражаја
——

--!!ne добивене од мелиорацнја, а осим тога планира

с ■ • пм народним републикама разоравање ледина, ли-
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вада и пашњака погодних за ораничну културу. Но нама

мора бити јасно да проширивање набројаних култура и

смањивање површнка под жнтарицама не сме утицати на

смањење производње жи ари_а у цели и, веЧ иа ;р зтив на

повећање како је то и Петогодишњим планом постављено,

То се може постићи једино правилном реонизацијом кул-

тура, и унутар ње сората, квалитетним семеном и сталннм

побољшањем агротехнкчких мера. Отуда и сза настојања

наше пољопривредне службе од врха до дна треба н мо-

рају бити у том празцу усмерена.

Што се тиче повртарских култура, оне су такође пла-

ииране са знатним повећањем. За реализовање овог дела

плана сетве постоје услози, само се поставља питање пуног

ангажовања и захватања свих проблема на време и њнхо-

еог правилног решазања. Процектуално већа заступљеност

повртарских култура у појасевима око градова, индустриј-
ских и рударских насеља, намеће се као кужно решсње

проблема да се ова насеља обезбеде потребним количинама

свежег поврћа.

Планиране површине за сетву сточног крмног биља нису

здовољавајуће, али с обзиром на пропусте учињене у про-

изводњи и обезбеђењу семеном ових култура у овој години,

није се могла обезбедити материјална база за правилно по-

сгављање и извршење овог дела плака сетве. И постављени

задатак може се реализовати тек уз пуно ангажовање и

залагање свих органа. Овде се нарочито водило рачуна,

с обзиром на неуједначеност досадашњег распореда по-

вршина под сточним крмним биљем, да се у реонима где је
стање задовољавајуће очува досадашљи проценат засеја-
них површина под њима, а да се тај проценат повећа, од-

носно тек успостави, у реонима где су ове културе или не-

довољно или уопште незаступљене. Нарочито се поставља

као плански задатак увођење ових култура у плодоред сит-

ног и средњег сељака, те му на тај начин омогућити бројније

држање продуктивне стоке, што ће знатно утицати и иа

повећање приноса са њихових ораница, који је низак баш

због недостатка стоке, те, према томе, и недостатка сточног

ђубрива. Разумљиво је да је проширивање, односно уво-
ђење ових култура у сточарским планинским реоннма, један
од најважнијих задатака пољопривредне производње.

Јесења сетва

Ток и остварење јесењег сетвеног плана у великој мерц

је зависило од начина на који су биле извршене припреме
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за јесењу сетву. Разрада плана сетве, коју 'је требало извр-
шити у августу после дефннитивног утврђивања сетвеннх

површина по култура.ма, нпје у свим нардоним републикама(
извршена на време. Уз то, административно разбијање плана

на СНО-е, а ових на месне, и слаба помоћ виших органа у

разради плана имала је такође утидаја на сигурност и чвр-

стину плана сетве на терену.

Ако пођемо од заоравања стрништа видимо да је оно

било извршено у целој земљк са 37°/о од плана, од чега у

народним републикама: Сронји са 34%, Хрватској са 430/0,
Словенијн са 100%, Босни и Херцеговини са 42о/0

,
Маке-

донији са 25о/0 и Црној ГорИ са 35%. Кад се при томе

узме у обзир да су у овим процентима заступљене нај-
већнм. делом површине које се у одређеннм реонима н

срезовима сваке године заоравају, тј. које су већ сељаци

усвојили (као на пр. у извесним срезовима Македоније,
Словеннје и Војводине), онда нам постаје јасно, да се

овом важном агротехничком мером за очување влаге и

борба против корова, а у крајњој линији за повећање

приноса, није много напредовало.

Поред свих добро познатих предности које заоравање

стрништа пружа производњи, оно је било ове године не-

оцењиво важно за могућност благовременог извођења јесење
сетве. И због тога није случај шго је на државним добрима,

где је извршено заоравање стрништа не само на време

јесења сетва и дубоко орање за пролећну сетву, већ поред
тога нису пропали ни они јесењи усеви, као уљана ре-

пица и лан, који су врло осетљиви на сушу, као што

је случај на осталим непрашеним површинама засејаним
овим културама.

И поред тога што је свима познат значај ове агроте-
хничке мере, ипак се ни мннистарства пољопрнвреде на-

родних република, ни народни одбори, ни масовне оргапн-

зације нису ангажовале да ову меру омасове и да она

постане једна од редовннх радњи сељака у његовој про-

изводњи, као што су орање и сејање. Карактеристичан је

случај нестручне примене ове мере на извесним површн-

нама, да се заоравање стрништа вршило читав месец дана

после жетве. Јасно је да је ово било узалудно трошење

снага, а негативно је морало деловати и на структуру зе-

мљишта. Овим је постигнуто баш супротно од онога што

се желело.

Обезбеђење семена за јесењу сетву такође није бнлб

извршено ни на време ни како ваља. Само планирање по-
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треба и проверавања тачности ових потреба, које је вр-

шено неколико пута, није помогло да се ово важно питање

ка време и плански реши. Уместо једног плана потреба би-

ло је више упитника, и сваки пут су добивани различити

резултатн. Разумљиво је да, када се са надлежних места

требује семе без утврђИзања и проверавања реалности тих

потреба, и када се установи да се требује више него

што је уопште потребно за засејавање свих планом предви-

ђених површина, чак и када ниједан сељак не би имао

дотичног семена, да то изазива потребу за проверавањем

оваквих требовања, које није ни лако ни брзо. А када се и

решило питање семена, поставило се питање пречишћавања.
и организације дотура до произвођача, што такође пије
било довољно припремљено, те је изазвало ново зака-

шњавање.

У самој подели семена среских народних одбора било

|е доста несналажљивости. Тако су многи, место планске

поделе на месне народне одборе, препустили стихији и

издавали семе непосредко произвођачима, што је ометало

правилну и брзу поделу.

Због свега тога се и могло десити да су, и поред врло

дугих временских услова за сетву у највећем делу земље,

извесне количине диспонираног семена остале иезасејане,
иако у дотичним срезовима план сетве баш тих култура
није реализован.

Временске прилике за јесењу сетву на почетку саме

кампање биле су врло неповољне. После лета са релативно
доста оборина у претежном делу земље ушли смо у врло

сушну јесен на целом подручју земље. Због неизвршеиих

припрема са плугом се иије могло заоравати, а уколико је
то било и могуће, постојала је опасност да се наруши

структура земљишта. Тамо пак где се и узорало, о сетви

није могло битн ни речи. Тако смо имали ситуацију да

концем октобра, када је 85% сетве требало бити заврше-

но, сетва није била обављена ни са 41)%, изузимајући др-

жавни и делом задружнн сектор. Јесење кише које су

падале врло неуједначено омогућиле су нормалну сетву

у Босни и Херцеговини и Хрватској тек почетком новембра,
а само извесни делови Македоније могли су је по вре-

менским приликама нормално извршити. Но, с обзиром на

ситуацију са семеном и његовим дотурањем до произво-

ђача, било је могуће ипак извршити сетву само благодарећи

временским приликама, које су остале повољне у највећем

делу земље, све до почетка децембра.
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Ако се јесења сетва анализира по броју дана колико је
она стварно трајала, доћи ћемо до закључка да је она оба-

вљена за врло кратко време, што је доказ да су сами се-

љаци правнлно схватили важност јесење сетве и да су се

својски ангажовали да се она изврши.

Пољопривредне машинске станице нису у јесењој сетзи

одговориле оним задацима који су се пред њих поетавили,

баш с обзиром на изузетко кратак рок за сетву. Свакако

да ни оне у сушном периоду нису могле радити, али је
чињеница да су оне биле недовољно припремљене, како

у погледу кадрова тако и у погледу оспособљавања машина

за рад у две па и три смене, да би се тиме надокнадило

изгубљено време. Тако се десило да су пољопрнвредне
машинске станице у јесењој кампањи испуниле свој про-

пзводни план, ма да не подједнако у свим народним ре-

публикама, алн више на јесењем дубоком орању, кего по

учешћу у самој сетвн.

Народни одбори у целини, нарочито срески, нису били

руководиоци сетвених кампања, бар не у почетку, већ су
се тек у пуној мери, и то не увек и свуда, ангажовали тек

на сигнал одозго, те су се више пред крај кампање појавили
да предузму акцију и пруже помоћ на терену. Њихово анга-

жовање, више администрашвно него планско и оперативно,
око требовања семена говори да народнн одбори морају
изменити своје схватање сетвених кампања и свнх осталих

акција у пољопривредној пронзводњи и усвојитн нх као

своје најважније задатке.

Из предњег нзлази, самим тим што срески народии

одбори нису схватнли и извршивали своје задатке, да се

ии агрономскн кадар у њима није у пуној мери ангажовао

око јесење сетве. Више пута је подвучено да срески arpo-

номи морају бити носиоци свих кампања у пољопрнвреди.

Преглед терена, помоћ у организацији, инструнсање о на-

чнну и времену сетве, избори семена и др., све су то за-

даци н дужности агронома. Међутим, то се на терену није
осећало. Најбољн доказ за то је, да и данас има сељачких

радних задруга које нико од среских народних одбора није
обишао, па разуме се ни агрономи.

Мањи број среских народних одбора и њнхових агро-

иома правнлно су схватлн своје задатке и код ових одбора
било најмање погађања око семена, а у току саме сетвене

кампање они су били њени стварни руководиоци и инструк-

тоои. Разуме се да су н резултати у тим срезовима најбољи,
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тако да их ‘је дневна шгампа стално истицала као пример

правилног односа према сетви.

Код месних народних одбора ствар стоји нешто друкчи-

је. Има месних народних одбора који су исправно схва-

тили своју руководећу улогу у сетви, и као што су пра-

вилно поставили план сетве, днскутовали о њему на збору

бнрача и предложили га заједно са њима, тако су у гоку
саме сетве водили рачуна да ли се она, с обзиром на

њихове услове, нормално и правилно развија, да ли су

обезбеђене запреге за инокосне и удовице, да ли сви имају

семена, ко жели да га замени и др. Поред овако правил-

ног схватања било је доста месних народних одбора који

су делокупну бригу око сетве пренели на сетвену комисију
и оформљени одбор за сетву, на појединог фронтовца или

омладинца, а извештаје је претседник одбора само потпи-

сивао, уколико их је уопште и слао.

Евиденднја у току јесење сетве показала се баш због

свих наведених недостатака у таквом стању као да је први

пут уводимо и да немамо у том погледу никаквог иску-
ства. Повлачећи искуства из овогодишње пролетње сетве-

не кампање било нам је свима јасно да питање дневне еви-

денднје за нас не долази у обзир, већ да евиденцију треба

изграцивати у самом месном народном одбору, те њему

пружитн пуну помоћ да је он сам усаврши и оспособи, да

би могао имати дневни увид и, ако ништа нарочито не

смета сетвн, да извештава срески народни одбор само је-

данпут недељно. Но, ипак су народне републике Македонија
и Хрватска увеле дневну евидендију све до Министарства.
Карактеристично је а и разумљиво, да је баш у ове две

народне републике евидендија најмање одговорила своме

задатку, тако да је Сав. министарство имало по оперативној

евиденцнји увек за 6 дана млађе извештаје од оних нар.

република, где је евидендија била седмодневна, него из

оних где 'je постојала дневна евиденција. Но, без обзнра
на ово, ни у једној народној републици оперативна евн-

денција није успела да региструје ток сетве и да је прати у
њеном развоју. Процена извршења плана сетве и опера-

тивна евиденција слагали су се само у НР Црној Гори.

Према проценама министарстава пољопривреде, које су
она вршила путем стручњака на терену, план јесење сетве

је извршен са око 95и/о. Међутим, ми знамо да је план је-
сење сетве житарица извршен преко 100о/о, ма да ту и тамо у

структури има промена, што није ни битно. План сетве ин-

дустријских култура био би, под другим условима којн су
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пострзали, потпуно остварен, али је суша добрим делом

sacejano уништила, а делом онемогућила сетву. Сетва по-

вртног биља је премашена према планираком. Сетва сточко-

крмног биља је знатно подбацила из три разлога: прво, што

није било довољно семена, друго, што није суша дозво-

љавала сетву на време, и треће, што сељаци у свим рео-
нима нису навикнути на јесењу сетву легуминоза, нарочито
луцерке.

Раније смо констатовали да ни Савезно министарство, нн

републиканска министарства пољопривреде нису имали од-

говарајуће органе за руковођење сетвом. Ситуација је оста-

ла непромењена. У већини случајева за тај посао су били

одговорни плански сектори, који су се, затрпани другим

пословима, на проблеме сетве обраћали само када заппе, а

нису били, нити могли бити оперативни руководиоци сетве

и у јесењој сетви. Поједине народне републике су, у току
сетве, организовале оперативне групе за руковођење сетвом

са привременим карактером. Ове групе су могле помоћи,

али не и решити питање организационог обухватања сетве

и другнх задатака у биљној производњи.

Припреме за пролетњу кампању

Не користити се нскуством, и не извршити благовремену

припрему за извођење пролетње сетвене кампање, која је
по обиму знатно већа, по задацима знатно тежа и по

важности за привреду скоро важннја од досадашњих сетве-

них кампања, био би пропуст који се не би могао опростити

у планској привреди.

У припремама за пролетњу сетву најважнију улогу,
без сумње, има заоравање стрништа, о чему је већ било

речи, и јесење и зимско дубоко орање. Досадашњи резул-

тати јесењег дубоког орања не задовољавају, и поред тога

што су машинске станице у целини извршиле свој илан

дубоког орања са 103,5о/о, док, гледајући по народним ре-

публикама, план машинских станица је негде премашен, а

негде није ни достигнут, и то: Србија 107о/о, Хрватска Bо.о/о,

Словенија 174о/0 ,
Босна и Херцеговина 80о/0

,
Макелошпа

540/o и Црна Гора o°/о. Државни сектор би, према пропи-

саном агромннимуму, морао иматн 100о/о. дубоко узоране
све површине, на којима се не сме дубоко орати, па ипак

то није у стварности.
План дубоког орања у целини није реализован ни са

45%, јер је досада свега узорано и то: у Србији 449.700 ха.
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у Војводини 296.600 ха, у Хрватској 154.000 ха, у Словенији
14.144 ха, у Босни и Херцеговини 14.300 ха и Македонији
22.000 ха, у Црној Гори 1.800 ха. Предњи бројеви говоре

да смо, у примени ове важне агротехничке мере за пове-

Нање приноса, знатно коракнули напред. Поготово кад се

има у виду да је у Војводини дубоко узорано 15% више

него пре рата. Ипак су планови дубоког орања били пре-

терано високо постављени и нису се могли у целини реалн-

зовати из чега треба извући поуку да се при постављању

задатака води рачуна о реалним условима и навикама сеља-

ка. Кад се упореде задаци народних република у произ-

водњи индустријскрг биља и прописане агротехничке мере

за ове културе, које обавезно предвиђају дубоко орање,
доћи he се до јасних закључака да ове површине не задо-

вољавају. Али, кад се има у виду да дубоко орање нису

извршили не само они сељаци који ће гајити и који су

контрахирали индустријске културе, већ да их има доста

који су дубоко узорали за сетву кукуруза и осталих јарих

култура, јасно је да ту задатак није извршен.

С обзиром да дубоко орање, уз правилну негу јарих
култура, повећава принос у свим житородним реонима за

најмање 25%, онда је јасно да се у следећој години мора

спровести жива пропаганда и агитација и преко народних
одбора и преко Народног фронта, а нарочито да се анга-

жује сеоска омладина како би се узорало што је могуће
веће површине.

Обезбеђење семена, без сумње, спада у основне задатке

у првом реду сељака произвођача и народних одбора.
Но неправилно је оријентисати се, као што је то код нас

уобичајено од ослобођења на овамо, да се увек требује
семе на постављени упитник, без обзира да ли дотичног

семена треба толико да се цео сетвени план изврши са до-

тичном културом или пак да ли тог семена нема у суви-

шку, као што је био случај прошле године са кромпиром у

неким народним републикама. Семе је одувек било и остаће

основна брига сељака. Народне власти желе и планирају да

му помогну, на првом месту у квалитетној семенској роби

која ће му дати боље резултате, а тек на другом месту да

ra обезбеди семеном кога он нема, нарочито код култура

које су у извесним реонима по први пут уведене.

Разумљиво је да се неизвршење плана сетве, апроба-

ције и блокирања семена свети овога пута и да ми немамо

довољно семена ни код оних култура где смо га могли

обезбедити, па га чак морамо и увозити да би реализовали
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план сетве. Из овога морамо да извучемо поуку да нам се

то више не сме десити и да се план сетве, апообације и кон-

трахирање производње семена има да сматра као један од

најчвршћих планова у пољопривреди.

Све припреме око снабдевања семеном морају се извр-
шити до конца фебруара, а слање семена у одређене цен-

тре, одакле he се делити, мора почети још много раније.
Не сме се десити да се у пролетњој кампањи дели семе и

превлачи из среског места у село за време орања и сетве,

као што је било ове јесени. Још мање се сме деситн да

поједини сељаци стихијски долазе за семе v среско место.

Семе се има поделити по плану месним задругама, крје he

га организовано превући у своја села и расподелити по пла-

ну месног народног одбора.

Контрахирање индустријских култура, подела семена и

вештачког ђубрива мора се такође завршитн до конца фе-
бруара. Искуства из пролетње сетве прошле године уче
нас да морамо овога пролећа посветити посебну пажњу сетви

ових култура, које су од нарочите важности за нашу при-

вреду. Сетва шећерне репе, памука, сунцокрета, конопље и

других култура није ствар само контрахената, већ је то

ствар целог народа. Стога ангажовање народне омладине а

Народног фронта на овом цроблему мора бити у пуној мери.

Пптање производње расада за поврће је свакако једно
од важнијих питања, коме народни одбори треба да по-

свете пуну пажњу. Државни сектор пољопривреде има за-

датак да, поред производње расада за сопствене потребс
обезбеди потребе и осталих сектора. Овде је нарочито важна

улога локалног државног сектора среских добара, расад-

ника и др. Многе задруге и сељаци су сами пронзвођачи

расада, али то није довољно 'да би се обезбедиле све по-

требе. Због тога се сваки срески народни одбор мора брн-

нутн да организовано обезбедн потребе расада на тржишту,

те према томе мора водити рачуна нарочито о потреби се-

мена за расад и стакла за топле леје.
У припремним радњама за пролетњу сетву ништа мање

важну улогу не игра и обезбеђење добре кабасте и зрнасте

хране за запреге са којима треба узорати и посејати. Ово

је један од актуелних проблема сваког пролећа, с обзи-

ром на недовољну исхрану стоке у току зиме и слабу кон-

днцнју радне стоке у пролеће. Треба још од сада упозора-

вати домаћинства која изнајмљују запрежну стоку да при-

преме храну за њу.
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Поред ових оснозних припремних радњи за правилно

извођење и одвијање пролетње сетве, потребно је да наш

државни сектор пољопривреде укесе у свој оперативни план

неколико огледких сетви на већим површинама, како то

препоручује совјетска сазремека агрономска наука. У овом

погледу учињени су велики пропусти у јесењој сетви пошто

нама није познато да су нека добра поставила огледе по

принципима совјетске агротехнике. (Агротехнпка њнвских

усева Мосолов, Скворцов, Чижевсскиј, превод у издању

Пољопривредног издавачког предузећа Београд). Поред

државних добара овакве огледне сетве требало би да изврше

и сељачке радне задруге. Такви начини сетве се већ одавно

прииењују у Украјини и другкм областима СССР, где дају

добре резултате.

Остаје иам једно од најважнијих пнтања организа-

ционо спровођење кампање пролетње сетве. Досадашњи мс-

тод руковођења и увида и Савезног и републнканскнх ми-

нистарстава пољопривреде, било преко плана или органи-

зације створене на брзину, не може остати. Због тога се

морају оформити оперативне управе са групом добрих ин-

структора, који ће у целини обухватити сва подручја, а

тежиште рада бацити на најважинје реоне житородне,

као и на оне где су највеће слабости и где су припреме

извршене најслабије, те пружитк пуну помоћ народикм

одборима sa извршење задатака. Помоћ оперативних служби

мора бнти врло ефнкасна и у самим припремним радњама

за дролетњу сетву. У ту сврху треба још одмах почети са

потсећањем народних одбора на обавезе и рокове, а осо-

бито у погледу питања коришћења локалних извора семена.

Министарства пољопривреде мора]у пружити народннм

одборима нарочиту помоћ у оперативном плану пролетње
сетве. Није довољно што ће мнннстарства израдити упут-

ства, већ треба контролисати и помагати народне одборе
у нзвршењу тих упутстава. Питање састављања оиеративиих
планова постављеио је још прошле године, но оно ни

у једној кампањи није спроведено. Јасно је, међутим, да би

разрађен оперативни план сетве по културама и са роко-

вима упола олакшао питање евиденције самог нзвођења
сетве, која је, како смо напред видели, тако слаба страна

деле нашс службе. Нема никакве иарочите тешкоће за из-

раду оперативног плаиа сетве по .културама, са тачно утвр-

ђеним роковима почетка и завршетка сетве. Сваки срески

орган који познаје климатске услове свога среза треба дз

схвати уобичајене термине сетве, које сељаци везују за
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одређене дане, ако су заиста оправдани, као оптималне

временске услове за сетву дотичног реона. Из самог тога

произнлазе рокови за сваку културу. На тај начин, ако

сваки месни народни одбор има роковник сетве свих кул-

тура и, уз помоћ среског народног одбора, води пропаганду
и агитацију за сетву на време, има увид у снабдевеност се-

љака семеном и ако буде пратио ток сетве, не може се

десити да се не зна колико је чега и кад засеЈано. Но, ово,

разуме се, захтева велнко ангажовање министарстава и сре-
ских народних одбора, задруга, Народног фронта и омла-

дине. При правилном решењу овог проблема могло би се

лако решнти и питање евидекције. Ово утолико пре што

се основне главне културе, које ми кроз оперативну
евиденцију пратимо, сеју увек у размаку времена у једном
одређеном реону, тј. по извесном већ утврђеном реду, на

чијем челу стоји јари овас, а на зачељу кукуруз брзак.

Пред-пама стоји непосредно пролетња сетва, па се, пре-

ма томе, на основу досадашњих искустава и остварења пла-

на јесење сетве пред нас поставља задатак да решнмо свв

оне проблеме који су досада ометали правилно извршење

сетвених планова и надокнадимо оно што смо јесењим сет-

веним планом изгубили, а то је:

1) Срески народни одбори ће, према извршењу плана(

јесење сетве и површинама ораница, разбити план сетве, за-

једно са Народним фронтом на месне народне одборе. У ме-

снпм народним одборима, фронтовске организације треба да

буду, поред одбора, основни носиоцн извршења плана.

2) Организационо учврстити управе за биљну произ-

водњу ратарство и оспособити их за вођење оперативнеј

евиденције и руковођења сетвом, а среске народне одборе,

уместо досадашњег канцеларијског обављања послова, оспо-

собити да буду теренски руководиоци н помоћ месним на-

родним одборима. Нарочнто стручњаке среских народних

одбора треба ослободити административних послова и учи-

иити све што је потребно да они буду основни инструкторИ

фронтовских органнзација у месним народним одборима, ка-

ко организационо п технички треба спровести план сетве.

3) Сетвом јарнх житарнца надокнадити оне површинв

које нису засејане у јесен, што значи, поред органнзованоп

снабдевања семеном, путем Народног фронта, задруга и

конференција организовати потпуно искоришћавање свих ло-

калних извора јарих стрних жигарица.
4) У што краћем времену завршити са контрахнрањем

свих индустријских култура и са свим припремама око извр-
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-шења њиховог плана сетве, као што је дотурање а

семена, вештачких ђубрива и друго.

5) Извршитн расподелу запрега н машина за обраду а

сетву угроженог сектора имања удовица, ратне сирочади,

аграрног фонда, инвалида и др. Тако he се унапред знатн

ко ће и када извршити обраду и сетву тих површина.

6) Извршити припреме у пољопривредно машинским

станицама оправке, монтирање светла, снабдевање гори-

вом, припрема кадрова и разрада оперативног плана рада

за што веће ангажовање истих по обиму и квалитету рада у

пролетњој сетви.

7) Извршнти оправке н обезбедитн план рада и снабде-

вања приватних трактора за пролетњу кампању.

8) Извршити распоред и дотур семена до произвођач*

пре почетка сетве, а за покривање потреба у семену одмах

предузети кораке за коришћење локалних извора, те сва пи-

тања око технике замене и цена одмах решити.

9) Обезбедити исхрану запрега за време сетве резерви-

сањем добре кабасте и најнужније количине зрнасте сточне

хране.

Ако се' правилно искористе сва искуства стечена у доса1-
дашњим кампањама у спровођењу планова сетве у живот,

оигурно је да ће прва сетвена кампања у другој планској

години обезбедити засејавање сваке стопе земље способнЗ
за обраду, што значи да ће пољопривреда обезбедити нор-
малан развој индустријализације земље н омогућитм даљн

пут у социјализам.

OPRAVKA MAŠINA U POLJOPRIVREDNIM MAŠINSKIM

STANICAMA

Ing Laza Ercegovac,

direktor Glavne direkcije mašinskih

stanica NR Srbije

Pred PMS u ovoj godini stoje raznovrsniji i teži zadaci negq

ranijih godina. One moraju povećati prosečan učinak traktora naj-
шапје za 15 o/0 i sniziti troškove mehanizovanih usluga; moraju
proširiti mehanizovane radove na drljanje ozimih useva i zimskog
oranja, na prašenje okopavina, žetvu konoplje i rigolovanje; mo-
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raju još u većem oSimu obuhvatiti setvu i vršidbu, a naročito lji>
štenjc strništa i duboko jesenje oranje.

Radionično poslovanje će imati odlučujući uticaj na izvođenje
ovih zadataka. Slaba popravka traktora i ostal'h poljoprivređnih
mašina ima najjači uticaj па slab učinak i loš kvalitet rada. Isku-
stva iz prcšle godine to najbolje pokazuju. Najbolje uspehe u ra-

du imale su one PMS gde je i kvalitet popravki bio najbolji (Sve-
tozarevo, Bačka Topola, Sl. Požega, J.abuka i dr.), a najlošije
one gde je bio slab kvalitet popravki (Uroševac, Kovin, Surčin, Ir>

dija, Daruvar i dr.). PMS neće moći u ovoj gođini izvršiti postav-
Ijene zadatke bez dobro organizovanog i kvalitetnog radioničnog
poslovanja.

Radionično poslovanje kod PMS ne može se odvojeno posma-
trati. Ono je deo poljoprivredne mašinske službe i ono se razvi-

jalo, sticalo iskustva i organizovano učvršćivalo uporedo sa ostalim

poslovanjem'. I u radioničnom poslovanju PMS u početku rada ni-

je bilo potrebnog radnog i organizacionog iskustva. Zato je u

cvom poslovanju, pokraj vidnih uspeha, bilo i krupnih grešaka.

Pokraj sitnijih pojedinačnih uspeha, svakako da među naj-
krupnije uspehe spada organizovanje izrade najglavnijih rezenmih

delova za traktore (klipne karike, tuljci, klipovd, klipne osovinictf

itd.) u glavnoj radionici za opravku traktora Novi Sad, izrada re-

zervnih delova za plugove u Zrenjaninu, organizovanje radionica

pri PMS u Vojvodini, ponmvki traktora iz radionica

odeljaka u radionice poljoprivrednih mašinskih stanica, opravka ve-

likog broja vršalica i samovezačica koje su upropastili i napustili
fašisti, podizanje kvaliteta i intenzivnosti rada itd.

1) Među najveće nedostatke u dosađanjem radioničkom poslo-

vanju poljoprivrednih mašinskih stanica spada neplanski, nesiste-

matski, neravnomemi rad. Radioničko poslovanje je dosad imalo

redovno kampanjski karakter, tj. period poljoprivrednih radova

smenjivan je periodom radioničkog poslovanja remontom. U

toku prošle godine, kampanjski karakter remonta imao je naročß

to teške posledice kod p.djoprivrednih mašinskih stanica u Vojvo-
dini. Pre proiećne setve nisu bili popravljeni svi traktori. U toku

cele prolećne kampanje p djopriverdne mašinske stanice su vršilc

popravku traktora, koje je trebalo popraviti tokom zime, i isto-

vremeno održavale trakto e koji su radili poljske radove. Zato ni

u toku zime ni u toku prolećne kampanje nisu se popravljale ostale

poljoprivredne mašine, pogotovo samovezačice i vršalice. Sa po-

pravkama ovih mašina počelo se tek u mesecu maju. Kako je ve-

liki broj starih vršalica i samovezačica bio neispravan, moralo sc

žuriti sa njihovom popravkom, što je imalo uticaja na kvalitet po-

pravki. Slab kvalitet popravki znatno je smanjio efekat i kvalitet ra-



da. Bilo je stanica (Inđija, Surčin, Kovin i dr.) gde su zastoji usled

kvarova kod pojedinih traktorskih brigada iznosili i 50/o od ko-

risnog radnog vremena. Kampanjske popravke su vršene cele

prošle godine. Dosadanji sistem smenjivanja кагарапје poljskih ra-

dova sa kampanjom remonta ima za posledicu da u ovoj zimskoj

kampanji imamo u pojedinim narodnim republikama (Bosna i Her-

cegovina i Srbija) i do 780/o traktora za razne popravke. Ustvari

je pravilo ovakvog sistema da, ukoliko su potpunije iskorišćenl

svi traktori u poljskim radovima, utoliko veći broj opterećuje

kampanju remonta, jer se iz poljskih radova ne povlače traktori

po istrošenosti, već oni rade dok se ne završi sezona poljskih ra-

dova, tj. do maksimalne istrošenosti.

Kampanjsko vršenje remonta ima, pored toga, niz drugih
štetnih posledica. Ono znatno nagomilava poslove u radionicama.

Nagomilani poslovi u kratkom roku umanjuju kvalitet rada. Slab

kvalitet rada povećava kvarove u sezoni poljskih radova, smanjuje
radni učinak i poskupljuje proizvodnju. Kampanjski remont za-

hteva veći broj stručnog radioničkog osoblja, koje se nepravilno

iskorišćuje između kampanja remonta. Na pr. u Poljoprivrednoj

mašinskoj stanici Bečej kvalifikovani radnik je smeštao samove-

začice.

Kampanjski remont onemogućuje ravnomernu obradu delova>
a pogotovo ravnomeran rad remontnih zavoda, o kojima ćemo

docnije govoriti, jer i ovoj proizvodnji daje kampanjski karakter

i onemogućuje puno iskorišćavanje mašina radilica. Na рг. za

ravnomeran rad u toku cele godine specijalna egalizir-mašina kod

Glavne mašinske radionice u Novom Sadu može u toku godine

egalizirati (glačati) oko 3.000 komada osovina radilica. Ova ma-

šina u toku ovog zimskog remonta ne može obuhvatiti ni jednui
četvrtinu svog godišnjeg kapaciteta. Zato se egaliziranje sada mo-

ra vršiti primitivno, loše i skupo po radionicama nekih poljopri-
vrednih mašinskih stanica, dok u toku proleća, leta i jeseni nijei
bila korišćena. Najzad, da bi se biagovremeno izvršilo egaliziranje*
svi radnici, i visoko kvalifikovani, moraju demontirati sve traktore,
što utiče ne samo na nepravilno korišćenje kvalifikovane radne

snage, već i znatno otežava pravilno organizovanje radioničkog

poslovanja u poljoprivrednim mašinskim stanicama i znatno
ga

poskupljuje.

Kampanjski remont znatno umanjuje vreme trajanja traktora,
što ima za posledicu brže obnavljanje traktorskog parka. Ova po-

java je naročito štetna u periodu izgradnje naše zemlje, kada pre-

vremeno rashodovane traktore moramo obnavljati devizama, tj.
nabavkom novih па stranim tržištima. Zato se kampanjski remont

mora što brže likvidirati.
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Kampanjsld remont mora ostati samo prolazna faza u razvoju
i organizacionom učvršćivanju remonta u poljoprivrednim raašm-

skim stanicama, a ovogodišnji zimski remont mora biti završetak

te faze. Dosada se postojanje ovog sistema u remontu raoglo
pravdati nedovoljnim radnim iskustvom, teškoćama u nabavd de-

lova i drugog materijala, nedostatkom uređaja i mašina radi’li-

ca i raznim drugim objektivnim teškoćama. Sve te teškoće su već

dobrim delom savladane. Radionično iskustvo je obogaćeno. U

toku prošle godine kod svih poljoprivrednih mašinskih stanica su

zavođeni certifikati matične knjige za mašine, koje registruju
život mašine (rad i popravku) i uvođeno je tehničko staranje, tj.
pravila za tehničko održavanje raašina. Istina, certifikati se još ne

vode potpuno pravilno, niti se tehničko staranje pravilno sprovodi
kod svih poljoprivrednih mašinskih stanica. Na njihovo potpuno
vođenje i pridržavanje, već od početka ove godine, moraju se

potpuno založiti i rukovodstva poljoprivrednih mašinskih stanica,
u prvom redu direktori i glavni mašinisti i administrativno-ope-
rativna rukovodstva, tj. direkcije poljoprivrednih mašinskih stanica

pri narodnim republikama, jer od tačnog vođenja certifikata i iz-

vršavanja tehničkog staranje zavisi uvođenje ravnomernog siste-

matskog remonta u poljoprivrednim mašinskim stanicama.

Ravnomerni remont obuhvata sistematsku popravku traktora

u toku cele godine. Od svih poljoprivrednih mašina kod poljo-

privrednih mašinskih stanica traktori rade najduže u toku godine.
Posle određenog broja časova rada nastupa odgovarajuća normal-

na istrošenost određenih delova traktora i drugih mašina, usled

čega na tim mašinama treba izvršiti odgovarajuće popravke, od-

nosno zameniti istrošene delove. Na pr. kod traktora Oliver ~80",

posle prosečno 700 časova rada, treba izvršiti prvu tekuću poprav-
ku menjati klipne karike. Ovu popravku moramo izvršiti, bez

obzira da li se traktor nalazi u sredini ili na kraju kampanje polj-
skih radova. Dozvoljena vremenska otstupanja od određenih го-

kova iznose 100/0 ranije ili docnije. To znači da pri kraju sezond

poljskih radova radne časove možemo produžiti samo za 100/o, da

bi se sa traktorom započeti posao završio. Ovakvim organizova-

njem remonta uklonićemo sve nedostatke koje smo izneli kod ana-

liziranja kampanjskog remonta. Popravka traktora se neće nagomi-
lavati i isključivo vršiti u jednoj kampanji zimskoj.

Remont ostalih mašina, koje imaju manji broj radnih dana u

godini, zadržava pretežno kampanjski karakter i na ovom re-

montu se, između kampanja poljskih radova, mogu uposliti teren-

ski mehaničari, brigadiri i traktoristi. Kod ostalih poljoprivrednih

mašina remont se redovno ne vrši u sezoni rada dotičnih

već posle završene sezone.

84



2) Remontu poljoprivrednim mašinskim stanicama, do ovogo-

dišnje zimske popravke, obavljao se po metodi univerzalnih

pravki. Pri ovoj metodi, jedna radna ekipa vrši popravku odgova-*

rajućih mašina od početka do kraja. Zato se pri ovoj metodi ne-

racionalno iskorišćuje kvalifikovana radna snaga, jer kvalifikovani

radnici rade grube, jednostavne poslove (odvijaju zavrtnje, peru

mašinu i delove i sl.), što mogu raditi i učenici ili traktoristi. Pri

ovoj metodi sticanja specijalnosti za pojedine složenije i teže ope-

racije traje duže vremena, jer određeni radnici ne rade tamo na

ovim operacijama. Pored toga, i međuoperacijska tehnička kon-

trola ne može se pravilno organizovati. Za vršenje kontrole po-f

trebni su stručniji kadrovi. Troškovi opravke su veći, jer stručni

radnik sa većom nadnicom radi nestručne poslove. Sama opravka
duže traje, pa je i zato skuplja. Zato u remontu poljoprivrednih
mašinskih stanica moramo preći na metod grupnih popravki, koji
znatno povećava produktivnost i kvalitet popravki. Metod grupnih

popravki sastoji se u tome da ođređena ekipa radnika radi odre-

đene srodne operacije (na pr. demontaža, pranje delova i sl.). U

manjim radionicama, gde je manji broj radnih ekipa, u pojedinim

grupama ima više srodnih operacija. U remontnim zavodima broj

grupa, tj. podela posla, može biti znatno veća. Sa večom podelom

posia raste proizvodnost rada i povećava se međuoperacijska teh-

nička kontrola, a sa ovim i kvalitet rada. Pored toga ovom m&

. todom brže uzdižemo mlade kadrove.

3) Kvalitet remonta kod dobrog đela poljoprivrednih mašin-

skih stanica vrlo se sporo uzdiže. Za ovo sporo uzdizanje bilo je i

objektivnih teškoča koje su se ogledale u nedostatku kontrolnih

instrumenata i merila (mikromelara, komparaiera, šublera itd.).

Kvalilet remonta se mogao ipak mnogo brže razvijati da su si-

stematski otklanjani propusti koji su imali subjektivan karakter. U

prvom redu pravilna podela posla, uvođenjem međuoperacijske si-

etematske kontrole i upotrebom kalibera gde god je to moguće
itd. Pored toga, na loš kvalitet pojedinih radova utiče i to što iz-

vesne delove obrađuju ili izrađuju pojedine poljoprivređne ma-

šinske stanice, iako za to nemaju odgovarajučih uređaja i mašina,
ni stručne radne snage. U ovim slučajevima пе samo da se po-

goršava kvalitet rerrionta, već je on i znatno skuplji. Obrađivanje i

izrada pojedinih delova traje nekoliko puta, pa i desetinu puta du-

že, ako se izvodi primitivno, pa se tim znatno povećavaju i troškovj

remonta. Za ovakav rad imamo dovoljno primera gotovo u svakoj

poljoprivrednoj mašinskoj stanici. Evo samo nekoliko; Poljopri-
vredna mašinska stanica Sombor još izrađuje primitivno klipne

karike, iako Glavna mašinska radionica u Novom Sadu vrši se-

rijsku proizvodnju karika, koja je razbijena u obradi na devet ope-
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racija. Pored toga je zavedena i međuoperacijska tehnička kon-

trola. Pojeđine poljoprivredne mašinske stanice vrše same buše-

nje i brušenje tuljaka, iako imamo u Novom Sadu specijalnu ma-

širru koja brže, kvalitetnije i jevtinije izvodi ove operacije. Dalje,
pojedine poljoprivredne mašinske stanice proizvode primitivnoj
često od neodgovarajućeg materijala, izvesne delove (zavrtnie, na-

vrtke i sl.) koje već serijski proizvodi naša industrija. Prošle je-
seni je Poljoprivredna raašinska stanica Kula primitivno egalizi-
rala osovinu radilicu, iako u Glavnoj mašinskoj radionid u Novom

Sadu specijalna egalizir-mašina nije radila punira kapadtetom. Do

ovako štetnih pojava u remontu naših poljoprivrednih mašinskib

stanica, koje pogoršavaju kvalitet i povećavaju troškove remonta,
dolazi delom i usled visoko razvijene samouverenosti da se mogu

obuhvatiti, pa čak i bolje izvoditi, radovi za koje nemaju sve po-

Ijoprivredne mašinske stanice ni uslova a ni potrebai Ovu samo-

uverenost i radni polet našeg radioničnog osoblja treba pratdlno
kanalisati u uzdizanju kvaliteta i proizvodnosti remonta, u stva-

ralačkom i korisnom no\'atorstvu, u stručnom uzdizanju radionič-

nih kadrova, na maksimalnom iskorišćavanju postojećih sredstava i

uslova rada u cilju poboljšavanja kvaliteta i pojevtinjavanja re*-

monta.

Organizovanju i izvršavanju tehničke kontrole nije poklanjana

dovoljna pažnja. Za sistematsko sprovođenje tehničke

u remontu nisu se dovoljno založili ni direktor ni glavni
mašinisti poljoprivrednih mašinskih stanica. Potpuno je neoprav-

dan izgovor da nema Ijudstva za tehničku kontrolu, jer su

kod mnogih poljoprivrednih mašinskih stanica učenici koji su ođ

početka bili u stanici postali samostalni dobri rađnici (primer

Jaša Tomić i Bela Crkva i dr.) Tehnička kontrola treba ne samo

da obezbedi kvalitet rada, što je ustvari njen glavni zadatak, već

i da stalno usavršava proces remonta, da uzdiže stručna znanja

radioničkog osoblja, da povećava odgovomost u radu, јег najzađ

sve.ovo utiče na kvalitet rada.

4) Rad po normi još nije zaveden u radioničnom poslovanju

poljoprivrednih mašinskih stanica. Možemo reći da su u ovom

radu činjeni samo izvesni pokušaji koji su se svodili na davanje
okvirnih normi. Rad po normi nije pravilno objašnjen rađnom ko-

lektivu, ili su norme bile previsoke, pa je u nekim poljoprivrednim
mašinskim stanicama davan otpor zavođenju normi. To je bilo u

onim poljoprivrednim mašinskim stanicama gde direktori i glav-
ni mašinisti nisu objasnili značaj, pa čak ni veličinu normi (Inđija
i dr.). Norme nisu pretresane u radnom kolektivu, nisu se prila-

godile stvarnim uslovima rada, organizacija rada je ostala nepro-

шепјепа, nije bila izvršena podela rada, nisu pravilno vršene pri-
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ргеше za pojedine radove i za svaki radni dan, nije se radilo po

planu, pa je sve to otežalo zavođenje normi.

N’aši rukovodioci poljoprivrednih mašinskih stanica, pogotovo
direktori i glavni mašinisti, nisu osetiii pun znacaj normi. Uvođe-

njem radnin norrai ostvaruje se ne samo socijaiisiičko načelo: na-

građiti svakog po radu, večse postiže niz drugih preimućstava, koja

povećavaju i produktivnost i kvalitet rada. Bez uvođenja normi

ne može se remont pravilno planirati, potpuno proveravati na poslu
svaki pojedinac, kako kvalitetno tako i količinski. Norme silno

razvijaju samoinicijativu kod radnika, oni više razmišljaju o poslu,

nastoje da ga što bolje i racionalnije izvrše, odbacuju nepotrebnd
i nekorisne radnje, omogućuju potpunije takmičenje u radu, a sve

ovo utiče i na brže uzdizanje stručnih znanja. Zato se moraju uve-

sti пе samo radne norme, nego i norme utroška raaterijala, rezerv-

nih delova i pomoćnih sredstava. Všša rukovodsiva poljoprivrednih
mašinskih stanica moraju nastojati da se što pre odrede i uvedu'

ovi normativi.

5) Planiranju remonta u poljoprivrednim mašinskim stanicama

pristupilo se potpunije tek u ovogodišnjoj zimskoj kampanji. DB

rektori i glavni maŠinisti poljoprivrednih mašinskih stanica nisu

se dovoij io založili da načiae realan plan. Oni nisu plan shvatili

kao moćno oružje koje im obezbeđuje blagovremeno izvršenje re-

monta. Za njih plan nije živa i praktična delatnost čitavog kolek-

tiva, usmerena na obezbeđenje sveg potrebnog materijala i delova,

na pravilan raspored alata i mašina u radu, na održa-

vanje i jačanje radne discipline, na izvršavanje normi rada, na

praćenje kako se dnevni plan izvršava, na razvijanje takmičenja u

, radu kako bolje organižovati posao i poboljšati 'kvalitet, kako

blagovremeno izvršiti popravke. Plan remonta nije tako shvaćen.

On je običan „arhivski predmet", on zadovoljava formu, on je bez

sadržaja bez živih Ijudi, koji su rešeni i koji se bore da ga

ispuhe i premaše koji se svakodnevno interesuju koliko su ga

osvojili prebaciii —■ i koji nalaze nove metode rada da bi ga

sutra potpunije izveli i više prebacili. Zato što je plau bio „arhiv-
ski predmet" _nije u Uroševcu i Inđiji popravljeno više od po

jedan traktor za mesec dana, jer radni kolektiv nije imao plan na

diskusiji, nije svakodnevno, pa ni desetodnevno, pratio ostva-

renje piana, analizirao propuste i borio se za njegovo ostvarenje.

Direktori i glavni mašinisti nisu potpuno osetili da im planski.
rad daje perspektivu u radu, -koja je nužna da bi se sve poslo-

vanje u celini obuhvatilo i da bi se likvidirao ~rad na parče", koji

sigurno vodi sve večim propustima u radu, sve većem neuspehu.

Analiza remonta preko evidentiranih podataka nije zavedena.

Upoređenje izvršenog rada sa planiranim ne vrši se, pa se zato
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i ne otkrivaju i пе otstranjuju blagovremeno uzrod kritičnih ope-
racija u remontu.

„Arhivski" odnos prema planu pretstavlja ustvari otpor plan-
skom radu. Zato se za stvarno uvođenje plana u remont i osta-

lo poslovanje, za uvođenje evidendje i operativne analize evi-

dentnih podataka moraju u punoj meri založiti administrativno-*

operativna rukovodstva, jer je planski rad najjača materijalna ba-

za za brz razvoj poljoprivredne mašinske službe.

6) Nebriga o Ijudima, koja pretstavija problem i za ostalo

osoblje poljoprivrednih mašinskih stanica, uticala je da su iz-

vesne poljoprivredne mašinske stanice napustili najbolji radionički

stručnjaci. Ta se nebriga ogledala u lošem snabdevanju, nepravil-
nom 'nagrađivanju, nepoboljšavanju uslova rada itd.

Svakako će se remont u poljoprivrednim mašinskim stanicama

poboljšati otkianjanjem iznetih i svih ostalih propusta. No to јоз
nije rešenje za pravilno i potpuno funkcionisanje remonta. Naše

radionice moraju obuhvatiti i remont ostalih traktora, tj. traktora

državnih imanja,. SR zadruga i privatnika, јег ćemo punom upo-
trebom svih traktora povećati procenat mehanizadje u poljopri-
vredi. Sa postojećom organizacijom radionica i postojećim siste-

mom popravki ’poljoprivredne mašinske stanice ne mogu obuhva-

titi ove popravke. One sada jedva stižu da održavaju i svoj ma-

šinsko-traktorski park. Samo osnivanjem reonskih remontnih za-

voda, poljoprivredne mašinske stanice bi mogle obuhvatiti remont

svih traktora. Industrija i Glavna mašinska radionica u Novom.

Sadu izrađivale bi samo rezervne delove. Remontni zavodi u svom

reonu bi vršili sve velike popravke traktora (bušenje i brušenj©

stublina, glačanje osovina, nalivanje i obrada ležaja itd.). Re-

montni zavodi bi imali specijalne uređaje i alate potrebne za

obradu delova i montažu sklopova i motora, za tehničku kon-

trolu i probu motora. Poljoprivredne mašinske stanice bi vr-

šile sithe popravke traktora, montažu motora na šasiju i poprav-
ku ostalih poljoprivrednih mašina. Uvođenjem i osposobljava-

njem remontnih zavoda znatno bi porastao kvalitet i proizvod-
nost rada. U remontnim zavodima bi se mogao organizovati gmpni
rad od manjeg broja srodnih operacija, mogli bi se bolje iskori-

stiti, na odgovarajućim radovima, i kvalifikovani i nekvalifiko-

vani radnici, potpunije uvesti međuoperacijska kontrola, brže uzdi-

zati i. osposobijavati radionične kadrove, lakše zavesti norme, bo-

Ije iskorisliti alat, uređaje i mašine radilice, znatno sniziti troškove

rernonta itd. Na pr., primitivna obrada ležaja pet puta duže traje

nego ako se izvodi pomoću odgovarajućih uređaja.
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Gotovo svi potrebni uređaji za remontne zavođe mogu se iz-

raditi u našoj zemlji. Potrebnoj pripremi za brzo organizovanje re-

montnih zavoda treba odmah pristupiti. Osposobljavanjem remont-

nih zavoda moći ćemo potpuno likvidirati kampanjski sistem u po-

pravci traktora, koji koči pravilan razvoj remonta i prouzrokuje
sve ostale glavnije propuste.

Pravilno postavljen i u celini rešen problem remonta omo-

gućiće potpunije i duže iskorišćavanje traktora, übrzaće organi-
zaciono učvršćivanje i razvoj poljoprivredne mašinske službe.

Konkretno, u pripremama za proletnju setvu bolji uspeh i

potpuno izvršivanje popravki obezbediće se zavođenjem planskog
rada u radioničko poslovanje, koji treba da se ogleda i u pra-

vilnoj podeli posla i u izvršavanju svakodnevnih priprema za

rad па svakom radnom mestu. Zatim, treba bezuslovno odmab

zavesti metod grupnih radova, rad i isplatu po normi, međuope-

racijsku kontrolu i komisijski prijem definitivno popravljenih
mašina. Dalje, razvijati takmičenje u radu između pojedinaca, rad-

nih ekipa i PMS, održavati proizvodna savetovanja na kojima l
treba analizirati propuste i uspehe u radu i kako se plan odvD

ja, da bi se stalno poboljšavao kvalitet i povećavala proizvod-
nost rada. Direktori i glavni mašinisti PMS moraju stalno pra-

titi i uzdizati kvalitet remonta, jer će on imati odlučujući uticaj?
na izvršavanje planskih zadataka PMS u drugoj godini naše pe-

toljetke.

NIKOTIN KAO SREDSTVO ZA ZAŠTITU BILjA

Đr. M. Deželič

šef laboratorije duvanskog instituta u Zagrebu

Nikotin i preparati dobiveni iz duhanske sirovine upotreblja-
vaju se s uspjehom već odavna kao insekticidi u poljoprivredi. Vo-'

deni ekstrakt duhana i duhanske prašine upotrebljavaju se već

oko 200 godina za zaštitu bilja od insekata, napose za suzbijanje
lisnih ušiju (Afide). Prema tome se upotrebljavalo nikotinske pre-

parate kao insekticide još prije nego je nikotin izoliran iz duhana

i upoznata njegova konstitucija.

Kada se naučno ispitalo jako insekticidno djelovanje nikotina

kao kontaktnog otrova počeo se taj alkaloid sve vrše upotrebljavati
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za zaštitu biija. Još je više porasla upotreba nikotina kada se našlo,
da sigurno uništava jabučnog savijača (Karpokapsa pomonella).

Nikotin djeluje kao kontaktni otrov kroz epidermu insekata, a

djeluje takođe kao izvanredno jaki otrov u probavnom traktu

insekata.

U trgovini dolazi koncentrirani nikotin u slobodnom stanju

/Кkao 95 100=-tni), zatim kao nikotinsulfat (400/ 0-tni) i niko-

Utinski ekstrakt duhana. Prema podaciraa H. J. Holmana (The

|lmperial Institut, London 1940), utrošilo se u 1938 god. u borbi

f protiv insekata samo nikotinsulfata preko 1,500.000 kg. Odatle

f možemo zaključiti-, da nikotin spada među najvažnije i najviše
i upotrebljavane insekticide.

Dobivanje nikotina. Nikotin se dobiva iz dviju prirodnih si-

rovina: Iz običnog duhana (Nicotiana tabacum L.) i mahorke

(Nicotiana rustica L.). Iz jedne i druge sirovine izolira se ni-

kotin tako da se alkalizirani materijal destilira vodenim parama, pa

će slobodni nikotin predestilirati zajedno s vodom.

Kod fabrikacije proizvoda za pušenje skuplja se dosta veliki

procenat otpadaka (đuhanske prašine). Iz tih se otpadaka dobiva

nikotin. Dakako da u tom materijalu sadržaj nikotina znatno va-

rira, pa je i rentabilnost proizvodnje nikotina o tome ovisna.

Danas u Rusiji dobivaju nikotin iz mahorke, koja sadržava veliki

procenat nikotina, pa je to dobivanje rentabilnije, napose kad se

nikotin dobiva i limunska kiselina.

Kođ nas se proizvodio nikotin prije rata u Fabrici duhana

u Nišu. To je postrojenje za vrijeme posljednjeg rata toliko stra-

dalo uslijed bombardiranja, da nije obnovljeno. Generalna direk-

cija savezne industrije duhana odlučila je izgraditi modernu fabriku

niklotina u Skoplju. Ova će tvornica uskoro proraditi a kapacitet
će joj' biti veći od one u Nišu, koja je proizvodila oko 5.000 kg.

sirovog nikotina godišnje. Nikotin će se dobivati iz duhanskih

otpadaka. Ali u planu je također dobivanje nikotina i limunske

kiseline iz mahorke. U Zrenjaninu su već vršeni prvi pokusi sadnje

mahorke, a kemijske su analize vršene u Duhanskom laborato-

riju u Zagrebu. U nekirn uzorcima mahorke iz Zrenjanina nađeno

je preko 8»/o nikotina.

Drzavno poduzeće za proiz\-odnju lijekova „Pliva", u Zagre-

bu, uredilo je takođe poseban odio za proizvodnju nikotina na

bazi duhanskih otpadaka. Prema podacima koje smo dobili od

šefa pogona tog pođuzeća, postrojenje je nikotina već u pokusnom

pogonu. Ovo će postrojenje proizvoditi godišnje oko 2.400 kg

koncentriranog nikotina (95 —-980/0 ) i veći će dio tog nikotina

preraditi u nikotinsku kiselinu i njene derivate, a ostatak bi

preostao kao insektidd za potrebe poljoprivrede.
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Kemiia i svojstva nlkotina. Nikotin je alkaloid, koji dolazi

n raznim vrstama duhana. Iz duhana su ga prvi izolirali i opi-
sali Posselt i Reimann (1828). a prvu sintezu nikotina izvršili

su Pictet i Rotschy (1904). Sintezom su utvrdili njegovu konsti-

tuciju. 3 (1 meti! 2 pirolidil) piridin.
Xisti nikotin je tekućina bez boje i gotovo bez mirisa. Vre-

iiste mu je kod 247,3 C* Duljim stajanjem potamnjuje i pre-

iazi u gustu'smeđu tekućinu. Zbog svojie promenljivosti i hlaplji-
vosti slobodni nikotin ne zaštićuje bilje dovoljno dugo od insekata.

Zato se kao insekticidi s trajnijim uspjehom upotrebljavaju niko-

tinske soli. Nikotin kao organska baza stvara soii i s anorganskirrf
i organskim kiselinama. U obliku so!i je nikotin stabiian. Za za-

štitu bilja najviše se upotrebljava sol nikotina sa surapornom kise-

linom (nikotinsulfat). To je sol podesna za priređivanje otopina i

mješavina za prskanje, јег je nikotinsulfat u vodi topljiv.
U našim smo radovima istraživali spojeve nikotina s razli-

čitim kiselinama. Nije nas pri tom radu vodila samo čisto znan-

stvena, več i praktična.svrha —■ iskorišćavanje nikotina iz naše

duhanske sirovine, u prvom redu duhanskih otpadaka. Sa kojim
ćerao kiselinama vezati nikotin ovisi o njegovoj primjeni. Za prak-
tičnu primjenu, kao insekticidi, došle bi u obzir soli nikotina

koje su lako topljive u vodi. Takove su soli, na primjer, nikotin-

salicilat, nikotin-sulfosahcilat, nikotin-nitrosalicilat, nikotin sulfa-

nilat, koje sve od reda dobro kristaliziraju i u vodi su topljive,
istraživali smo i različite druge spojeve nikotina s alifatskim ki-

sdinama, kloriranim kiselinama, fenoiima itd., koji su stabilni, ali

ne kristaliziraju. Prednost je nikotinskih soli kao insekticida i u to-

me što su manje otrovne za čovjeka i životinje. Kod prskanja bi-

Ija i voćaka nikotinskim juhama u kojima se nalazi slobodni ni-

kotin zapažena su češće otrovanja i obolenja, dok je kod niko-

tinskih soli ta opasnost mnogo manja. Koji bi se spojevi mogt
ii u praksi upotrebljavati ovisi o raznim faktorima. U prvom redu

o mogućnosti proizvodnje iz domaćih sirovina, zatim o insekti-

cidnom djelovanju preparata itd.

Navest ćemo još. neke kemijske spojeve nikotina, koje su istra-

živači na njihovo insektičidno djelovanje, to su; nikotin oleinat, ni-

kotin nafter.at, niko in-laureat, nikolin-linoleat, nikotin-tanat, niko-

tin bitanarat, nikotin silikovolframat, nikotin-alginat, zatim niko-

tin vezan na пеке anorganske tvari kao CuCL2, ZnCI.2 i dr.

Nansberry i Nortom (J. Econ. Entomol. 34, 80, 1941) našli

su, da spojevi nikotina s masnira i naftenskim kiselinama osobito

djeluju na lisnu uš Aphis rumicis i da su pače otrovniji od samog
nikotina. Prednost je tih spojeva nadalje u njihovoj sposobnosti
prijanjanja 1 pokrivanja objekata koje se želi zaštititi od insekata.
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Smjese nikotina za prskanje i prašenje. Nikotin, a i nikotin-

sulfat u otopljenom stanju, kada dođu u sitnim kapljicama i tan-

kom sloju na biljku, brzo gube svoje djelovanje. Zato se već prije
nekoliko godina počelo u praksi upotrobljavati materije, koje niko-

tin fiksiraju i na taj način produljuju njegovo djelovanje, a ujedno
povećavaju sposobnost prijanjanja na pojedine djelove bilja, koje
želimo zaštititi ođ msekata.

U literaturi je opisano više takovih materija za fiksiranje niko-

tina. L. N. Mark\vood (Ind. Eng. Chem. 28, 561, 648, 1936)
predložio je vezivanje nikotina s tresetom i huminskim kiselinama.

Nikotin-humat je u vodi topljiv i može se upotrebiti u juhama za

prskanj’e.

Među supstancijama za fiksiranje nikotina naibolje }e uspjehe

pokazao bentonit, mineral koji je uglavnom sastavljen iz gline i

minerala montmorilonita. Nikotin fiksiran na bentonit, koji ćemo

kraće zvati nikotin-bentonit, 'počeo je prvi upotrebljavati u svrhu

zaštite bilja od insekata R. E. Smith (Calif. Agr. Ехр. Sta. Bull.

336, 1921). Kasnije su razni istraživači i praktičari usavršavali

primjenu nikotin-bentonita, napose Driggers pa S. A. Mao Сгогу
i G. Q. Vinson, L. F. Steiner, R. F. Sazana, J. E. Fahey, H. W.

Rusk i dr. Nikotin-bentonit djeluje kao kontaktni otrov i kao za-

štitno sredstvo za bilje od insekata, јег znatno produžuje djclatnost
nikotina. Bentonit je velikom adsorpcijskog kapaciteta. Dolazi u

Kaliforniji. Poznat je osobito Wyoming-bentonit.

Kod nas đolazi u Crnoj Oori mineral montmorilonit

(A1203.45i02.H20-j-nH2O), koji bi se mogao upotrebi i za fiksi-

ranje nikotina, odnosno nikotin-sulfata, umjesto bentonita. Mont-

morilonit übrajamo među nutarnje disperzne koloidne supstancije
s pristupnim unutarnjim površinama; elastične je strukture. Ima

velik supstitucijski kapad'et, znatnu sorptivnu snagu za ione i ve-

lik kapacitet za vodu. Montmorilonit i kaolinit imaju vrlo razli-

čit adsorpcijski kapacitet za baze (Jakob, Hofman i dr.). Kapa-
citet zamjene baza kod montmorilonita je oko 60—120 mgekv na

100 g, dok je kod kaolinita oko 8 mgekv na 100 g (prema Keley-u

i Jeenny-u).

J. E. Fahey (J. Есоп. Entomol. 34, 106, 1941) istraživao je

različite benotonite i kristalne adicijone produkte aiumokremične

kiseline kao montmorilonit i kaolinit u njihovoj sorptivnoj snazi

prema nikotinu, te našao da se međusobno znatno razlikuju, što

se moglo i očekivati s ob/irom na njihovu različitu strukturu. Spo-

sobnost benotonita da jače ili slabije adsorbira nikotin iz vodene

ptopine mjerom je njegova održanja odnosno njegove postojanostj

na poprskanim objektima ;
na pr. biljci (prema Fahey-u).
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Ispitivanje domaćeg montmorilonita na njegov kapacitet ad-

sorpcije vrši prof. Karšulin (prema usmenom saopćenju) i poka-
zao se kao \т!о dobar materijal.

Nikotin-bentonit smjese upotrebljavalo se fiajprije u praška-

stom stanju za prašenje bilja i u vodenoj suspenziji za prskanje.

Negativna je strana tog sredstva bila što je ostavljalo vidljiv trag
na voću, tako da se moralo prije slanja na trg prati, što je skopća-

no s velikim gubitkom na vremenu i radnoj snazi. Kasnije je

uspjelo poboljšati postupak utoliko, da se nikotin sulfat poznata
sastava adsorbira na bentonit. Ova se smjesa osuši i smrvi i takd

dolazi u trgovini. Taj se produkt prije upotrebe dispergira u vod?

i upotrebi za prskanje. Dovoljna je razmjerno malena količina

bentonit-nikotina, a pogotovu nikotin-sulfata. Prednost je tog po-

stupka da na voću ne ostavlja vidljivih tragova, a manipuliranje je

jednostavno i nije opasno po zdravlje. Ipak zaštičuje bilje i voće

dovoljno dugo od ponovnog napadaja štetočinja. Prema navodima

Crory-a i Vinsona djeluje sigurno tako dugo kao olovni arsenijat?

koji međutim ostavlja па plodovima otrovni ostatak i zato jc

njegova upotreba kao insekticida u nekim državama ograničena.
Kao primer navodimo propis, kako se priređuje nikotin-ben-

tonit smjesa za prskanje, i to neposredno prije prskanja (prema
D. E. H. Fresr, Chemistry of insecticides and fungicides, Nevv

York 1945).

0,5 litre 400/o-tnog nikotin-sulfata, 2 1/2 kg. bentonita i 1

litra sojinog ulja pomiješa se i razmuti, u tanku ili buretu, sa ne-

ko 400 litara vode. K toj količini mješavine može se pridodati 15

g natrium-laurd-sulfata, da se pojača moć prijanjanja i vlaženja.

Vidimo, prema tome, da je koncentracija nikotina u spomc-
nutom škropivu ili juhi malena, a ipak je dovoljno djelatna.

U svježe priređenim smjesama nikotin je vrlo čvrsto vezan na

bentonit i na taj način saćuvat će određeno vrijeme insekticidna

svojstva i u tankom sloju na biljci.
Sredstva za prašenje bilja, koja sadrže nikotina, također se

često upotrebljavaju. U tu svrhu može se upotrebiti fino samlje-
vena duhanska prašina sama ili u smjesi sa nekim podesnim ma-

terijama.
Duhanska prašina upotrebljava se za zaštitu bilja, osobito

protiv lisnih ušiju, a također kao sredstvo protiv insekata koji uni-

štavaju žito u hambarima. U prvom slučaju duhanska prašina pra-
ši se po bilju i može djelovati samo u prisutnosti vode, pa makah

samo u vlagi jutarnje rose. U drugom slučaju postupa se ovako:

Duhanska prašina, u količini od 1 kg na svakih 1000 kg žita,
posiplje se po hrpi pšenice koja se nalazi u hambaru, i to pomoću
običnog mjeha za sumporenje vinove loze (sumporače). Duhanska
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prasina mora pokriti čitavu površinu žita tankim slojem. U slučaju
gdje su hambari teško zaraženi insektima, raspodjeia duhanske

prašine mora se ponoviti tako da se prvo sipanje sa površinskog
sloja gaženjem nogama (u čarapama) pomiješa sa žitom, a na to

se drugi put praši po površini.

U slučaju odnošenja iii zgrtanja žita ponovno зе praši po po-
površini, da bude uvijek jedan sloj duhanske prašine kao zaštitni

sloj po čitavoj površini žita.

2ito kod kojeg se ovako postupa sačuvat će neoštećeno svoju'
sposobnost klijanja, te se može sijati sa duhanskom prašinom. U

slučaju kada to žito služi za Ijudsku ishranu, dovoljno je jedno
obično prebacivanjee lopatom na vjetru ili na promahi ventilatora

đa se oslobodi duhanske prašine. Lakoća posla i činjenica da nije
potrebno bribjegavati nikakvim sredstvima opreznosti, kao što je
to slučaj kod upotrebe drugih sredstava, dopuštaju da se duhanska

prašina upotrebi kao sredstvo za konzervdranje žita. Osim toga je
duhanskaprašina jeftina (Isporedi ~8011. tecnico del Istit. sperim.
per le coltivazioni dei tabacchi", Scafati № 3—4, 1940).

Bilo je već pokušaja, da se insekticiđno djelovanje duhanske

prašine također pojača dodavanjem nekih aktivirajućih tvari. Oso-

bito su pođesni u tu svrhu neki esteri, na pr. fenil-ester salicilne

kiseline. Ti spojevi po sebi ne usmrćuju insekte, ali ako ih uma-

lenim količinama primiješamo duhanskom prašku, dobiva se vrlo

delatan preparat u praškastom stanju. U Duhanskom laboratoriju

u Zagrebu izrađen je postupak priređivanja takova sredstva pođ
imenom „nikosal", ali mišljenja smo da bi to sredstvo bilo podesno
za veterinarsku praksu. Poznato je već otprije, da se u veterinar-

skoj medicini upotrebljava duhan, odnosno nikotin, protiv kožnih

parazita (ušiju, buha, grinje, šugavosti), i to u obliku vodenog
ckstrakta ili dekokta, jer u svojem prirodnom suhom obliku nema

kao prašak, pogotovu kod parazita krvopija, smrtonosnog djelo-

vanja. Kada se nikotinski preparati upotrebljavaju u tekućem sta-

nju moguTako izazvati otrovanja kod životinja. Nikotin se naimc

vrlo lako resorbira kroz sluzokožu, a također i kroz kožu. Spomi-

njemo da su zapažena otrovanja i kod kriumčara koji su nosili

duhan sakriven na tijelu. Te neugodne popratne pojave mogu sc

otstraniti ako se duhanskoj prašini pridodaju gore spomenute ma-

terijc u suhom stanju, a preparat služi za prašenje. Prednost je to-

ga načina i u tome što otpada tegobno pranje životinja i s tim

skopčane prehlade u zimi, kada se uglavnom mora vršiti tamanje-

пје gamadi kod životinja. Duhanska prašina s malim sadržajem

nikotina, koja otpada u industriji duhana pa nije podesna niti

za dobivanje nikotina, može poslužiti za priređivanje takovih pre-

parata. Ako se upotrebi ova prašina sama za sebe prouzrokuje sa-
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mo prolazne nikotinske grčeve parazita, a da ih ne usrarti. Među-

tim se insekticidno đjelovanje duhanske prašine znatno pojačava
dodatkom spomenutih tvari, koje ovdje vrše neku uloga prenosnika
otrova i čine da insekti alkaloid laglje resorbiraju. Uz to su ta-

kovi preparati neškodljivi za čovjeka, koji s njima barata. Aktivi-

rajuća sredstva mogu se dodati u otopljenom' stanju duhanskoj

prašini, a zatim smjesu osušiti, no jednostavnije je raditi i pq_

„suhorn" postupku.
Iz sličnih razioga sama duhanska prašina nije našla šire pri-

mjene kao sređstvo. za zaštitu bilja od insekata, jer пе djeluje po-

uzdano. Zato smo i u tome pravcu započeli ispitivanje u našerri

laboratoriju, dodavanjera nekih poznatih insekticida i fungicida
duhanskoj prašini. Napose ističemo mješavine duhanske prašine
sa Pentachlordiphenyl-othanora, D. D. T,, koji se s uspjehom upo-

trebijavaju ne samo za uništavanje parazita krvopija, već djeluju i

kao kontaktni insekticidi u zaštiti bilja.
Duhanska prašina mogla bi se na taj način iskoristiti ne sa-

mo za uništavanje insekata na raznim poljoprivrednim kulturama,
več također u borbi protiv malarije za uništavanjp anofeles li-

činki. U tu svrhu upotrebljava se duhanska prašina u -S. S. S.R.

Cešće se upotrebljavaju sredstva za prašenje bilja u kojima jc
insekticidno sredstvo nikotin-sulfat vezan sa nekim materijama, ko-

je služe kao nosioci i ujedno'razređivači tog alkaloida.

Spomenute materije -možemo podijelid u tri grupe (prema R.

W. Thatcheru i L. R. Strecteru, Agr. Ехр. Sta. Bull. 501, 1923):
1. U prvoj se grupi nalaze sorptivne materije koje su izgra-

đerie poglavito iz kremične kiseline aluminijskog hidroksida, a

eventualno i alumo-siiikata, kao već spomenuti bentpnit i mont-

moriionit, te kaolin i pirofilit, zatim diatomejska infuzorijska ze-

mlja (kieselgur), pretežno sastavljena iz silikatnih ostataka (ske-
leta)diatomeja. Ovamo übrajamo i miiovku (Talk), magnezijev
silikat. Neke od spomenutih materija tako jako adsorbivaju niko-

dn, da njihove smjese manje dolaze do izražaja kao kontaktni

insekticidi, već više kao želučani otrovi u probavnom traktu in-

sekata.

Budući da je sorpcija površinska pojava svakako ima veliči-

ча čestica i struktura čestica ovih materija „nosioca" odlučni

utječaj na čvrstoču fiksiranja nikotina.

2. U drugu grupu materija „nosioca" pripadaju kristaliničnc

materije, koje se obično smatraju inertnim. Takove su materije
sadra ili kalcijev sulfat (gips), sumpor, prašak škriljevca i dr.

Spominjemo, da ove tvari, kada su irn čestice ekstremno malene,
imaju sorptivna svojstva, pa se ne mogu u ovakovom obliku sma-

trati potpuno inertnim.
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3. U treću grupu materija nosioca übrajamo alkalijske ma-

terije, na pr. vapno ili kalcijev hidroksid, vapnenac ili kalcijev
karbonat, sa većim ili manjira sadržajem magnezijeva hidroksida,
odnosno karbonata (dolomit). Ove alkalijske supstancije reagiraju
s nikotin-sulfatom tako da oslobađaju nikotin i zovu se zbog toga
i aktivni nosioci. Ovakova su sredstva od koristi kada se želi brzb

djelovanje nikotina kao kontaktnog otrova u sredstvu za prašenje.

Nastojanje biljne zaštite ide sve više za tim da se anorganske

supstancije kao arsen, bakar, olovo i dr. zamijene organskim spo-

jevima. Više je tome razloga; prvo da se štede sirovine, koje su za

druge svrhe nenadoknadive, a drugo da se predusretnu eventualna

otrovanja toplokrvnih životinja. Konačno, te su materije opasne za

osobe koje njima barataju.

Novija istraživanja na polja organskih insekticidnih i fugin-
đđnih sredstava za zaštitu bilja zabilježila su znatne uspjehe. Ni-

kotin i njegovi preparati zauzimaju među insekticidima vidno mje-

sto. Svakako će taj alkaloid imati za našu biljnu zaštitu vetiko

značenje, kada prorade naše tvornice nikotina i kada će ga po-

ijoprivreda imati u dovoljnim količinama na raspolaganje.

Da bi se udovoljilo bar donekle momentanim potrebama bilj-

iie zaštite, a do vremena dok nećemo imati na raspolaganje vla-

stiti nikotin, odnosno nikotinske preparate, može se, uz ostala

raspoloživa sredstva za zaštitu bilja, preporučiti također i
upo-

trebu duhanske prašine, koju mogu staviti na raspolaganje naše

tvornice duhana. Duhanska prašina može se upotreNjavatl kako

je naprijed spomenuto, ali također i u obliku ekstrakta kao škro-

pivo ili juha za prskanje. Ovaj je ekstrakt vrlo jedftostavno prire-
diti izluživanjem s hladnom ili toplom vodom.

Kao primer navodimo nekoliko načina, kako se priređuje du-

hanski ekstrakt iz duhanske prašine na licu mjesta, prije prskanja,

5 kg duhanske prašine stavi se u kacu i prelije s neko 30 11-

tara vode, dobro promješa, ostavi se 24 sata i onda tekućina od-

lije od duhana. Zaostali vlažni duhan ponovno se prelije sa 30

litara vode, dobro promješa i pusti stajati još 24 sata. Tekućina

sc odlije, a zaostali duhan iscjedi kroz krpu. Ekstrakti (vođenc

iscrpine) se pomiješaju i još im se pridoda oko 40 litara vode. Ta-

ko se dobije oko 100 litara razrijeđenog vodenog ekstrakta koji

treba procijediti prije prskanja.

Ekstrakcija ide brže ako se izlužuje vrućom vodom. Onda se

može duhansku juhu prirediti u jednom danu. Dobro je na 100

litara duhanskog vodenog izvatka dodati 1 do 2 kg mekog ne-

utralnog kalijevog sapuna. Sapun se može prije otopiti u nekoliko

litara vruće vode.
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Nikotinska juha sa sapunom bolje djeluje i prijanja na biljke,

Iz jakog duhanskog ekstrakta (izvadak), koji je stavljao na

tržište bivši državni monopol, priprema se juha za prskanje ovako:

u 50 li:ara vode rastopimo U/2 —2 kg duhanskog ekstrakta, u

drugih 50 litara vode I—21 —2 kg kalijevog sapuna, kojega smo prije

rastopili u nekoliko litara vruće vode; potom slijemo obadvije га-

stopine skupa pa ih temeljito promješamo. Ova je juha dobra za

prskanje voćaka, koje su okužene lisnim ušima i drugira namet-

nicjma, ali se mora odmah upotrebiti.

Jaki duhanski ekstrakt može se primješati u bordošku juhu

(smjese modre galice i vapnenog mlijeka). Na 100 litara bordoške

juhe doda se 1 do 2 litre jakog duhanskog ekstrakta, pa se dobijej
vrlo djelatno sredstvo za p'rskanje,

■ Kod kojih će se kultura i kada upotrijebiti nikotinski prera-

rati i duhanski ekstrakti za prskanje, treba da odluče stručnjaci

za zaštitu bilja.

Sam nikotin, nikotinski sulfat i duhanski ekstrakt, uz пе-

oprezno baratanje, mogu dovesti do otrovanja. Svakako treba sve

one koji rade s tim preparatjma upozoriri na jaku otrovnost niko-

tina. Ove bi upute trebale giasiti otprilike ovako:

1. Nikotin, preparate nikotina i nikotinski ekstrakt čuvaj pod

ključem. Ne ostavijaj nikotinska sredstva u prostorijama gdje sta-

nuju ijudi, niti u blizini jela i posuđa za jelo.

2. Kod pripremanja nikotinske juhe za prskanje pazi đa koža

tijela, ruke i lice ne dođu u dodir s koncentriranim nikotinom. U

siučaju da se ipak uprljaš nikotinom, operi se odmah vodom. Ne

udiši- pare nikotina. Kod prskanja zaveži pred nos i usta rubac.

Preporuča se i manja zaš'itna maska.

3. Neka sa nikotinskim sredstvima rade samo odrasle i po-
uzdane osobe, koje su upućene u otrovnost nikotina.

4. Nemoj nikada prskati nikotinsku juhu protiv vjetra. Pazi,
da se kod rađa u slobodnom prostoru ne poliješ nikotinskom ju-

horh. Obuci preko odjeće radni ogrtač, koji ćeš isprati poslije toga
rada.

5. Ne jedi i ne puši kod prskanja. Odmah po prskanju valja

pomno oprati ruke,. obraz i usta vodom, da otrov ne zađe u

tijelo.
6. Začepljenu prskalicu, cijev i slično nemoj nikada ispuhavati

ustima.

Ako uza sve to, za vrijeme rada ili poslije rada s nikotinskim

ekstraktom nastupe simptoni otrovanja (mučnina, znojenje čela i

bacanje), smjesta pomno isperi poprskane djelove tijela i usta vo-
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dom, izmjeni odjegu. Oboljeli neka počiva mirno na sviježem
zraku. Može mu se dati čaj ili jaka crna kafa. Kod težih oboljenja
treba pozvati Ijekara.

Već smo naprijed spomenuli, da je manje opasno baratanje
nikotinskim sulfatom, a po našem mišljenju pogotovo u kristali-

ziranim solima nikotina. Napose nema bojazni od bentonit-niko-

tina i sličnih mješavina.

Kada ćemo takove nikotinske preparate moći proizvoditi sma-

njit će se opasnost otrovanja, a prema tome i mjere opreznosti.

АГРАРНА РЕФОРМА У НЕМАЧКОЈ

Ha конференцијама у Јалти и

Потсдаму постављше су основе

за демо.,ратизацију Немачке и за

уклањање сзнх узрока који судо-

вели до лЈититарнзације и фашиза-

ције Немачке. Али, може ли се

говорити о демократизацији Не-

мачке, а да ce јуик.рска класа

ослоиац немачког милитаризма

остави нетатнута? Одговор је ја-

сан и иедвосмислен. Не. Зато су

совјетске окупационе власги од-

мах н приступиле изв:ђ;њу аграр-

не реформе у Источној Немачкој.

Изврш:њем аграрне реформе

одузето је- у Совјетској окупацио-

uoj зони Немачке 3,041.500 ха зе-

мљишта. Спрсвсђ њем аграрне ре-

форме подељено је 6.983 јункер-

ских поседа, 3.250 поседа ратних

злочииаца и 2.089 пос.да који су

били власништво хитл ровске др-

жаве, иацсолал-социјалисшчке пар-

тпје или немачке војске. Земљу је

иа тај иачин добило:

115.650 породица ссљака без зе-

мљишта и пољ. радника

83.802 досељеничких породица

113.724 породица сељака са не-

довољно земље

130.881 породица радиика н на-

мештеника

49.138 осталих.

У свему је 493.195 породица

нли око два милиона лица добнлв

2,251.000 хектара земље у трајна

власништво. Остатак земљишног

фснда раздељен је огледиим има-

њима, пољопрнвредним научно-

истраживачким установама, сео-

скнм општинама, школама и бол-

кицама. Пр. с чна површина до->

дељена аграрном реформом изно-

сн 7,7 ха.

Што се тиче западних зона мо-.

жемо одмах рећи да се тамо о

некој аграрпој реформн не може

нн говорити. Уколико су окупа-

циоие власти н доиеле иеке „за-

коне о аграрној реформн”, они не

одговарају стварном стању посе-

довннх односа, а још мање по-

требама широких сељачких маса.

Но чак н таквн непотпуни законн

иису спроведени у живот, већ су,
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углавном, остали смо мртво сло-

во на папиру.

Један од основних разлога ко-

ул се наводи као изговор за одуго-

влачење аграрне реформе јесте

тај, да у Западној Немачкој не

постоје велики поседи. Међутим,

пописи говоре да у западним о-

купационим зонама има око 14.000

поседа од прско 100 ха. Укупно

велики поседи обухватају повр-

шину од 1,920,505 ха. Пр ма овим

подацима, 280.000 породица безем-

љама и сиромашних сељака мог-

ло би добити земљу.

Само у Баварској, према не-

мачкој статистици од 1943 год.,

било је 3.508 поседа од преко 100

ха. У Вестфалнји (енглеска окупа-

циона зона) могло би се населити

30.000 беземљаша, када би се оду-

аели поседи од 100—500 ха, који

чине укупно 213.864 ха земље коју

држе 207 поседника.

Слично је стање и у осталии де-

ловима Западне Немачке, где би

се аграрном реформом обезбедила

'•тзистенција за око милион људи.

Да Је аграрна реформа у запад-

вим зонама Немачке само прљава

мгра, која има sa циљ да завара

јавност, види се по томе што ве-

дикопоседници којн имају хиљаду

хектара задржавају и даље 375

sa. За одузети део добијају вели-

ку отштету близу милион ма-

рака а грађевине, стока и сав

инвентар остајс власништво вели-

копоседника. Но и то није

„Закон о аграркој рефорни” пру-

жа могућност великопоседницима

да га изнграваЈу и да своЈ посед

поделе Јlеђу чланове породице.

Пошто „закони о аграрној ре-

форми” у западним зонама не

предвиђају отуђивање земље, на-

сељеници морају платити 75.000

марака за 5 хектара. То значи, да

би за целокупиу земљу, добиЈену

аграрном реформом, морали да

плате преко две милијарде марака,

Упркос св .м ч;.њ ницама, н.мач-

ке власти, постављенг од окупаци-

оних власти, и немачке иовине, ли-

ценциране од америчких, енглеских

и француских окупационих властн,

уииру се свим снага.ма да докажу,

како je аграрна реформа у запад-

ким зонама Немачке безначаЈна, ка-

ко она нема никаквог смисла и пре-

ма томе, не може дати никакве

резултате. Нзима притичу у помоћ

и разии „научници” и „експерти”
за аграрну политику, као на при-

i:ep господин Нихауз, професор

агаррне политике на Високој шко-

ли у Бон-Попглсдорфу, коЈи фад-

сификуЈу чињенице и труде се д*

докажу да нема смисла подвргава-

ти велике поседе барона и гро-

фова под аграрну реформу, Јер

су ови поседи подељени на ситне

парцсле коЈе се већ дуже временв

даЈу под Закуп малопоседннцима.

Они иду чак тако далеко да

да hc аграрна реформса погодити

управо те мале закупце.

Други разлог коЈи се наводи

против аграрне реформе Јесте тај,

да he њено спровођење неминовно

довести до сма:вења производњс.

Да je ово нетачно види се из чи-

њенице, да Је у совЈетскоЈ окупа-

циопој зони, годипу дапа послс

извршења аграрне реформе, пове-

ћана сствена површина за 450.000

ха, што Је знатно повисило лроиз-
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водњу. Ово јг било могуће због

тога 'што је породицама које с j<

добиле земљу подгљен алат, стока

и сав Нсопходни инвентар, тако д?

није дошло до застоја у производ-

њи. У западним зонама сељацима

се дели само земља, и то по ску-

пој цени, без инвентара, па је при-

родно да мора доћи до опадања

производње.

Трећи разлог који се наводи

против аграрне реформе је, по

мишљењу команданата западиих о-

купационих зона, тај да je подела

крупких земљопоседа „супротиа

духу праве демократиј е”, а по-

зпата је ствар да великопоседници

саботпрају снабдсв..ње стаповнн-

штва намприицама и шпекулшпу на

рачун главних трудбенпчких маса.

Из свега изложеног може се до-

нети само један закључак. Аме-

ричке, британске и француске оку-

пационе власти неће да се аграрца

реформа спроведе у Немачкој, јер

би то значило један корак наиред

ка демократнзацији Немачке, ка

укидању немачког милитаризма и

фашкзма. То значи, да би таква

мера бнла у супротности са Мар-

шаловим планом и ц локупном по-

литиком англо-амернчких импери-

јалиста, којн хоће да створе од

Немачке поново базу за агресивне

походе на Совјетскн савез и земље

кове демократије, бедем антиимпе-

ријалистичког табора у борби за

трајан мир и народну демократију.

А. К.

ПРИКА3И

ЈУГОСЛАВЕНСКА ПОЉОПРИВРЕДНА БИБЛИОГРАФИЈА

Пољопривредно издавачко преду-

зеће. Београд 19 47. Стр. 1—63.

Наши народн наставају терито-

рнју, која је у прошлости била

под разним политичким и култур-

ним утицајпма. Овај политички и

културни партикуларпзам утицао

је у прошлостп и на стручну и

знанствену пољопривредну литера-

туру. Наша пољопривредна лите-

рагура је готово најмлађа код нас

у успоредби са осталим стручним

литературама. Најстарија наша по-

љопривредна књига је написана иа

латинском језику и штампана је у

Загребу почетком XVIII столећа.

Садржај кшиге је претежно сто-

чарски. У дооа ткз. просвјетљеног

апсолутнзма штампане су у Бечу

и Будиму енциклопсднјске попу-

ларне пољопривредне кшиге на

„славонском” и „серпском” јези-

ry. Владарима просвјетљеног ап-

солутизма за остваривање рефор-

ми потребна је папреднија. пољо-

прнвреда, која је тада за онда-

шњом индустријом односно ману-

фактуром много заостала. Баш 'у

то вријеме излазе на свнма језици-

ма бивше подунавске државнетво-

ревине поучне-популарне пољо-

прнвредне књиге. Књнге које су

Изашле у то вријеме убрајају се у
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најстарију нашу пољопривредну

литературу.

Нешто в;'.ше пољопрпвртдних

књига на нашам језику налазимо

у првој половици XIX стол.ћа. Та-

да су штампане наша најстарије

књ!lге о свиларству, воћарству, о

иачину како -ћтмо добити шаћер

н стабљике кукуруза (контипентал-

на Наполеонова блокада) итд. Но

н ове су већином штампане у Бечу

и Будиму на свима ј зицнма бив-

ше подунавске царевпне, па та?;о н

на ~хорватском” (кајкавски) и

„серпском” (славено-српски). ’

У другој половини XIX сголећа

у нашим згмљама појављују се

прве пољопрпвредне истраживачке

знанствене установе разне по-

кусне илн надзорне станице или

постаје, најстарија наша виго.са по-

љопривредна школа (Крижевци)

итд. Све ово је имало за посљеди-

цу, да се тада јављају и први

знанствени радсви из пољопривре-

де. Ово сг продужује успоредно

са св укупним екопомским разво-

јем у првом почетку XX столг-

ha, као и у бившој Југославији.

Од појаве прве наше пољопри-

вредне књиге, која је штампана

како смо •напријед рекли на латин-

ском Језику, па све до ослобође-
ња написано je много тога одтрај-

не вредности о нашим пољопри-

вредним проблемима, како на је-

зицима наших народа тако и на

страним језицима. Но лри томе

сс поставља питање, а где то све

иаћи, односно а што је заправо

написаио, па да се онда нађе? Од-

говор је на то, да треба прикупити

све што је од трајне вредности па-

писано о нашим пољопривредним

проблемима, те библиографски о-

брадити, среднти и отштампати тј.

дати пољопривредким стручњаци-

ма и знанств ним радницима по-

пис или инвентар наше пољопри-

вредне литературе.

Министарство пољопрнвреде и

шумарства ФНРЈ руксводећи се

напријед поменутим је одмах иза

ослобођења приступило- организо-

вању рада на прикупљању и сре-

ђивању старе и савремсне наше по-

љопривредке литературе. Тако Је

1 - 1 1946 године изашао привре-

мени Правилник о осннвању Заво-

да за Југославенску пољопривред-

ну библиографиЈу при Министар-

ству пољопривреде и шумарства

ФНРЈ. Поменути Завод Је добио

задатак да прикупи и библиограф-

ски среди и обради иашу стариЈу

пољопривредну литературу и то

да што приЈе изда и тако преда

на упорабу пољопривредним

стручњацима и зкапственим радни-

цима.

Завод је добио и други Још за-

датак, а тај Је, да сваке године

- изда по' Јсдан свезак или књигу о

савремецоЈ ЈугославенскоЈ пољо-

привредноЈ литератури. Као први

свезак са приситпим закашњењем

изашла је књига ~Југославенска

пољоприврел.на библиографиЈа за

1945 годину”.

Што можемо рећи о првоЈ све-

сци Југссловенске пољопревр дне

библиографиЈе ? Има добрих стра-

на а и лоших. Говор:lћ.мо наЈпре

о добрим странама.

Техничка опрема саме књиге Је

на завндној внсини. Библиографсlo(

материјал се састоји од пољопри-
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вредних псшуларних-стручннх и

зкакстаеннх књига или радова ко-

ји су изашли на језицима Југосло-
венскнх народа у времену 1945

год. У бкблиографију су ушли и

чланци или paćnpase из разних по-

љопривредних популарних и дру-

гнх часописа и дневних новина,

алп само окп који садрже неки

документарни податак. Тако су

ушли чланци илн расправе ако. на

пр. садрже статистичке и сличне

доку:тентарие по .а.кг по билоко-

јој гранн пољопривредне произ-

водње. Сама библиографска обра-

да је извдшена по најповијим ме-

ђупародно-уобичајеним принцили-

аа.

ПримЈер библиографске обраде
за књнгу, рад, односно уопће за

самосталну штампану Јединнцу;

наЈприЈе Је наведено презиме и

име аутора, затим наслов штампа-

не јединице, мјесто, годпна, стра-

па н формат. Примјер библиограф-

ске обраде за чланак: наЈприЈе Је

наведеио презн':е и име аутора,

затим наслов чланка и назнв часо-

ниса у коЈем Је чланак нзашао,

годиште и годнна часопнса, на ко-

аико Је страна чланак отштампаи

На крају прве књнге Југосла-
венске пољопривредне библпогра-

фнје за 1945 годину налази се ре-

гистар аутора коЈи су везани бро-

Јевима за материју текста. Ово у-

велико ол.а .шава тражсње матерн-

Јала, ако нам је познат аутор.

Наслови н подиаслови поједн-

ннх група илн подгрупа пољопрн-

иредних наука наведени су у Је-

звцима Југославенскнх народа

нли хрватски, слов пски н

македонскн) и на Језидииа стра-

них народа (руски, еиглески г

францускн). Насловн група нлн

подгрупа пољопривредннх науиа

каведени су зато на свима Југо-
славенским Језицима, будући да

Је наведена бнблиографнја onhe

југословенског значаЈа. Што се

тиче назива група и подгрупа

пољопринредннх наука на страпиа

Језицима то Је учињено зато, да

библкографија може послужити н

странцима. Ово би биле добре

страпе прве књнге Југословеиске

пољопривредне биалиографије.

Што се тиче мана нишљења сам,

да је једпа од врло великих мана,

што Је изашла са приличним за-

кашњењем. То Је Југославенска по-

љопривредна биЗлиографпја за

'1945, а излази 1917 годнне. Друга

садржаЈна врло велика мана у по-

гледу систематике материје, која
Је застарила, односно по решна илв

пеоснована. Ово нарочито вријед*
за економску групу, као н за агро-

биолошку. То би требало у иду-

ћим свсскаиа исправитн. Но и код

саме .библиографске обраде има не-

тачности на пр. на неколико мјв-

ста за чланке коЈи су без аутора

наводи се њихово мјесто као

аутор. На много мЈ:ста недосљед-

iro се наводн уз презиме аутора

цнЈело нлн само прво слово од

нмена аутора. Савремене бнблио-

графије наводе само почетно сло-

во од нмена, а коЈе долазн иза

презимена аутора. То бн бнле нај-
главниЈе замјерке.

Код оснутка рада иа Јутосла-

вепској пољопривредној библно-

графиЈи ишло се затнм да наппш

пољопрнвредвим стручњацнма s

знанствешш радинцнма се пруаи
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гшвентура старе и новс пољопри-

.гредне књижевностн. Овај први

свезак југославенске пољопри-

вредне библнографије за 1945 ro-

дину је први покушај и углавном

Је уза сву скромну материју по-

љопривредне литературе за то раз-

добље добро успио. Но на онима,

који раде на библиографнји је, да

се са тиме настави и да се што

прије среди стара наша пољопри-

вредна књижевност за штампање

свеукупне пољопривредне библио-

графије.

Д-Р Ј. к.

Dr. Ing. Josip Kovačević

„KOROVI U POLJOPRIVREDI"

Stručna poljcprivredna knj'žni-

ca. (Svezak 6). Izdavač; Poljo-

privredni nakladni zavođ, Zagreb
1947. Ci ena 69.— Din. (216 stra-

nica s 241 sllkom).
O korovima, koji kod nas pred-

stavljaju osobito važan problem, do

-ada nisfrio imali iscrpnog prlručni-

ka o pojedinim korovima ili o korc*

žica o korovima (Kodinec, Jaraktf-
!a, Martinović, Kovačević i Crrieiik).
te nekoliko specijalnih studija i leta-

ćra o pcjedinim korovima ili o koro-

vima ođredenih područja - (Josifović,
Komša, Martinovič i Vasković).

Potreba za izdanjem jednog dje-
la, koje će obuhvatiti korove svih

ndših rejona, osjećala se je već o-

davna. Največa poteškoća pri izda-

vanju ovakovog priručnika bila je u

tome, što on mora sadržavati velik

broj slika.

Prema Tingey-u je šteta, koju пач

nose korov za 3—12 puta veća ođ

-stetu, koje imademo od biljnih bo-

lesti i Stetočina. Borba protiv ko-

rova je dakle ođ prvenstvenog zna-

čaja za nas, ako želimo povećati

prirode i njihov kvalitet. S obzirom

па hitnu i prijeku potrebu omasov-

Ijenja borbe protiv korova, kako u

cilju proizvodnje čiste sjemenske

robe, tako i u cilju povećanja pri-
roda s jedinice površine, knjiga d-E

Kovačevića pretstavlja za našu po-

Ijoprivredu vrlo dragocen prilog.

U opčem dijelu knjige obrađeni

su najprije glavni organi biljaka, s

obzirom па potrebu razumjevanja o-

pisa pojedinih korova. Nadalje je iz-

nesena ekologija korova i vrsta

šteta, koje nanose korovi. Važno po-

giavlje obuhvata način borbe protiv
korova i to kako čiščenja sjemenja,
tako i agrotehničke, kemijske i bio-

loške mjere. Opis i slike strojeva

i oruđa, koji nam služe ц borbi

proliv korova, detaljno su izneseni,

U specijalnom dijelu obrađeni sa

pojediid kcrovi, i to; opis biljke, po-

daci o sjemenci, ekologija, kulturc

u kojima dolaze, stete i event, prak-
tično iskoriščavanje te način pob'.ja-

nja. Za svaki korov postoji i, slika.

Uz narodna imena donesena je la-

tinska nomenklatura, što je vrlovaž-

no s obzirom na činjenicu, da na-

ša nomeriklatura još nije ustaljena,

tako da isti korov u raznim krajevi-

rha ima razna imena, Isto vrijedi i

za pojedine autore. Osim toga, !a-

-tinska .nomenklatura omogućava nara

upotrebu strane literature. Naža-

lost mnogi naši autori i prevodioci
torne пе posvećuju potrebnu pažnju,

a kako često iznose samo lokalne

nazive, čitaoc je vrlo često u nedo-

umici o kojoj se vrsti radi. To na-

ročito vrijedi za trave i korove.
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Knjiga D-ra Kovačevića biće sto-

ga dragocjen prirućnik za svakog

sreskog pol.oprmvdncg rtf_renta,

poljopri\ redne- stručnj ,ke kao. i za

napredne poijcp.ivredn.ke.

K. š. P.

Dr. Ing. Nikola Zdrnovski,

„OVČJE MLJEKARSTVO"

Zagreb, 1947, str. 198.

Ova knjiga je rezultat dugogodi-

šnjeg zanimanja, proučavanja i si-

stematskcg sabirar.ja materljala, te

pre.stav.ja, u našoj malobrojnoj

stručnoj iiieraturi, pivo djelo ove vr-

Ste. Ono je tira vrijednije što po-

tiče od našeg najbaljtg pozn.ivaoca

proLvcdnjC i prerade ovčjeg mli-

jeka u našoj zemlji. Kao takvo b.lo

je vrlo potrebno i očekivano kao

priručnik i udžbenik za buduće

stručne kadrove. D njemu će rnnogi

praktičari naći uput kako da ispra-

ve pogreške koje čine kod prer'ade

ovčjeg mlijeka i 'tako poboljšaju
kva.i.et svojih proizvoda, a poljo-

privrednim stručnjacima se prvi put

pruža mogućnost da še upoznaju sa

razuovrsnim doraaćim ovčjim mlječ-

nim proizvodima, koji pretstavijaju

ne samo važan sastavni dio u ishra-

ni naroda planinskih krajeva, nego i

artikle tražene i cijenjene u dru-

gim krajevima naše zemlje, pa i

u drugim zemljama. Upotpunjenjem

sa opisom vodećih stranih ovčjih

sireva pružena je cjelov ta slika

iskorišćavanja ovčjeg mlijeka, a ti-

me i širi vidici za poboljšanje

proizvodnje u našim planinskim kra-

jevima, u koj.ma organizacija ovčjeg

mljekarstva pretstavlja potrebu ođ

ve.i .og go p_d_r.kog zna.enja.
U uvodu su izneseni podaci o

mliječnosti naših ovaca i uputi za

prosuđivanje mliječnosti i za hra-

nidbu sjagnih, dojnih i rnuznih

ovaca. Tu je naročito dragocjeno

poglavlje o pr_hrani ovaca brs:om,

kao vrstom surove krme, koja je

od prvostepene važnosti u prehrani

stoke naših planinsk.h kraj«va. Na-

vedene su vrste brsta, načini pri-

premanja, čuvanja i upotrebe, hra-

njivost, obroci i priroda brsta.

U općem dj'Ju opisuje se sa-

stav ovčjeg m.ijuka, uloga m.kro-

orgar.izama u mjkkarstvu, i=p tiva-

nje ovčjeg m'ijeka, te mužnja ova-

ca i postupak s mlijekam' poslije

mužnje. Prerada ovčjeg mlijeka iz-

ložena je u objašnjenjima o pripre-

manju i upotrebi sirila, o postupku

i pnboru za sirenje, o zrenju sira,

pogrješkama sira i njih
o
vira uz-

rocima. Zatim siijeđe kritički opisi

17 mekanih i 21 tvrdog ovčjeg

sira, tcp ,e..og sira, te ostalih va-

žnijih ovčjih miječnih proizvoda;

kajmaka, masla, skute, kiselog mli-

jeka itd.

■ Knjiga završava izlaganjem o za-

htjevima kojima mora odgovarati

dobra mljekara sa kratkim dodat-

kom o preradi kozjeg mlijeka i

popisom domaće i strane litera-

ture koja je bila upotrebljena kao

dopuna vlastit.m istraži.vanjima.

Q\im djelom je obogačena naša

poljoprivredna literatura, popunjena

praznina u užoj struci i dan prilog

za osivarenje našeg prvog petogodi-

šnjeg plana na području ovčjeg

mljekarstva.

D. S.
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ПОЗИВ

Позивају се пољопривредни струч-

њаци и рукозодиоци да што бројније

сарађују у „Пољопривреди
1

' износећи

проблеме и своја искуства стечена при

решавању тих проблема, јер ђе часопис

само на тај начин моћи да одговори

своме задатку и да допринесе остварењу

задатака које је пред пољопривреду по-

ставио Петогодишњи план
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